
PROTOKÓŁ NR XIII/2019

Z XIII sesji RADY MIASTA GDAŃSKA,

która odbyła się w dniu 29 sierpnia 2019 roku

w sali obrad Nowego Ratusza w Gdańsku

ul. Wały Jagiellońskie 1

Początek obrad godz. 900

W sesji na 34 udział wzięło 34 radnych.

Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

 
1. Sprawy regulaminowe

 otwarcie sesji.

2. Komunikaty:

- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska,

- Komisje Rady Miasta Gdańska,

- Prezydent Miasta Gdańska 

3. Oświadczenia Klubów Radnych.

4. Apel z okazji 80 rocznicy wybuchu II wojny światowej oraz 39 rocznicy 
podpisania Porozumienia Gdańskiego. 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Beata Dunajewska  – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

4A. Oświadczenie w sprawie 80. Rocznicy wybuchu II Wojny Światowej. 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                         Kacper Płażyński – Przewodniczący Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

1



5. Apel w sprawie ogłoszenia wyjątkowego stanu klimatycznego i pilnego 
podjęcia działań na rzecz przeciwdziałania kryzysowi klimatycznemu 
+autopoprawka

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Cezary Śpiewak - Dowbór  – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

6. Uchwały:

1. w sprawie  przyjęcia  "Planu adaptacji  do zmian klimatu dla  miasta
Gdańska"  (druk 255);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Alan Aleksandrowicz  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych

          Komisja wiodąca: Komisja Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna
                      Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna

          Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej - pozytywna
          Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

                      Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna
          Komisja Sportu i Turystyki - pozytywna

2. zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  przyjęcia  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Miasta Gdańska  (druk 278);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska
Jolanta Ostaszewska  – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

                       Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu- pozytywna
                       Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej -pozytywna

           Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna
           Komisja Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna
           Komisja Kultury i Promocji – nie opiniowała
           Komisja Edukacji - pozytywna

                       Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna
           Komisja Sportu i Turystyki - pozytywna
           Komisja Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna

3. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska
na 2019 rok (druk 279);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska
Jolanta Ostaszewska  – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

            Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
                        Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej -pozytywna

            Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna
            Komisja Samorządu i Ładu Publicznego - pozytywna

                        Komisja Edukacji- pozytywna
                        Komisja Kultury i Promocji - pozytywna
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                        Komisja Rodziny i Polityki Społecznej -pozytywna
            Komisja Sportu i Turystyki -pozytywna
            Komisja Zrównoważonego Rozwoju -pozytywna

4. w  sprawie  zaciągnięcia  kredytu  długoterminowego  w  Europejskim
Banku  Inwestycyjnym  na  sfinansowanie  planowanego  deficytu  budżetu
Miasta  Gdańska  oraz  spłatę  wcześniej  zaciągniętych  zobowiązań  z  tytułu
zaciągniętych kredytów i pożyczki (druk 277);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska
Jolanta Ostaszewska  – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

           Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu- pozytywna

5. zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  utworzenia  jednostki  budżetowej
"Gdańskiego Centrum Usług Wspólnych" poprzez połączenie Centrum Obsługi
Placówek  Oświatowych  Nr  1  w  Gdańsku  i  Zespołu  Ekonomiczno-
Administracyjnego Szkół  w Gdańsku oraz nadania jej statutu (druk 254);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Teresa Blacharska  – Skarbnik Miasta Gdańska
Jolanta Ostaszewska  – Dyrektor Wydziału Budżetu Miasta i Podatków 

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji-pozytywna

Związek Nauczycielstwa Polskiego Zarząd Oddziału w Gdańsku – nie zgłasza uwag
Komisja Międzyzakładowa Pracowników Oświaty i Wychowania – nie wnosi uwag

6. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Wyspa Spichrzów rejon Stągwi Mlecznych w mieście Gdańsku
(druk 266);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

7. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Kokoszki  Mieszkaniowe  rejon  ulicy  Św.  Brata  Alberta  w
mieście Gdańsku  (druk 262);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel -Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

3



8. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Kiełpino Górne rejon ulic Nowej Inżynierskiej i Gostyńskiej w
mieście Gdańsku  (druk 261);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

9. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Kiełpino Górne rejon ulic Mamuszki i Goplańskiej w mieście
Gdańsku (druk 263);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

10. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Zabornia  rejon  ulic  Cedrowej  i  Czereśniowej  w  mieście
Gdańsku (druk 264);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

11. w  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Oliwa  Dolna  rejon  ulic  Kołobrzeskiej  i  Szczecińskiej  w
mieście Gdańsku (druk 275);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna

12. w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania przestrzennego Wrzeszcz Górny, rejon tzw. Wysepki przy
al. Grunwaldzkiej  w mieście Gdańsku (druk 258);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna
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13. w  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  Wrzeszcz  Górny  -  rejon  Alei
Grunwaldzkiej i ulicy Jana Matejki w mieście Gdańsku (druk 259);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna

14. w  sprawie  przystąpienie  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania przestrzennego rejonu hali widowiskowo-sportowej przy
Placu Dwóch Miast w mieście Gdańsku (druk 260);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna

15. w  sprawie  ogłoszenia  tekstu  jednolitego  w  sprawie  wyznaczenia
obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji  w mieście Gdańsku  (druk
257);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Edyta Damszel - Turek  – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska 

Komisja wiodąca: Komisja Zagospodarowania Przestrzennego -pozytywna
Komisja Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna

16. w sprawie zasad wynajmowania lokali  mieszkalnych wchodzących w
skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad udzielania
pomocy  w  wynajęciu  lokali  mieszkalnych  w  zasobach  Towarzystw
Budownictwa Społecznego (druk 280);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Grzelak  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej -pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej -pozytywna

17. w sprawie zasad nabywania, zbywania, obciążania i wydzierżawiania
nieruchomości Gminy Miasta Gdańska (druk 282);
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Alan Aleksandrowicz  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Tomasz Lechowicz – Dyrektor Wydziału Skarbu

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej -pozytywna

18. w sprawie nadania nazwy ulica gen. Władysława Andersa (druk 276);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Alan Aleksandrowicz  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Bogumił Koczot – Dyrektor Wydziału Geodezji 

Komisja wiodąca: Komisja Kultury i Promocji- pozytywna

19. w sprawie  wskazania  podmiotu  wykonującego  zadania  Centralnego
zamawiającego (druk 269);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Borawski  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Marek Komorowski – Dyrektor Biura Zamówień Publicznych

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej -pozytywna
Komisja Edukacji- pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna

20. w  sprawie  określenia  trybu  i  sposobu  powoływania  i  odwoływania
członków Zespołu Interdyscyplinarnego oraz szczegółowych warunków jego
funkcjonowania (druk 281);

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
 Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
 Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie

                   Komisja wiodąca: Komisja Rodziny i Polityki Społecznej -pozytywna

21. zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  określenia  zadań,  na  które
przeznaczone  będą  środki  z  Państwowego  Funduszu  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych w 2019 roku (druk 284);

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
 Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
 Małgorzata Niemkiewicz – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie

                   Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
                   Komisja Rodziny i Polityki Społecznej- pozytywna

22. zmieniająca  Uchwałę  Rady  Miasta  Gdańska  w  sprawie  określenia
źródeł  dochodów własnych gromadzonych na wydzielonym rachunku i  ich
przeznaczenia oraz sposobu i  trybu sporządzania planów finansowych dla
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wydzielonych  rachunków  dochodów  własnych  samorządowych  jednostek
budżetowych (druk 256);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji- pozytywna
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna

23. zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania
jednorazowego  stypendium  Prezydenta  Miasta  Gdańska  dla  uczniów
szczególnie uzdolnionych oraz maturzystów osiągających najwyższy wynik z
egzaminu maturalnego w ramach Lokalnego Programu Wspierania Edukacji
Uzdolnionych  Dzieci  i  Młodzieży  pobierających  naukę  na  terenie  Gminy
Miasta Gdańska (druk 268);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji- pozytywna

24. zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia na rok szkolny 2019/2020
planu sieci publicznych szkół ponadpodstawowych oraz szkół specjalnych na
terenie Miasta Gdańska (druk 267);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji- pozytywna

25. w sprawie odrzucenia w całości stanowiska Komisji Międzyzakładowej
Pracowników  Oświaty  i  Wychowania  NSZZ  "  Solidarność"  w  Gdańsku   i
stanowiska Zarządu Oddziału Związku Nauczycielstwa Polskiego w Gdańsku
dotyczących  zaopiniowania  projektu  uchwały  Rady  Miasta  Gdańska  w
sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć
nauczycieli  pracujących  z  grupami  obejmującymi  dzieci  6-letnie  i  dzieci
młodsze  zatrudnionych  w  szkołach  i  przedszkolach  prowadzonych  przez
Gminę Miasta Gdańska (druk 271);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji- nierozstrzygnięte

26. w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin
zajęć  nauczycieli  pracujących  z  grupami  obejmującymi  dzieci  6-letnie  i
dzieci  młodsze  zatrudnionych  w  szkołach  i  przedszkolach  prowadzonych
przez Gminę Miasta Gdańska (druk 270);
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji- nierozstrzygnięte

27. w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin
zajęć nauczycieli praktycznej nauki zawodu we wszystkich typach szkół i na
kwalifikacyjnych  kursach  zawodowych  w  szkołach  i  placówkach
prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska (druk 272);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji-pozytywna

28. zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  regulaminu  wynagradzania
nauczycieli  szkół,  dla  których  organem prowadzącym jest  Miasto  Gdańsk
(druk 273);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Edukacji- pozytywna

29. w sprawie nadania imienia Przedszkolu nr 22 w Gdańsku przy ulicy
Kartuskiej 104A (druk 274);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Piotr Kowalczuk  – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Grzegorz Kryger – Zastępca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego

Komisja wiodąca: Komisja Edukacji-pozytywna

30. zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Młodzieżowej Rady Miasta
Gdańska (druk 285+autopoprawka);

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
Cezary Śpiewak - Dowbór  – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej 

Komisja wiodąca: Komisja Samorządu i Ładu Publicznego - pozytywna
Komisja Edukacji – pozytywna

                       Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag 
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31. w  sprawie  wyodrębnienia  na  rok  2020  środków  finansowych  na
działalność jednostek pomocniczych (druk 286);  

                        Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
      Bogdan Oleszek – przewodniczący K. Samorządu i Ładu Publicznego  

                        Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag 

32. w sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia  wygaśnięcia
mandatu Prezydenta Miasta Gdańska (druk 287); 

                         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                        Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   

33. w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zdymisjonowania Prezydenta
Miasta Gdańska (druk 288 + autopoprawka); 

                    Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                      Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   

34. w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o podejrzeniu
popełnienia przestępstwa (druk 289); 

                         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                           Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   

35. w sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia  wygaśnięcia
funkcji członka rady nadzorczej (druk 290); 

                         Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                    Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   

36. w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie  publicznym
złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 291); 

                  Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                    Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   

37. w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie  publicznym
złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 292); 

                Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                 Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji   
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38. w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o możliwości
popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta  Gdańska  na  szkodę  w
wielkich rozmiarach (druk 293); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                      Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

39. w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o możliwości
popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta  Gdańska  na  szkodę  w
wielkich rozmiarach (druk 294); 

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                       Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

40. w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o możliwości
popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta  Gdańska  na  szkodę  w
wielkich rozmiarach (druk 295); 

                      Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                   Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

41. w  sprawie  rozpatrzenia  skargi  na  działanie  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy
Rodzinie                    w Gdańsku (druk 296); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                        Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

42. w  sprawie  rozpatrzenia  pisma  na  negatywne  rozpatrzenie  wniosku
o dofinansowanie na likwidację barier architektonicznych, w komunikowaniu się
i  technicznych  ze  środków  Państwowego  Funduszu  Osób  Niepełnosprawnych
(druk 297); 
                   Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                     Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

43. w sprawie wprowadzenia zakazu organizacji zgromadzeń proaborcyjnych na
terenie Gminy Miasta Gdańska  (druk 298); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                       Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

44. w sprawie  rozpatrzenia  skargi  na działania  Dyrektora Gdańskiego Zarządu
Dróg                    i Zieleni (druk  299); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                       Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji
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45.   w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  Praw
Głuchych dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatelstwa Miasta Gdańska
(druk  300); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                       Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

46.  w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut praw Głuchych
dotyczącej  zniesienia  odpłatności  za  usługi  przewozowe  środkami  lokalnego
transportu zbiorowego (druk  301); 

                     Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
                       Andrzej Skiba – przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i Petycji

7. Interpelacje, zapytania radnych i odpowiedzi Prezydenta Miasta. 

8. Wnioski, oświadczenia osobiste. 

9. Zakończenie obrad.

PUNKT 1

SPRAWY REGULAMINOWE

- otwarcie sesji

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przewodnicząca poinformowała, że z dniem 01.09.2019 kończy pracę w Biurze Rady

Miasta Gdańska dyrektor Piotr Spyra, który przechodzi do Wydziału Infrastruktury.

Obowiązki  dyrektora  przejmie  Wioletta  Krewniak.  Przewodnicząca  podziękowała

Dyrektorowi Spyrze za wiele lat pracy w Biurze Rady Miasta Gdańska.

- sprawy regulaminowe:

Wpłynął wniosek Komisji Samorządu i Ładu Publicznego o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie wyodrębnienia na rok 2020 środków finansowych 

na działalność jednostek pomocniczych (druk 286);  
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Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie stwierdzenia

wygaśnięcia mandatu Prezydenta Miasta Gdańska (druk 287); 

                                       

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie

zdymisjonowania Prezydenta Miasta Gdańska (druk 288 + autopoprawka); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie

zawiadomienia o podejrzeniu popełnienia przestępstwa (druk 289); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie stwierdzenia

wygaśnięcia funkcji członka rady nadzorczej (druk 290); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie

publicznym złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 291); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie

publicznym złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 292); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie

zawiadomienia  o  możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta

Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach (druk 293); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie

zawiadomienia  o  możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta

Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach (druk 294); 
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Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie

zawiadomienia  o  możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta

Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach (druk 295); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  skargi  na  działanie  Miejskiego

Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku (druk 296); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia pisma na negatywne rozpatrzenie

wniosku o dofinansowanie na likwidację barier architektonicznych, w komunikowaniu

się  i  technicznych  ze środków Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych

(druk 297);

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad projektu  uchwały w sprawie  wprowadzenia  zakazu organizacji  zgromadzeń

proaborcyjnych na terenie Gminy Miasta Gdańska  (druk 298); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  skargi  na  działania  Dyrektora

Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni (druk  299); 

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały   w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski

Instytut Praw Głuchych dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatelstwa Miasta

Gdańska (druk  300); 

                         

Wpłynął wniosek Komisji  ds. Skarg, Wniosków i Petycji  o włączenie do porządku

obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski

Instytut  Praw  Głuchych  dotyczącej  zniesienia  odpłatności  za  usługi  przewozowe

środkami lokalnego transportu zbiorowego (druk  301); 

Wpłynęły autopoprawki:
- (druk 285)
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- Apel w sprawie ogłoszenia wyjątkowego stanu klimatycznego i pilnego 
podjęcia  działań na rzecz przeciwdziałania kryzysowi klimatycznemu – pkt 5

Przystąpiono  do  głosowania  nad  włączeniem  pod  obrady  sesji  następujących
projektów:
- projektu uchwały w sprawie wyodrębnienia na rok 2020 środków finansowych 
na działalność jednostek pomocniczych (druk 286);  

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 31

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie stwierdzenia 
wygaśnięcia mandatu Prezydenta Miasta Gdańska (druk 287);

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         0
  

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 32

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zdymisjonowania
Prezydenta Miasta Gdańska (druk 288 + autopoprawka); 

za -       30
przeciw -         0
wstrzymało się -         0

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 33

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o 
podejrzeniu popełnienia przestępstwa (druk 289);

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 34

projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia
wygaśnięcia funkcji członka rady nadzorczej (druk 290); 
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za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 35

projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie
publicznym złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 291);

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         0

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 36

projektu  uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie
publicznym złożonym przez Andrzeja Kamińskiego (druk 292);

za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 37

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o
możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie Miasta Gdańska na szkodę
w wielkich rozmiarach (druk 293); 

za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1  

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 38

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o
możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie Miasta Gdańska na szkodę
w wielkich rozmiarach (druk 294);

za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 39
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projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o
możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie Miasta Gdańska na szkodę
w wielkich rozmiarach (druk 295);

za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 40
projektu  uchwały  w sprawie  rozpatrzenia  skargi  na  działanie  Miejskiego Ośrodka
Pomocy Rodzinie w Gdańsku (druk 296);

za -       28
przeciw -         0
wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 41

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia pisma na negatywne rozpatrzenie wniosku
o  dofinansowanie  na  likwidację  barier  architektonicznych,  w komunikowaniu  się  i
technicznych ze środków Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych  (druk
297);

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         0

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 42

projektu  uchwały  w  sprawie  wprowadzenia  zakazu  organizacji  zgromadzeń
proaborcyjnych na terenie Gminy Miasta Gdańska  (druk 298); 

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         0

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 43

projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Gdańskiego
Zarządu Dróg i Zieleni (druk  299); 

za -       27
przeciw -         0
wstrzymało się -         2  
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Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 44

projektu uchwały  w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut Praw
Głuchych  dotyczącej  nadania  tytułu  honorowego  obywatelstwa  Miasta  Gdańska
(druk  300)

za -       29
przeciw -         0

                                                     wstrzymało się -         1

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 45

uchwały  w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  Praw
Głuchych  dotyczącej  zniesienia  odpłatności  za  usługi  przewozowe  środkami
lokalnego transportu zbiorowego (druk  301);

za -       29
przeciw -         0
wstrzymało się -         1
          

Ten druk będzie w pkt w pkt. 6. ppkt. 46

Punkt 2

KOMUNIKATY

- Przewodniczącej Rady Miasta Gdańska

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała, że na dzisiejszej sesji gośćmi są zawodniczki  drużyny Biało-Zielone

Ladies Gdańsk. Drużyna powstała w 2009 roku, grała w Klubie RC Lechia Gdańsk i

jest bardzo utytułowaną drużyną, która w tym sezonie po raz 10 będzie bronić tytułu

Mistrza  Polski  w  dziedzinie  ruggby  7.  Drużyna  kilkakrotnie  zdobyła  tytuł  Mistrza

Rubby 7 na plaży. 9 zawodniczek wraz z trenerem są w stałym składzie reprezentacji

Polski.  W  tym  roku  drużyna  wywalczyła  historyczne  3  miejsce  w  Mistrzostwach

Europy  Grand  Prix  Seriers  dzięki  czemu  uzyskała  zaproszenie  na  dwa  turnieje

rozgrywek Word Seven Series. Przewodnicząca pogratulowała drużynie wszystkich

sukcesów i zaprosiła P. Magdalenę Morczyńską – prezes Klubu Biało – Zielone
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Ladies Gdańsk do zaprezentowania drużyny.

Marlena Morczyńską – Prezes Klubu Biało - Zielone Ladies Gdańsk

Prezes Klubu przybliżyła historię drużyny, przedstawiła skład: Karolina Jaszczyszyn

– kapitan reprezentacji Polski, Julita Kołoodziej, Sylwia Witkowska, Natalia Pamięta,

Aleksandra Leśniak. Drużyna powstała w 2009 roku, początkowo funkcjonowała w

strukturach  Lechii  Gdańsk.  Od   sierpnia  2014  r.  jest  samodzielnym  klubem

działającym  w ramach  Stowarzyszenia  Biało-Zielone  Ladies  Gdańsk.  Drużyna  9-

ciokrotnie zdobyła tytuł Mistrza Polski.  W przyszłym roku planuje obronić tytuł po raz

10.  Kilkakrotnie  zdobyła  również  tytuł  Mistrza  Polski  w  ruggby  na  plaży.  Trener

Janusz  Urbanowicz  jest  też  trenerem  reprezentacji  Polski.  Do  kadry  Polski

powoływanych jest 12 zawodniczek, aż 9 z nich to przedstawicielki  Klubu.  Prezes

podkreśliła,  że drużyna  stara się  stale  promować miasto Gdańsk na świecie.  Na

każdy  turniej  zabiera  flagę  Gdańska.  Największy  sukces  Biało-Zielonych  Ladies

Gdańsk to możliwość zagrania w prestiżowym turniej  Word Seven Sireis.  Prezes

podkreśliła, że dotychczas  jeszcze nikomu z Polskiego Związku Ruggby  nie udało

się  wystąpić w tym turnieju. W planach Klubu jest stworzenie Akademii Rugby dla

Młodych  Dziewcząt,  które  będą  podstawą  reprezentacji  Polski.  Następnie  prezes

klubu zaprezentowała  filmu o drużynie i jej sukcesach. Nadmieniła, że trenowanie

ruggby niesie ze sobą wiele wyrzeczeń, wiele obowiązków, treningi odbywają się 5

razy w tygodniu, a wyjazdy co weekend. Przy pracy i tak intensywnym treningu nie

starcza czasu na nic innego, a jednak drużyna istnieje i zdobywa wiele sukcesów.

Prezes  zaprosiła  radnych  do  odwiedzenia  Muzeum Lechii  Gdańsk,  gdzie  można

obejrzeć  wszystkie  trofea  biało-zielonych,  a  kibicować  drużynie  można  podczas

najbliższego turnieju. 

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Podkreśliła,  że  warto  zwrócić  uwagę,  że drużyna  składa się  z  pań,  które nie  są

zawodowymi sportowcami, ale na co dzień zajmują się różnymi rzeczami, pracują

zawodowo, a sportem zajmują się dodatkowo. Mimo to wygrywają z zawodowymi

sportowcami na całym świecie.  Tym większe gratulacje  dla  pań.  Przewodnicząca

podziękowała zawodniczkom za odwiedziny w Radzie Miasta.

Kolejny  komunikat  przewodniczącej  dotyczył  Dnia  Otwartego  Radny  Miasta

Gdańska, który odbędzie się 14 września w godzinach od 9 do 14. Przewodnicząca
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wyraziła nadzieję, że wszyscy radni będą obecni, bo jest to okazja do spotkania z

mieszkańcami Gdańska, których serdecznie na Dzień Otwarty zaprosiła.

- Komunikatów Komisji nie było.

- Komunikaty Prezydenta Miasta Gdańska

Piotr Kowalczuk – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Prezydent  przedstawił  raport  dotyczący sytuacji  w oświacie.  Poinformował,  że we

wrześniu  rok  szkolny  rozpocznie  29 763  uczniów  w  szkołach  podstawowych

prowadzonych przez Gminę Miasto Gdańsk, 2499 uczniów w szkołach publicznych

prowadzonych  przez  inne  organy.  W  liceach,  technikach  i  szkołach  branżowych

edukację rozpocznie 17496 uczniów oraz 408 w nie samorządowych w tym również

niepublicznych szkołach. Naukę w przedszkolach rozpocznie 9821 przedszkolaków.

Ofertę  publiczną  uzupełni  również  oferta,  która  prowadzona  jest  przez  szkoły

niepubliczne.  Do tego rodzaju  szkół  będzie  uczęszczać 12000 uczniów,  z  czego

6200 w przedszkolach niepublicznych. Bardzo ważna informacja to nowa sieć szkół.

Po  likwidacji  gimnazjów  jest  tych  szkól  mniej.  Szkołami  zarządzać  będzie  168

dyrektorów.  12  szkól  branżowych,  szkół  pierwszego  stopnia,  13  techników,  62

przeszkolą, 21 liceów ogólnokształcących. Pałac Młodzieży, Bursa, Gdański Zespół

Schronisk i Sportu Szkolnego, 76 szkól podstawowych od 1 września 2019 roku. To

co  ważne  rozpoczyna  działalność  nowa  Szkoła  Podstawowa  nr  6   przy  ulicy

Lawendowe Wzgórze w Centrum Edukacyjnym Jabłoniowa. Szkoła ta przyjmie 750

uczniów.  Otwarcie  odbędzie  się  w najbliższy  poniedziałek  o  godz.  9.00.  W dniu

wczorajszym Prezydent  Miasta Gdańska wręczyła  33 powierzenia na nową bądź

kolejną kadencję dyrektorom gdańskich szkół wszystkich typów. Prezydent przeszedł

do informacji na temat finansowania edukacji. W obecnym roku i kolejnym sytuacja

dotycząca  subwencjonowania  edukacji  wygląda  tak,  że  miasto  Gdańsk  pokrywa

największą liczbę środków,  natomiast  środki  rządowe uzupełnią  te  kwoty.  Po raz

pierwszy przekroczymy w tym roku szkolnym kwotę miliarda złotych w budżecie na

bieżące utrzymanie edukacji, nie licząc w tym czasie kosztów, które są związane z

inwestycjami,  tak  jak  Szkoła  Podstawowa  nr  6  -  80  milionów,  czy  tak  jak  sala

gimnastyczna w Kolbudach i wiele innych. Projekt budżetu obszaru edukacyjnego na

rok 2020 to 1 71 713 289 złotych. Prezydent zwrócił uwagę, że środki pochodzące z

19



budżetu miasta zwiększone zostały o 23,65 procent, natomiast subwencja zwiększa

się tylko o 2,76 procent. W chwili obecnej na wszystkie zmiany, które są dokonywane

w  oświacie  brakuje  ok  54  milionów  złotych.  Środki,  które  mają  być  wypłacone

nauczycielom od 1 września i tak są naliczane, to środki, których brakuje w kwocie

14 milionów złotych. Minister Piątkowski zapewnił, że zwiększenie subwencji  nastąpi

w miesiącu wrześniu o kwotę 9 milinów złotych. Oznacza to, że na starcie brakuje 5

milionów, brakuje także 14 milionów zwrotu za podwyżkę od stycznia do sierpnia

tego  roku,  nie  licząc  oczywiście  kosztów  reformy.  We  wszystkich  polach,  które

dotyczą   finansowania  oświaty,  zwiększa  się  także  stawka  na  funkcjonowanie

jednego ucznia we wszystkich typach szkół i również przedszkoli. Przywołane koszty

dotyczą nauczycieli pracujących w publicznych szkołach prowadzonych przez Gminę

Miasto  Gdańsk.  Koszty  są  podstawą  do  wyliczenia  dotacji  dla  palcówek

prowadzonych  przez  inne  podmioty  oznacza  to,  że  wszystkie  te  elementy  będą

zwiększone i ta kwota 54 mln ulegnie jeszcze zwiększeniu. 

Główne wyzwania rok 2017-2019:

Wdrożenie  reformy  oświatowej,  ukończenie  kluczowych  inwestycji,  uruchomienie

nowego systemu motywacyjnego, uruchomienie nowej formuły dokształcania kadry,

rozwijanie partnerstw publiczno-prywatnych, ewaluacja  strategii rozwoju szkolnictwa

zawodowego,  szczególnie  ważna  dla  regionu  analiza  sytuacji  kadrowej  w

placówkach,  rekrutacja  podwójnego  rocznika  do  szkól  średnich,  również

inwentaryzacja zasobów placówek w kontekście sieci internetowej i przystąpienie do

programu ministerialnego OSE.

Na zakończenie Prezydent  złożył  wszystkim nauczycielom i  pracownikom oświaty

życzenia owocnego roku szkolnego.

Gdańskie  priorytety  edukacyjne  na  rok  2019/2020  zawarte  są  w  prezentacji

Organizacja  roku  szkolnego  2019/2020,  która   stanowi  załącznik  nr  2 do

niniejszego protokołu.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała, że punkt obrad (komunikaty) nie przewiduje dyskusji. Wyraziła zgodę

na  zadanie  krótkich  pytań  prezydentowi  odnośnie  przedstawionego  raportu  i

prezentacji.
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Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Odwołał się do wątku wzrostu cen za energię elektryczną, który jest prognozowany

na 50%. Zwrócił  się z zapytaniem do prezydenta Kowalczuka czy Gmina Gdańsk

wystąpiła do operatora o utrzymanie w placówkach oświatowych stawek stałych z

ubiegłego roku.

Joanna Cabaj – Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radna  odniosła  się  do  słów  prezydenta  odnośnie  programu  Zdrowe  Love.

Powiedziała, że program Zdrowe Love nie może stać w sprzeczności z obowiązującą

podstawa programową i ustawą o planowaniu rodziny i obowiązująca konstytucją.

Radna wyraziła  opinię,  że  program Zdrowe Love stoi  w sprzeczności  zarówno z

podstawą programową jak i ustawą o planowaniu rodziny. Wyraziła opinię, że linki do

programu  powinny  być  umieszczone  na  stronie  Gdańska  tak,  aby  były  jasne  i

czytelne dla rodziców.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przewodnicząca przypomniała,  że zgodnie z porządkiem sesji   przedstawiane są

komunikaty, które nie obejmują dyskusji.

Piotr  Gierszewski  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przewodniczący przypomniał, że kilka lat temu oddawana była do użytku szkoła w

Kokoszkach,  której  powstanie,  remont  łącznie  z  basenami,  boiskiem  wynosił  36

milionów złotych. Radny zwrócił się z prośbą o wyjaśnienie skąd tak wysoki koszt

budowy ostatniej  szkoły (Lawendowe Wzgórze) – 80 milionów. Koszt jest  wysoki,

prawie dwa razy większy, a szkoły są porównywalne wielkością. Radny powiedział,

że nie sądzi, by w ciągu ostatnich 5 lat o 100% podrożało wszystko, w szczególności

wykonawstwo tego rodzaju inwestycji.  Wyraził  opinie, że to największa inwestycja

oświatowa w Gdańsku, i być może w Polsce, jeśli chodzi o kwotę na tę inwestycję

przeznaczoną.
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Piotr Kowalczuk- Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Zwrócił  się  do  radnego  Plewy  wyjaśniając,  że   omawiana  podwyżka  energii

elektrycznej  jest  opisana  przez  Biuro  Zamówień  Publicznych.  Biuro  Zamówień

Publicznych prowadzi zakup energii dla wszystkich jednostek Gdańskiego Obszaru

Metropolitalnego i ta zwyżka tylko 50%, jest to tylko, gdyż jest najlepsza oferta jaka

ma być w tym dialogu prowadzona. Prezydent powiedział, że na dzisiaj informacja z

Biura Zamówień Publicznych jest  taka,  że koszty wzrosną o 50% dla wszystkich

jednostek, które są w obszarze metropolitalnym, które będą miały wspólne zakupy

energii.  Prezydent  podkreślił,  że  wszystkie  jednostki  zadbały  o  to,  by  utrzymać

dotychczas obowiązujące stawki, ale cena energii wzrasta i to jest fakt. Prezydent

wyjaśnił, że informacje o Programie Zdrowe Love są na stronie miasta. Dodał, że

będzie  się  starał  je  tak  uwypuklić,  by  każdy  mógł  do  tych  informacji  zajrzeć.

Podkreślił, że jeżeli chodzi o realizację  Programu to nie stoi on w  sprzeczności z

niczym,  bo  artykuł  109  ustawy  o  prawie  oświatowym  dopuszcza  tego  rodzaju

programy. Zwrócił się do radnej Cabaj z prośbą, by nie wprowadzać w błąd opinii

publicznej, rodziców. Powiedział, że rodzice mają prawo zdecydować czy chcą, by

ich 15-16 letnia młodzież w tym Programie uczestniczyła i jest to osobista decyzja

rodziców. Zachęcił, aby zapoznać się z kolejnym konkursem, który jest już ogłoszony

na elementy programu prokreacyjnego. Przypomniał, że każda jednostka, która jest

do  tego  uprawniona  może  w  tym  uczestniczyć.  Przypomniał,  że  Stowarzyszenie

Odpowiedzialny Gdańsk nigdy nie wzięło udziału w żadnym z tych konkursów, które

były prowadzone, a miało także prawo do tego, by tego rodzaju zajęcia prowadzić.

Zaapelował o rzetelne przekazywanie informacji.

Na  pytanie  radnego  Gierszewskiego  udzieli  odpowiedzi  Alan  Aleksandrowicz-

Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała,  że  tym  samy  rozpoczyna  się  wg  porządku  drugi  punkt  obrad

komunikaty dotyczące inwestycji.

Alan  Aleksandrowicz  –  Zastępca  Prezydenta  Miasta  Gdańska

Prezydent  powiedział,  że  szkoła  przy  ulicy  Lawendowe  Wzgórze  jest  największą

szkołą w Polsce Północnej. Jest to całkiem inny projekt niż ten zrealizowany przy
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ulicy  Azaliowej.  Pokreślił,  że  tych  dwóch  szkól  nie  można  ich  porównywać.

Omawiana szkoła jest  przynajmniej  1,5  razy większa  niż  ta  przy ulicy Azaliowej.

Zawiera infrastrukturę towarzyszącą. Ceny wynikają z rynku, z ofert, które wpływają

do organizatorów przetargów - Dyrekcji Rozbudowy Miasta Gdańska.

Prezydent  poinformował,  że  w  zeszłym  tygodniu  spotkał  się  z  PKP PLK w celu

omówienia   kilku  wspólnych  zadań  w  porcie.  Powiedział,  że  sytuacja  jest

analogiczna.  Koszty  PKP  PLK  jest  o  100%  wyższy  w  porównaniu  do  tego,  co

wynikało z kosztorysów i środków zarezerwowanych przez PKP PLK na potrzeby

tych  przetargów.   PKP  PLK  musiało  zwiększyć  wartość  tych  zadań.  Prezydent

poinformował,  że  co  roku  miasto  realizuje  około  600  zadań  inwestycyjnych,  od

chodników o długości kilkudziesięciu metrów czy siłowni na terenach zielonych po

takie  inwestycje  jak  ulica  Nowa  Bulońska  czy  Węzeł  Biskupia  Górka.  Wartość

wydatków inwestycyjnych w tym roku to jest to 874 miliony złotych, w poprzednim-

700  milionów  złotych  ,  w  2017roku  -  432  miliony.  Poziom  zaawansowania

finansowego to 31 % na koniec sierpnia, jeżeli chodzi o porównywalne okresy 2018 –

31%,  2017-21  %.  Poziom  zaawansowania  na  koniec  sierpnia  podobny  jak  w

poprzednich latach.

Szczegółowy  raport  z  realizacji  najważniejszych  projektów  –  inwestycje  miejskie

2019 stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przewodnicząca zwróciła się do radnych z prośba o krótkie pytania, jednocześnie

poinformowała,  że  szersza  dyskusja  dotycząca  inwestycji  powinna  obyć  się  na

Komisjach.

Kazimierz  Koralewski  –  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Radny  powiedział,  że  potrzeba  uzasadnienia  ekonomicznego  do  tak  kosztownej

inwestycji  na  trasie  Bulońskiej,  szczególnie  dotyczące   wiaduktu  budowanego  w

opisanej technologii. Wyraził opinię, że jest to o wiele droższa konstrukcja niż innego

rodzaju estakady, prosi o uzasadnienie ekonomiczne.
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Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Przewodniczący  dopytywał  o  przedłużające  się  terminy  odbioru  torowiska  na

Stogach. Prosił o informację czy w związku z tymi opóźnieniami czekają wykonawcę

jakieś konsekwencje, czy są, czy będą naliczane kary umowne, czy też w jakiś inny

sposób w umowie jest zabezpieczenie przed taką sytuacją, opóźnieniami.

Karol Rabenda     -   Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radny prosił o przekazanie większej ilości informacji na temat trwających rozmów na

ten temat parkingu na Podwalu Staromiejskim. Powiedział, że temat  jest  źródłem

dużego konfliktu i oporu mieszkańców. Dopytywał czy jest szansa na odstąpienie od

tej inwestycji,  tak jak się domagają tego mieszkańcy.

Alan  Aleksandrowicz-  Zastępca  Prezydenta  Miasta  Gdańska  ds.

Inwestycji

Prezydent  wyjaśnił,  że  Nowa  Bulońska  -   jest  tańsza  niż  wynika  z  przetargu  i

kosztorysu.  Konstrukcja  została  przeprojektowana.  Powiedział,  że  obecnie

inwestycja jest na etapie tzw. komisji  rozjemczej. Prezydent wyjaśnił,  że mniejsze

koszty  biorą  się  stąd,  że  uruchomiono  w  innowacyjny  sposób  prefabrykację,

produkcję prefabrykatów na miejscu budowy.  Tańsza konstrukcja wiąże się też z

mniejszym  wynagrodzeniem  dla  wykonawcy.  Opinia  komisji  rozjemczej  jest

niezbędna do rozliczenia. Jest to projekt finansowany ze środków unijnych i inaczej

nie zostanie rozliczony z Centrum Unijnych Projektów Transportowych.  Prezydent

poinformował,  że  wzrosła  wartość  zadania  skrzyżowania  z  ulicą  Warszawską  i

Jabłoniową,  bo  odstąpiono  od  ronda  na  rzecz  skrzyżowania  w  postaci  wyspy

centralnej. Jesteśmy w trakcie uzyskiwania zgody na wzrost tego zadania -  prawo

zamówień publicznych dopuszcza prace zamienne i rozwiązania dodatkowe i to jest

ścieżka rozwiązania zamiennego, które zostało wprowadzone. Takie były wytyczne

Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni, który zarekomendował, by sposób realizacji tego

węzła został zmieniony.Prezydent odniósł się do sytuacji na  Stogach. Poinformował,

że są kary umowne wynikające z umowy, ale z drugiej strony też różnego rodzaju

przeprojektowania, niezinwentaryzowane sieci i roszczenia wykonawcy. Powiedział,

że prowadzone są różne trudne rozmowy, roszenia będą się w różny sposób znosić.
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Zaprosił do spotkań indywidualnych, gdzie będzie możliwość omówienia wszystkich

detali  i  szczegółów.  Podkreślił,  że  przedłużający  się  termin  tego  zadania,  tej

inwestycji jest bardzo kosztowny dla inwestora. Inwestor w ramach obowiązków musi

pokrywać  funkcjonowanie  całej  komunikacji  zastępczej.  Prezydent  powiedział,  że

jeśli chodzi o sytuację związaną z  parkingiem na Podwalu Staromiejskim to inwestor

zastanawia się cały czas czy realizować to zadanie. Podkreślił, że aby nie narażać

się na odszkodowania przewidziane w umowie do takich konkluzji  powinien dojść

inwestor.  Należy  pamiętać,  ze  do  miejsc  parkingowych  które  zakładał  inwestor

naliczana  była  dopłata  ze  strony  miasta.  Jeśli  ilość  miejsc  parkingowych  się

zmniejszy  to  też  dopłata  będzie  mniejsza.  Dla  budżetu  miasta  jest  to  dobre

rozwiązanie, ale niekoniecznie dla inwestora. Stąd  inwestor analizuje czy mógłby

zwiększyć ilość miejsc parkingowych w takich lokalizacjach jak np. Długie Ogrody.

Inwestor obecnie skupił cały wysiłek inwestycyjny przy parkingu Długie Ogrody, na

trudnych  rozmowach  i  uzgodnieniach  zarówno  z  Wojewódzkim  Konserwatorem

Zabytków, Gdańską Infrastrukturą Wodno-Kanalizacyjną, bo tam przebiega kluczowy

kolektor  sanitarny  dla  miasta  Gdańska.  Wszystkie  rozwiązania  są  możliwe,  nas

głównie interesuje to , które nie narazi miasta na odszkodowania czy kary umowne.

Prezydent powiedział, że nieustannie prowadzony jest trudny dialog uwzględniający

zastrzeżenia mieszkańców. Podkreślił, że te parkingi podziemne zostały wyznaczane

w roku 2001 kiedy zostały przyjęte prace nad planem, a  plan został przyjęty w 2003.

Od tego czasu dużo się zmieniło.

Aleksandra Dulkiewicz- Prezydent Miasta Gdańska

Wyraziła  opinię,  że tematy inwestycyjne  są tematami  tak ważnymi,  że być  może

częściej  trzeba  je  na  komisjach  omawiać.  W  ramach  komunikatów  prezydent

przywitała  Adama Chorszkiewicza-  wnuka  Brunona  Zwary  oraz  jego  żonę  Annę.

Prezydent  przypomniała,  że  prezydent  Paweł  Adamowicz  już  jakiś  czas  temu

nawiązał kontakt z kapitanem i rozmawiali od 2-3 lat o tym jak można by powrócić,

jeszcze za  życia  Brunona Zwary  do popularyzacji  jego dziedzictwa.  Przedstawiła

projekty,  które  są  realizowane  czy  planowane  wokół  postaci  Brunona  Zwary  w

związku z jego 100 rocznicą urodzin. Powiedziała, że różne inicjatywy w różnych

miejscach się rodzą, ale najistotniejsze jest to, by były to inicjatywy powstające w

uzgodnieniu z rodziną. Rodzina jest depozytariuszem dziedzictwa osoby zmarłej i tak
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też staramy się  robić.  Prezydent  powiedziała,  że spotkała się  z  panem Adamem

Choroszkiewiczem i  przedstawiła  różne  pomysły  także  zgłaszane  przez  radnych.

Poinformowała, że w najbliższą sobotę odbędzie się wernisaż wystawy w Ratuszu

Głównego Miasta, w nowej przestrzeni wystawienniczej - Galerii  Palowa, wystawy

zainspirowanej książka Brunona Zwary – Gdańszczanie. Jej częścią, elementem jest

to, co widać na ulicach Gdańska – portrety gdańszczan z 1939r. Powiedziała, że

planowany  jest  także,  wspólnie  z  Biblioteką  Gdańską  Polskiej  Akademii  Nauk,

wernisaż wystawy zbiorów dotyczących postaci Brunona Zwary. Kolejna inicjatywa to

odsłonięcie  tablicy  na  Biskupiej  4,  wprawdzie  w  tym  domu nie  mieszkał  Brunon

Zwara, bo dom, w którym mieszkał już go nie ma, ale to jest dom obok, miejsce

gdzie dziś mieści się siedziba Stowarzyszenia Biskupia Górka i Centrum Aktywizacji,

które  w ramach rewitalizacji  powiększyliśmy i  otworzyliśmy w ubiegłym miesiącu.

Pojawiają  się  różne  pomysły  związane  z  nazwaniem tramwaju,  jakiegoś  miejsca

imieniem Brunona Zwary.  Zapewniała,  że wszystkie  inicjatywy są konsultowane z

rodziną.  Trwają  również  prace  wspólne  z  Muzeum  Gdańska  nad  powołaniem

Centrum  Pamięci  o  Polakach  w  Wolnym   Mieście  Gdańsku.  Dzieje  się  to  w

porozumieniu z historykami, ale także z osobami, które będąc rodzinami mogą się w

to  zadanie  zaangażować.  Przypomniała,  że  prezydent  Adamowicz,  kiedy

odprowadzał  jesienią  ubiegłego  roku  w  ostatnią  drogę  Brunona  Zwarę  obiecał

ponowne wydanie  wszystkich  jego dzieł.  Dzieje  się  to  we współpracy z Muzeum

Gdańska. Praca jest rozłożona na kolejne 3 lata. Jako pierwsza ponownie zostanie

wydana  jeszcze  w  tym  roku  książka  Gdańsk  1939  -   Wspomnienia  Polaków

Gdańszczan.  W  kolejnych  latach  Wspomnienia  gdańskiego  bówki,  powieść

Gdańszczanie,  tak aby do 2021 r.  te dzieła  na nowo zostały wydane.  Prezydent

zaprosiła  do  odwiedzenia  wystawy,  podkreślając,  że  te  dzieła  to  ważny  element

naszej gdańskiej tożsamości.

Adam Choroszkiewicz- wnuk Brunona Zwary

Podziękował za docenienie dziadka, pamięć o nim. Powiedział, że kontakt z miastem

nie jest świeży. Zainicjował go nieżyjący prezydent Adamowicz. Kontakty trwały już

od  kilku  lat.  Powiedział,  że  jego  dziadek  wycofał  się  z  życia  politycznego,

towarzyskiego, był u siebie w domu w takiej enklawie, gdzie nikogo, oprócz jego i

jego żony nie dopuszczał. Podkreślił, że plany wydawnicze miasta to uhonorowanie
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dziadka. Podkreślił, że dziadek to był przede wszystkim gdańszczanin z krwi i kości.

Gdańsk kochał i wielbił. Niestety przed ostanie lata był niewidomy, ale orientował się

co się dzieje w Gdańsku. Wyraził opinię, że dziadek byłby dumny z tych zmian, które

się dzieją, z tego  jak miast się rozwija, jakie jest piękne. Podkreślił, że obowiązkiem

gdańszczan  jest  to,  aby  zachować  tożsamość  miasta,  żeby  historia  nie  została

zapomniana.  Brunon  Zwara  potrafił  zebrać  wspomnienia,  zdjęcia,  dość   dużo

dokumentów  przekazał  do  PAN-u.  Powiedział,  że  zawsze  zastanawiała  go

dalekowzroczność i mądrość dziadka, który  zwracał uwagę na to, że miasto było

zawsze  otwarte,  było  enklawą  dla  wszystkich  ludzi,  Szkoci,  Holendrzy,  którzy

zbudowali Żuławy, było jednym z filarów Hanzy, międzynarodowego konsorcjum od

setek lat.  Powiedział, że dziadek dostrzegał zamiany jakie następują, bał się tych

zmian, mówił o nacjonalizmie, o wzajemnej tolerancji albo o jej braku. Urodził się

zaraz po I wojnie światowej, był żywym świadkiem różnych okresów i zmian. Był jak

wiarygodną osoba, która mogła dostrzec zmiany, określić zagrożenia. Powiedział, że

teraz  rozumie  dlaczego  to  zrobił.  Obawiał  się,  że  niektórzy  pod  płaszczykiem

praworządności,  demokracji  nie robią rzeczy,  które są dobre dla gdańszczan, dla

miasta,  dla  Polski.  Ponownie  podziękował  prezydent  Dulkiewicz,  prezydentowi

Adamowiczowi, za wsparcie i chęć kontynuowania pamięci i dzieł Brunona Zwary.

Agnieszka Owczarczak- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przewodnicząca  podziękowała  za  wystąpienie  i  informacje  przekazane  przez

prezydent. Wyraziła radość, że trwają prace nad tym jak w należyty i godny sposób

uhonorować  Brunona  Zwarę,  podtrzymywać  pamięć  o  jego  dorobku  literackim  i

świadectwo jego życia.

Ostatni komunikat dotyczy roweru metropolitalnego Mevo.

Michał Glaser – Dyrektor Biura Obszaru Metropolitalnego

Poinformował,  że Obszar Metropolitalny w imieniu 14 gmin od Władysławowa po

Tczew  i  Stężyce  organizuje  rower  metropolitalny.  W  tych  gminach  spośród  3

oferentów została  wybrana  firma NextBike  Polska.  W marcu  został  uruchomiony

pierwszy etap, po kilkumiesięcznych opóźnieniach, O tych opóźnieniach, ale także o
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tym jakim sukcesem w porównaniu do innych miast ten pierwszy etap jest opowie

pan prezes.

Paweł Orłowski – Prezes Spółki NextBike Polska

Po prezentacji  filmu, prezes przedstawił  status wdrożenia projektu. Powiedział,  ze

jest  to  jeden  z  trudniejszych  projektów,  który  firma  realizuje.  Projekt  ma  duże

opóźnienie  spowodowane trudnościami  we  współpracy  z  parterem czyli  Nextbike

GMBH. Rower jest dość skomplikowany, posiada  wspomaganie elektryczne i jest

produkowany  w  kooperacji  ze  stroną  niemiecką,  a  produkcja  jest  dość  złożona.

Prezes poinformował, ze dziś wjechało do Gdańska 228 kolejnych rowerów z drugiej

części projektu. We wrześniu plan produkcyjny zakłada ukończenie całej produkcji

czyli  całej  puli  ponad  4  tysięcy  rowerów,  które  stopniowo  będą  przyjeżdżać  do

Gdańska  i  będą  stopniowo  testowane  przez  Obszar  Metropolitalny  w  systemie.

Dodał,  że  projekt  jest  projektem  innowacyjnym,  wymaga  czasu  i  pewnego

ustabilizowania.  Również  użytkownicy  muszą  mieć  czas,  aby  się  nauczyć  jak

korzystać z systemu. Prezes tłumaczył, że projekt jest skomplikowany dlatego, że

jest bardzo rozległy, dotyczy 14 gmin i największego w kraju obszaru jeżeli chodzi o

funkcjonowania  systemu.  Jest  projektem  6,5  letnim,  a  trudności  i  nauka,  którą

nabywamy teraz,  będziemy wykorzystywać  przez 6,5 roku.  Poinformował,  że w I

etapie zostało dostarczonych 1224 rowery, w II etapie zostanie dostarczone jeszcze

2600  rowerów,  łącznie  4024.  Do  25  sierpnia  zarejestrowało  się  w  systemie  142

tysiące użytkowników,  którzy wypożyczyli  rowery ponad 1,5 miliona razy i  to jest

imponujący wynik na tle innych systemów. Świadczy to o tym, że system działa, a

klienci  korzystają.  Są  trudności  i  opóźnienia  za  co  otrzymaliśmy  pierwszą  karę,

spodziewamy się kolejnych. Prezes zapewnił, że firma będzie się starała dochodzić

zwrotu za kary od strony niemieckiej,  tak żeby projekt ukończyć. Na zakończenie

dodał, że statystyki projektu wskazują, że mimo opóźnień i trudności projekt został

dobrze przyjęty przez mieszkańców regionu. Imponujący start systemu jest istotny ze

względu  na  długoterminowość  projektu.  Projekt  MEVO  w  2020  roku  osiągnie

rentowność, co zapewni mu trwałość w kolejnych latach.

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radny  dopytywał  czy  problemy  z  MEVO  mogą  wynikać  z  tego,  że  część

pracowników w firmie Nextbike Polska strajkuje.
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Andrzej Skiba - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Na prezentacji była umieszczona informacja o planach jeśli chodzi o dostępność tych

4  tys.  rowerów.  Dopytywał,  czy  można  mieć  gwarancję,   że  plany  zostaną

zrealizowane  i  że  we  wrześniu  i  październiku  będzie  można  skorzystać  z  4  tys.

rowerów.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Powiedział,  że  zgadza  się  z  tym,  że  MEVO  to  projekt  innowacyjny  na  skalę

światową, Wyraził obawę czy założenia nie są zbyt wygórowane. Przywoła podobny

projekt  realizowany  w  Nowym  Jorku,  który  się   nie  udał.  Dodał,  że  w  Gdańsku

będziemy czekać na kolejne tury rowerów, ale już teraz użytkownicy wskazują, że ze

względu na budowę roweru, są to rowery ciężkie, które są użytkowane nie tylko na

ścieżkach rowerowych,  ale  krawężnikach,  podjazdach.  Użytkownicy  wskazują,  że

różnie  sobie  z  tym  radzą.  Dopytywał  czy  już  teraz  zauważalne  są  problemy

techniczne  i  w  jakiej  skali  oraz   i  na  ile  będzie  możliwość  uzupełniania  braków

technicznych wynikających z eksploatacji. Jaka jest skala problemów technicznych

wynikają  z  eksploatacji  rowerów  i  czy   przy  tworzeniu  tego  projektu  zostało  to

wystarczająco mocno wzięte to pod uwagę.

Karol Rabenda - R  adny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radny dopytywał na czym polegają trudności z dostawcą rowerów. Przypomniał, że

pierwszej  tury nie otrzymano w terminie, w drugiej  turze dotarła szczątkową ilość

rowerów.  Czy jest jakiś plan B na pozyskiwanie rowerów w jakiś inny sposób, w

przypadku problemów u producenta.

Paweł Orłowski – Prezes  Spółki  NextBike Polska

Poinformował,  że firma Nextbike Polska w zeszłym roku wygrała 49 przetargów i

rozbudowała system w 40 miastach. Hossa na rynku rowerowym spowodowała, że

parter  niemiecki  nie  wyrabiał  się  z  produkcją  i  nie  nadążał  z  realizacją  naszych

zadań.  To  spowodowało,  że  Nextbike  GMBH  miało  w  zeszłym  roku  problemy

również  płynnościowe,  które  zostały  rozwiązane  przez  akcjonariuszy  w  lipcu

zeszłego roku. Fundusz, który jest właścicielem Nextbike GMBH dofinansował firmę

zabezpieczając ją jeśli chodzi o środki na dalszy rozwój, w tym również dokończenie

naszej produkcji. W tej chwili są wyprodukowane 624 rowery, 224 rowery z drugiej

części  zostały  dostarczone,  wcześniej  500  rowerów,  które  są  testowane  przez
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użytkowników. Plan zakłada, że produkcja rowerów ruszy 10 września. Wszystkie

potrzebne  elementy  są  gromadzone.  Na  bieżąco  będziemy  kolejne  rowery

wprowadzać  do  Gdańska.  Produkcja  idzie  dość  sprawnie,  potwierdzają  to

doświadczenia z parterem fińskim, z którym firma skończył  wdrażać duży projekt.

Całość się udrożniła, co powoduje, że nie ma zagrożeń dla dokończenia i realizacji

tego projektu. Jeśli chodzi o obawy o problemy techniczne wynikające z eksploatacji,

to  jest  to  normalny  proces.  System  funkcjonuje  tak,  że  każdy  rower  musi  być

codziennie,  na  bieżąco  serwisowany.  Jest  uruchomiony,  przeszkolony  system  w

Gdańsku,  który  jest  serwisem  wzorcowym  jeśli  chodzi  o  inne  nasze  serwisy  w

Polsce.  Jesteśmy   przygotowani  do  tego,  by  ta  zwiększoną  liczbę  rowerów

obsługiwać. To jest normalny proces, że każdy produkt ma w fazie dziecięcej jakieś

wady, błędy. Na początku psuły się nóżki, nóżki zostały naprawione i ten problem już

nie  występuje.  Będą  się  pojawiać  nowe  problemy,  które  na  bieżąco  są

rozwiązywane. Projekt został tak skonstruowany,  że jest w nim ujęte to, że rower

będzie  trzeba  po  jakimś  czasie  odtworzyć  z  części  zamiennych.  Na  koniec

funkcjonowania rower prawdopodobnie większość części będzie miał wymienione.

Prawdą  jest,  że  ten  projekt  firmę  bardzo  dużo  kosztował,  przyniósł  stratę  w

pierwszym roku. W związku z opóźnieniami i popełnionymi błędami w dostawie, którą

realizujemy ponieśliśmy duże koszty. Firma miała stratę w pierwszej połowie 2019

roku, w dużej mierze z tytułu wdrażania projektu MEVO. W tej chwili uruchomiliśmy

dodatkowe  środki,  poprosiliśmy naszych  akcjonariuszy  o  podniesienie  kapitału  w

wyniku  emocji  z  kapitału  docelowego,  środki  na  funkcjonowanie  Mevo  już  są

zapewniane, przejściowe trudności, które miały miejsce w lipcu ustępują i wszystko

jeśli chodzi o funkcjonowanie systemu wraca do normy. Produkcja zakończy się we

wrześniu,  stopniowo  będziemy  na  bieżąco  dostarczać  rowery.  Tak  jak  dzisiaj

dostarczyliśmy  228  rowerów,  tak  na  początku  września  dostarczymy  400,  które

mamy  już  przygotowane,  od  10  września  będzie  z  taśmy  produkcyjnej  będzie

schodziło ok 150 rowerów dziennie, na bieżąco będą  przewożone do montowni,

gdzie są jeszcze raz sprawdzane, a potem do Gdańska m, gdzie będą ponownie

sprawdzane  i  odbierane prze  obszar  metropolitalny  Gdańsk –Gdynia  –Sopot.  To

niestety zabiera czas, gdyż każdy rower ma swój protokół, jest testowany kilka razy,

jest sporządzana do tego dokumentacja. Jeden TIR zabiera 67 rowerów, więc jest to

dziesiątki TIRów, które muszą wjechać do Gdańska i muszą być obsłużone przez

nasze  zespoły.  Bardzo  przepraszamy za  te  opóźnienia,  robimy  wszystko  by  ten
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projekt sfinalizować jest to bardzo ważny projekt dla firmy referencyjny i wyjątkowy,

dokładamy wszelkich starań żeby wywiązać się umowy. Ten projekt ma sukcesy, 10

wypożyczeń na rower to jest bardzo dobry wynik. Ostatnio na konferencji w Dublinie

prezentowano projekt helsiński, który miał średnio 9 wypożyczeń na rower dziennie,

a tu są dni kiedy wypożyczeni na rower w projekcie MEvo jest 14. Projekt cieszy

dużym  zainteresowaniem  ze  strony  mieszkańców,  co  jest  bardzo  dobrym

prognostykiem na kolejne lata, widać, że oczekiwanie społeczne jeśli chodzi o ten

projekt jest bardzo duże, Ten projekt, jako wspomagany rower, uruchomił wiele osób

mniej  aktywnych.  Wiemy  z  innych  miast,  że  wprowadzenie  roweru  miejskiego,

spowoduje wzrost komunikacji rowerowej w ogóle w komunikacji 9miejskiej, będzie z

dużą korzyścią dla mieszkańców i  dla miasta. Spodziewamy się,  że w przyszłym

roku osiągniemy  3% ruchu komunikacyjnego w Trójmieście dzięki systemowi roweru

miejskiego, co wydaje się bardzo efektywnym rozwiązaniem.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przewodnicząca poinformowała, że dopuści 3 uzupełniające głosy. Zaproponowała,

by zaprosić prezesa firmy NextBike Polska na którąś z komisji, gdzie będzie czas i

miejsce na dokładne odpytanie.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Przewodniczący   poprosił  o  skonkretyzowanie  Ile  rowerów  z  obecnej  floty   jest

sprawnych, a ile jest naprawianych.

Piotr Gierszewski -      Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Dopytywał gdzie znajdują się stacje, gdzie można oddać wypożyczony rower. Radny

dopytywał  czy  jest  prowadzony  monitoring,  które  stacje  cieszą  się  większą

popularnością. Podkreślił, że wielokrotnie obserwował, że nadmierna ilość rowerów

pozostawiana jest  w niektórych stacjach. Ze względu na duże obłożenie powoduje

to, że są one pozostawiane w sposób, który tarasuje przejścia i  przejazdy innym

rowerzystom nie korzystającym z rowerów miejskich, ale także pieszym (podobnie

jak porzucane hulajnogi). Czy jest planowana rozbudowa niektórych stacji, albo tak

racjonalne rozstawienie stacji, by minimalizować negatywne skutki dotyczące przede

wszystkim bezpieczeństwa innych użytkowników.
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Karol Rabenda- Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radny dopytywał ile z tych 2000 rowerów jest w użytki, ale też jak wygląda sprawa z

ładowaniem. Jak wygląda plan naprawczy na ładowanie tych rowerów, jak zwiększyć

dostępność rowerów, które są. Wyraził opinię, że największą frustrację mieszkańców

powoduje widok stojących rowerów, które rano są rozładowane. 

Paweł Orłowski – Prezes Spółki Nextbike Polska

Wyjaśnił, że tej chwili w metropolii mamy 1760 rowerów, z czego 220 to są te, które

będą odbierane przez OMGS. Rowerów dostępnych na mieście jest 1500. Zgodnie z

kontraktem 1224 to są rowery oddane do użytku. Normalna sytuacją jest, że dziennie

na  serwis  zjeżdża  ok.  300  rowerów,  co  powoduje,  że  sytuacja  jest  bardzo

dynamiczna,  bo  w  ciągu  dnia  część  rowerów  wypada  z  obsługi.  Z  perspektywy

użytkownika jest widoczność pewnych rowerów zepsutych, dlatego, że rowery, które

nie  zostały  zwiezione  z  miasta,  nie  jeżdżą.  W  tej  chwili  ok.  500  rowerów  jest

wypożyczonych, ok. 150 jest zarezerwowanych przez użytkowników co oznacza, że

nie będą widoczne w aplikacji. W ciągu dnia zaczynają się rozładowywać niektóre

rowery, i spada ich dostępność z tego powodu. W ciągu dnia jest dokonywanych ok.

500 wymian baterii,  baterie są na bieżąco ładowane, cały dzień. Cykl  taki  trwa 4

godziny  i  rowery  wyjeżdżają  na  miasto  zgodnie  z  marszrutą  wyznaczoną  przez

system  informatyczny.  To  jest  najtrudniejszy  element  tego  systemu-  system

rozproszonej wymiany baterii, tutaj obawialiśmy się trudności, bo nikt w takim modelu

na świecie tego nie robił. Firma ten proces wymiany baterii oddzieliła ze względu na

bezpieczeństwo i sprawność operacyjną. Są ekipy, które zajmują się tylko wymianą

baterii. Nasza sprawność w tym zakresie rośnie. W miarę jak będzie więcej rowerów,

będziemy  dokładać  więcej  ekip,  by  jak  najszybciej  wymieniać  baterie.  Wymiany

dokonujemy w nocy, bo w ciągu dnia ze względu na zakorkowanie miasta byłoby to

bardzo nieefektywne, kosztowne i nieskuteczne.70% wymian jest robionych w nocy,

baterie są gromadzone przez cały dzień. Mamy odpowiedni bufor tych baterii. W tej

chwili  nie  jest  problemem  dostępność  baterii  czy  możliwości  doładowania,  są

problemy logistyczne wynikające z tego, że jest to gigantyczny obszar i nie wszędzie

można  dojechać,  a  rowery  się  pojawiają  w  różnych  miejscach,  bo  są  nierówno

oddawane.  Odpowiadając na kolejne pytanie dotyczące relokacji.  Zrównoważenie

takiego systemu to jest najtrudniejsze zadanie z uwagi na to, że przepływy są trudne

do przewidzenia ze względu na  zmienne czynniki. Chociażby pogoda, wydarzenia
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kulturalne, sportowe. Jest to też system , którego zarówno my,  jak i  mieszkańcy,

musimy się nauczyć, by zobaczyć gdzie gromadzą się rowery, jak rozkłada się ten

ruch, czy te zgromadzone rowery zabierać i przewozić czy zostawiać wiedząc, że to

nagromadzenie jest chwilowe i że użytkownicy po pracy na przykład wrócą nimi do

miejsca, z których zostały pobrane. Prezes przyznał, że nie jest to proste zadanie i

że zarówno Obszar Metropolitalny jak i firma muszą  wzajemnie się rytmu miasta

nauczyć i zrozumieć jak to robić efektywnie.

Komunikat Przewodniczącej Komisji  Zrównoważonego Rozwoju –

Anny Golędzinowska

Przewodnicząca zaprosiła prezesa Firmy NextBike Polska na posiedzenie Komisji

Zrównoważonego Rozwoju, na której tematy zrównoważonej mobilności są szeroko

omawiane.

Aleksandra Dulkiewicz- Prezydent Miasta Gdańska

Prezydent  ponownie zaprosiła  radnych oraz mieszkańców Gdańska do udziału  w

obchodach  2  ważnych  rocznic:  w  sobotę  39  rocznicy  podpisania  Porozumień

Sierpniowych,  zaś  w  niedzielę  80  rocznica  wybuchu  II  Wojny  Światowej.

Przedstawiła  plan  obchodów,  informując,  że  rozpoczęcie  nastąpi  w  piątek  o

godz.18.00  etyką  solidarności  –  projektem,  którego  pomysłodawcą  był  prezydent

Paweł Adamowicz. Kiedy wokół rocznic sierpniowych bywało gorąco przyszła taka

refleksja, że być może warto w przededniu rocznicy sierpniowej w odesłaniu do etyki

solidarności  ks.  Józefa  Tischnera   zastanowić  się  nad  rozumieniem solidarności

współcześnie. W tym roku, w nawiązaniu do myśli śp. prezydenta Adamowicza i jego

książki,  w  Europejskim  Centrum Solidarności  odbędzie  się  debata  „Gdańsk  jako

wspólnota wg Pawła Adamowicza”. Debata, w której zasiądą 3 osoby: dr Dominika

Kozłowska  –  redaktor  naczelna  „Znaku”,  prof.  Cezary  Obracht  -Prądzyński  oraz

Szymon Hołownia. Będzie rozmowa o Gdańsku, solidarności, wspólnocie.

31  sierpnia  wiele  różnych  wydarzeń.  W  szczególny  sposób  zapraszam

samorządowców na godz. 15, kiedy zostanie przedstawione 21 tez, obecnie już 21

postulatów, które były przez ostatnie dwa miesiące analizowane i dyskutowane przez

samorządy i różne organizacje społeczne.1 września wszystkich zachęcam do bycia

o  4.45  rano.  Swoją  obecność  z  najwyższych  władz  państwowych  potwierdził

Mateusz Morawiecki, wice przewodniczący Komisji Europejskiej Franz Timmermans.
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Prezydent  podkreśliła, że najważniejsza jest obecność gdańszczanek i gdańszczan,

którzy w dniu, w chwili rocznicy rozpoczęcia II Wojny Światowej, oddadzą hołd tym,

którzy oddali życie. Także w niedzielę wiele punktów, w których tradycyjnie oddajemy

hołd: cmentarz na Zaspie, gdzie zostali pochowani Pocztowcy, przy ulicy Dyrekcyjnej

tablica upamiętniająca ludzi z PKP i związanych z harcerzami, ale także tradycyjna

msza św. organizowaną wspólnie z rodzinami Pocztowców Polskich. 1 września o

godz.  11  odbędzie  się  ważna  debata  dla  samorządowców,  w  ECS  spotkanie  4

włodarzy miast pamięci, bo wokół miast pamięci te obchody 80 rocznicy wybuchu II

Wojny Światowej są organizowane. Do Gdańska przyjeżdżają 24 delegacje różnych

miast,  nawet  tak  odległych  jak  japońska  Osaka,  czy  norweski  Narwik,  burmistrz

Londynu, wice burmistrz Berlina, prezydent Warszawy oraz ja. Będziemy rozmawiać

o  solidarności  i  pokoju  i  rozumieniu  tych  pojęć  we  współczesnych  miastach

europejskich.

Kacper  Płażyński-  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Przewodniczący zwrócił  się do prezydent z prośbą o  przesłanie do radnych listy

delegacji, które przyjadą do Gdańska.

Dawid Krupej- Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził zadowolenie, że miasto Gdańsk tak ambitnie podchodzi do obchodów tych

rocznic. Dopytywał czy na uroczystościach na Westerplatte będzie w trakcie trwania

tego wydarzenia przemawiał przewodniczący Timmermans?

Aleksandra Dulkiewicz- Prezydent Miasta Gdańska
Tak będzie.

Punkt 3

OŚWIADCZENIA KLUBU RADNYCH

Cezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji
Obywatelskiej
Prawie  80 lat  temu zbrodnicze i  nienawistne  reżimy – narodowosocjalistyczna III

Rzesza i komunistyczny Związek Radziecki – dokonały ataku na Polskę, zakrywając

nasz naród suknem terroru i wojennej pożogi. Fałszywe ideologie, wynikające z nich

poczucie  wszechmocy  i  nienawiść  wobec  drugiego  człowieka  otworzyły  bramy
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obozów koncentracyjnych i targów, gdzie w kaźni ginęli niewinni ludzie w tym Polki i

Polacy.

W 80 lat po tych wydarzeniach w imieniu Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej w

Radzie Miasta Gdańska pochylam w zadumie głowę i myślę o milionach niewinnych

ofiar, o bohaterstwie, ale i o olbrzymiej ofierze, którą złożyli polscy bohaterowie.

Po złowieszczym reżimie spod znaku swastyki,  umęczony naród wpadł  w równie

złowieszczy reżim spod znaku sierpa i  młota,  który za sprawą swego architekta-

Stalina – kontynuował terror wobec bohaterów polskiego podziemia i cywilów, którym

nie w smak było odrzucenie tradycji ojców i honoru Ojczyzny,

Droga  do  wolności  była  jednak  kręta  i  prowadziła  przez  dekady  rządów

komunistycznych.  Dekady  nie  mniej  naznaczonej  cierpieniem  niewinnych  z

niemniejszą ofiarą bohaterów. Gdańsk jest symbolem nie dlatego, że tak chcemy.

Jest  nim,  bo  tak określiła  go  historia  XX wieku.  Tu rozpoczęło  się  szaleństwo  II

Wojny Światowej,  ale  tu  też rozpoczął  się  pokojowy zryw,  który stał  się  ostatnią

oktawą powojnia. Głos sprzeciwu wobec komunistycznego reżimu wybrzmiał właśnie

tu. Tu, gdzie we wrześniu 1939 roku wszyscy stracili nadzieję, by po wielu dekadach-

w  sierpniu  1980  roku  wszyscy  tę  nadzieję  zaczęli  odzyskiwać.  By  ostatecznie

odzyskać  ją  4  czerwca  1989  roku.  Wolna  Polska  powróciła  tak,  jak  powróciła

nadzieja na trwały pokój. Szczególnie dziś – przeszło 30 lat po odzyskaniu wolnej

Polski,  a prawie 80 lat  od wybuchu największego okrucieństwa XX wieku – musi

wybrzmieć  hasło  NIGDY WIĘCEJ WOJNY.  Dziś  musimy być  pierwsi,  pierwsi  od

utrzymywania  pokoju  i  pojednania.  Czyli  tego,  co jest  największym dziedzictwem

przełomu XX i  XXI wieku.  Nie do walki,  która niesie za sobą śmierć i  cierpienie.

Dzisiaj my- gdańszczanie, my- Polacy, my- Europejczycy musimy strzec tego co pod

krwawe fundamenty położyli nasi dziadkowie, a co nasi ojcowie uzyskali sprzeciwem

i oporem – wolną Polskę, ale też świat epoki pokoju i rozwoju, w którym znajdzie się

miejsce  dla  każdego,  niezależnie  od  rasy,  wieku,  wykształcenia,  koloru  skóry  i

orientacji czy jakichkolwiek preferencji. Dzisiaj to my jesteśmy strażnikami pokoju i

mamy w obowiązku rozmawiać o naszej niełatwej historii i wykorzystywać ją nie do

dzielenia i uzasadniania politycznych awantur, ale do trudnego wybaczenia i jeszcze

trudniejszego pojednania. Musimy być tymi, którzy dziś mówią: Nigdy więcej wojny!
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Kacper  Płażyński  -  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
W  stronę  Gdańska  płynie  gigantyczna  ilość  ścieków  z  Warszawy,  mówię

gigantyczna, bo w ciągu dnia dostaje się do naszej królewskiej rzeki Wisły ok 260

milionów litrów ścieków. Przypominam, że w zeszłorocznej awarii przepompowni w

Gdańsku tych ścieków łącznie przez cały okres zrzutu ścieków do Motławy to było

około 100 milionów litrów. Te ścieki  do Wisły zostały spuszczone przez panów z

Platformy  Obywatelskiej,  kolegów  pana  Trzaskowskiego  -  towarzysza  broni  pani

prezydent Dulkiewicz. Mam kilka pytań do prezydent Dulkiewicz istotnych z punktu

widzenia nas, miasta Gdańska, ekologii, ekosystemu. Czy pani prezydent wie jak ta

sytuacja  może  wpłynąć  na  nasze  miasto.  Czy  sprawdzała  pani  jak  jesteśmy

zabezpieczeni  przed  ewentualnymi  reperkusjami  nieudolności  pana

Trzaskowskiego? Czy fakt, że Warszawska Spółka Wodociągowa przez ponad dobę

nie poinformowała o kryzysie może mieć dla nas negatywne skutki? Czy jest pani w

kontakcie z odpowiednimi służbami,  czy monitoruje pani  sytuację,  czy miała pani

czas zając się ta prozaiczną sprawą? Mam nadzieję, że udzieli pani możliwie szybko

odpowiedzi na te ważne pytania. Prezydent Trzaskowski jest dość podobny do pani

prezydent  Dulkiewicz,  oboje  dość  dużo  mówią,  mówią  dużo  ogólników  a  to  o

równości, a to o konstytucji, a przede wszystkim o niedobrym, złym PiS-ie. Dużo też

jest  mówione  o  ekologii.  Co  wynika  z  tego  mówienia?  Niewiele.  Jest   sytuacja

kryzysowa, groźba katastrofy ekologicznej, bo biorąc skalę możemy mieć z czymś

takim  do  czynienia,  zależy  ile  ten  zrzut  będzie  trwał.  Rafał  Trzaskowski  jest

bezradny, mam nadzieję, że bezradna nie będzie pani prezydent. Okazuje się , że

Rafał  Trzaskowski  nie  był  w stanie  zatrzymać  w  Warszawie  brunatnej  fali,  ona

podąża  do  Gdańska  i  trafi  tu  mniej  więcej  za  2  tygodnie  i  musimy  być  na  to

przygotowania,. Mam nadzieję, że nie zbagatelizujemy tego problemu, bo tu chodzi o

nasze zdrowie, nasz ekosystem, przyrodę,  naturę, również tę wpisaną w projekty

Natura 2000. Musimy być bardzo ostrożni i podejmować wszelkie kroki, by to nasze

dziedzictwo, które ma służyć  wnukom, dzieciom uratować. W Gdańsku Platforma

Obywatelska i pani prezydent Dulkiewicz lubią śmieszyć, tumanić, straszyć, zupełnie

nie  zważając  na  właściwy  zakres  swoich  obowiązków czyli  zadań  powierzonych

przez mieszkańców.  Dla przykładu dzisiaj  na sesji  mamy przyjąć  apel  w sprawie

ogłoszenia  wyjątkowego  stanu klimatycznego i  pilnego podjęcia  działań  na rzecz

przeciwdziałania kryzysowi klimatycznemu. Liczyłem, że państwo się roześmiejecie
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jak usłyszycie ten nagłówek, ale rzeczywiście sprawa jest taka, że nie wiadomo czy

tytuł jest śmieszny, czy należy się śmiać czy należy do tego podchodzić poważnie. A

już tłumaczę dlaczego. Koleżanki i koledzy z Platformy Obywatelskiej i Klubu pani

prezydent chcą, aby domagać się od Sejmu ogłoszenia stanu wyjątkowego, chcą

byśmy domagali się od rządu i prezydenta Rzeczpospolitej, by ten w końcu uporał

się  ze  światowym  kryzysem  klimatycznym.  My gdańscy  radni  mamy wezwać  do

ratowania ojczyzny przez klimatyczną zagładą. Platforma Obywatelska i ludzie pani

prezydent chcą, abyśmy po raz kolejny ośmieszyli gdański samorząd, bo uchwalanie

tak  kuriozalnego apelu,  którego jednym celem jest  stworzenie  wrażenia,  że  rząd

Prawa  i  Sprawiedliwości  nie  robi  nic  dla  środowiska  naturalnego  będzie

ośmieszeniem  Rady  Miasta  Gdańska.  Chcecie  państwo  ośmieszyć  gdański

samorząd nie tylko dlatego, że styl  tego apelu jest taki jaki  jest. Ośmieszymy nie

tylko Radę, ale także mieszkańców, których jako Rada reprezentujemy. Ośmieszycie

nie tylko dlatego, że jedną ręką piszecie wzniosłe apele o ochronie przyrody a druga

zatwierdzacie kolejne projekty zagospodarowania przestrzennego betonujące górny

taras  naszego  miasta.  Chcecie  wprowadzać  jakiś  wyjątkowy  stan  klimatyczny

jednocześnie nie robicie nic, by taki stan nie obowiązywał w Gdańsku przy każdej

większej  ulewie.  Wręcz przeciwnie  nie  ma dnia,  abyśmy nie  słyszeli  o  kolejnych

terenach zielonych odebranych mieszkańcom Gdańska. Nie można mówić poważnie

o  ekologii,  czy  odpowiednim  reagowaniu  na  zamiany  klimatu,  jednocześnie

prowadząc tak nieodpowiedzialną politykę przestrzenną, jaką prowadzą od dwóch

dekad  władze  miasta  Gdańska.  Żadne  apele  nam  nie  pomogą,  jeśli  do  cna

zabetonujemy górny taras naszego miasta. Żadne apele nie uciszą gdańszczan, jeśli

zabierzecie im kolejne tereny, gdzie w spokoju mogą uprawiać sport, spacerować,

cieszyć  się  z  życia  w  Gdańsku.  W  samorządowej  kampanii  wyborczej

postulowaliśmy stworzenie w Gdańsku nowych parków i terenów zielonych, do tego

potrzebna jest odpowiednia polityka przestrzenna i przede wszystkim zgodna nas tu

zebranych, zgoda Ratusza Miejskiego. Jeżeli rzeczywiście zależy wam na naturze,

na komforcie i bezpieczeństwie mieszkańców Gdańska poprzyjcie nasze postulaty,

poprzyjcie postulaty gdańszczan, którzy właśnie w tej chwili masowo podpisują się

pod  naszym  projektem  zakładającym  stworzenie  nowych  terenów  zielonych,

poszerzenie takich parków jak Park Oruński, Park Regana. To są projekty, które leżą

na stole i które liczymy na to, że poprzecie dla dobra natury, dla dobra przyrody, a

przede wszystkim dla dobra komfortu życia  i  zdrowia nas mieszkańców Gdańska
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wszystkich dzielnic. Pokażcie, że potraficie zrobić coś, a nie tylko pięknie mówić.

Wypadałoby dziś  zamiast  wznosić  apele do rządu Prawa i  Sprawiedliwości  temu

rządowi podziękować. Za jego działania na rzecz ochrony środowiska naturalnego.

Nie mówię tutaj  o szeregu konkretnych i  realizowanych programów w skali  kraju,

mówię o planie adaptacji  do zmian klimatu dla miasta Gdańska. Dzisiaj będziemy

dyskutować o uchwale w tej sprawie, będzie to następny punkt niniejszej sesji Rady

Miasta Gdańska. To jest bardzo dobry, konkretny i potrzebny plan, plan, o którym

słusznie w samych superlatywach wypowiadają się urzędnicy z gdańskiego Ratusza.

Wczoraj  na Komisji  Budżetowej  dyrektor  Dawidowski,  który dziś  będzie referował

treść  tej  uchwały,  tego  planu,  nazwał  ten  plan  master  planem  o  znaczeniu

strategicznym. Prace nad tym planem zaczęły się już dwa lata temu na skutek zmian

w ustawie wprowadzonych przez rząd Prawa i Sprawiedliwości. Czy państwo wiecie,

ze ten rząd skonstruował taki plan dla każdej gminy z ilością mieszkańców powyżej

100tys.?  Czy państwo  wiecie  skąd są  pieniądze  na te  projekty?  Pieniądze  są  z

budżetu państwa. Czy państwo wiecie, kto jest właścicielem tego dokumentu, który

będziemy w następnym punkcie głosować i przyjmować? Właścicielem jest Skarb

Państwa, Ministerstwo Środowiska. Prace nad tym dokumentem trwały ponad dwa

lata, co podkreślał dyrektor Dawidowski, Mówił o tym, że to były bardzo intensywne,

potrzebne prace, że partnerzy, którzy realizowali te projekty zostali wybrani jako jedni

z najlepszych w kraju, wybrani przez polski rząd. Jeżeli państwo nie uważacie, że

takie działanie, gdzie tworzy się ten master plan jak go nazwał dyrektor Dawidowski,

master plan dla zmian klimatycznych w Polsce, jeżeli uważacie, że jest to działanie

niepotrzebne i  zamiast  tego wolicie  przyjmować  takie  polityczne  apele  to  proszę

bardzo. Ale nam w Prawie i Sprawiedliwości naprawdę zależy na tym, aby nam się w

Polsce, w Gdańsku, dobrze żyło, żebyśmy mogli cieszyć się świeżym powietrzem,

żeby nasze dzieci  i  wnuki  takie  możliwości  mieli.  Podsumowując,  na jednej  sesji

mamy  potrzebną  inicjatywę  jaką  jest  plan  adaptacji  miasta  do  zmian  klimatu  i

kompletnie niepotrzebny czysto polityczny apel o stan wyjątkowy. Po jednej stronie

są  konkrety,  odpowiedzialność  za  państwo,  odpowiedzialność  za  naszą  lokalna

społeczność,  po  drugiej  stronie  polityczny  kabaret  i  kompletny  brak

odpowiedzialności.  Po  jednej  stronie  są  działania  zainicjowane  przez  Prawo  i

Sprawiedliwość, po drugiej są działania zainicjowane przez Platformę Obywatelską.
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Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

W sprawie awarii proszę o odpowiedź wiceprezydenta Piotra Grzelaka.

Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska
Poinformował, że od wczoraj wszystkie służby w mieście monitorują sytuację i będzie

na bieżąco monitorowana. Podkreślił, że ze względu powagę tej sytuacji, służby chcą

mieć prawdziwy obraz jak ona wygląda, nie obraz z propagandy Telewizji Polskiej i

wystąpienia  przewodniczącego.  Przypomniał,  że  za  rządów  Hanny  Gronkiewicz-

Waltz zmodernizowano oczyszczalnię ścieków „Czajka”, która przestała produkować

ścieki do Wisły. Za rządów Lecha Kaczyńskiego dokładnie taki sam ściek jaki dzisiaj

płynie,  spływał  do  Wisły.  To  jest  pełen  obraz,  o  którym  się  zapomina.  Było

oczyszczanie mechaniczne, nie było żadnego innego oczyszczania. Odniósł się do

słów przewodniczącego na temat ochrony środowiska. Wyraził  opinię,  że  można

kojarzyć rządy Prawa i Sprawiedliwości w kontekście działań na rzecz środowiska w

3 hasłach: Lex developer, lex Szyszko i odrzucenie pakietu klimatycznego. 

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla
Gdańska

Na początku było słowo, złe słowo przeciwko prezydentowi Adamowiczowi. Do tego

hejtu,  propagandy,  nienawiści  w pewnym momencie zdążyliśmy się przyzwyczaić.

Do czego to doprowadziło wszyscy wiemy. Pamiętajmy o tym, że Paweł Adamowicz

nie był tylko prezydentem Gdańska, był ojcem dorastających córek, mężem, synem,

bratem, Polakiem, obywatelem, gdańszczaninem. Miałam nadzieję,  że ta tragedia

powstrzyma propagandzistów i osoby siejące nienawiść, że uświadomią sobie, że

nie ma ludzi lepszych i gorszych, że nie ma lepszego i gorszego sortu, że jest jeden

naród, że nie ma gorszych i lepszych Polaków, że wszyscy jesteśmy równi i wszyscy

jesteśmy Polakami. Wierzyłam również, że ludzie wezmą odpowiedzialność za swoje

słowa. Jednak jak się ostatnio okazało, nawet na najwyższych szczeblach władzy

hejterce czy hejterowi przekazuje się dane wrażliwe i jeszcze za to płaci. Ze strony

kandydatów do Sejmu ze strony Prawa i Sprawiedliwości padają coraz ostrzejsze i

wręcz  irracjonalne  słowa  o  prezydent  Dulkiewicz,  o  prezydencie  Grzelaku  o

gloryfikacji Wolnego Miasta Gdańska, oszczerstwa na temat niemieckości Gdańska.

W tej kampanii dzielnie was wspiera człowiek – gdańszczanin, który do końca życia

będzie zapamiętany jako autor maksymy „ciemny lud to kupi”. Kampania kiedyś się
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skończy, a wstyd pozostanie, chyba, że w słowniku PiS-u nie ma już takiego słowa

jak wstyd.  Dlatego nawiązując do ostatnich działań Klubu Wszystko dla Gdańska

przeciw mowie nienawiści apelujemy do Klubu Prawa i Sprawiedliwości o odcięcie

się  od  haniebnych  słów  Krzysztofa  Wyszkowskiego,  urzędnika  państwowego,

doradcy wojewody Dariusza Drelicha,  apelujemy,  by je  jednoznacznie  je  potępili.

Przykro nam, że nie zrobił tego jego szef – czyli wojewoda Dariusz Drelich, ani jego

zwierzchnik premier RP - Matusz Morawiecki. Na dzisiejszą sesję złożyliśmy apel w

sprawie  godnego  uczczenia  rocznicy  Porozumień  Sierpniowych  i  80  rocznicy

wybuchu II Wojny Światowej. Mamy nadzieję, że jednogłośnie poprzemy ten apel.

Proszę też wszystkich byśmy o 4.45 byli  wszyscy razem, zarówno radni  Prawa i

Sprawiedliwości,  jak  i  Koalicji  Obywatelskiej,  jak  i  Wszystko  dla  Gdańska  stanęli

ramię w ramię w imię hasła Nigdy więcej  wojny.  Przewodnicząca zwróciła się do

radnego Skiby z prośba o nieobrażanie radnej Wasilewskiej – wiceprzewodniczącej

Rady Miasta  Gdańska.  Radna Wasilewska mogłaby być  pana babcią.  W bardzo

piękny  sposób  operuje  pan  słowem,  świetnie  się  porusza  po  mediach

społecznościach. Proszę wybaczyć pani Wasielewskiej, jest starsza od pana i może

robi  to  mniej  sprawnie.  Widzę,  że  rozpiera  pana  energia  w  tym  obrażaniu,

insynuowaniu.  Proponuję,  by znalazł  sobie pan jakieś użyteczne hobby,  np. pisał

bajki, to będą naprawdę bestsellery.

Teresa  Wasilewska-  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Przedstawiła Apel z okazji 80 rocznicy wybuchu II Wojny Światowej oraz 39 rocznicy

podpisania Porozumienia Sierpniowego.

Treść  apelu  zgłoszonego  przez  Klub  Radnych  Wszystko  dla  Gdańska  stanowi

załącznik nr 4.

Dyskusja

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Odniósł się do słów radnej Dunajewskiej. Oświadczył, że jest człowiekiem uczciwym,

który bierze  za  swoje  słowa odpowiedzialność,  a  słowa,  które  padły  ze  ust  pani
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radnej nie mają pokrycia w rzeczywistości. Powiedział, że szanując regulamin Izby

odniesie się do całości w ostatnich punktach dzisiejszej sesji. Powiedział, że cześć i

chwała bohaterom z Westerplatte,  z Poczty Polskiej,   wszystkim Polakom, którzy

ucierpieli  od  dwóch  totalitaryzmów  niemieckiego  narodowosocjalistycznego  i

radzieckiego komunistycznego. Wyraził opinię, że przewodniczący Cezary Śpiewak

-Dowbór przytoczył plakat, który zawiera dwa bardzo istotne elementy: nigdy więcej

wojny – hasło, z którym  się w pełni zgadza. Dodał, że przewodniczący przytoczył

również  hasło Poland first to fait, które  jest w odczuciu przynajmniej części radnych,

polityków Koalicji Obywatelskiej, a być może także Wszystko dla Gdańska w jakiś

sposób niewłaściwe. Powiedział, że tego typu plakat, jest rzeczą właściwą, ponieważ

pokazuje bohaterstwo Polaków, bohaterstwo naszych dziadów, pradziadów, którzy

jako pierwsi podjęli walkę z Hitlerem. Polska wówczas, o czym mówił wczoraj IPN,

na obchodach ku pamięci Inki i Zagończyka, Polska nie miała wyboru w 1939 roku i

Polska dumnie stanęła wtedy do walki i należy o tym pamiętać, co nie wyklucza też

pamięci  o  haśle nigdy więcej  wojny.  Zdaniem radnego procedowany apel,  gdyby

wykreślić jedno zdanie i poprawić jeden błąd merytoryczny to do akapitu szacunek

do bohaterów wymaga zgody itd., to dobry apel. Dobry apel, ponieważ pokazuje jaka

była Polska historia, skąd się wywodzimy i o co powinniśmy dbać. Wyraził opinię, że

dołączenie  do  wątków  tak  ważnych  dla  Polek  i  Polaków,  wątków  z  dzisiejszej

bieżącej walki politycznej jest niedopuszczalne. Powiedział, że 80 rocznica wybuchu

II Wojny Światowej powinna zostać upamiętniona w sposób godny, zgodny z historią

i sposób taki,  byśmy mogli z tej historii  wyciągać wnioski. Temu służy propozycja

Oświadczenie  Klubu  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości.  Powiedział,  że  czuje  się

zobowiązany odnieść się do wątków merytorycznych i zaznaczyć, że rząd Tadeusza

Mazowieckiego  nie  był  pierwszym  niekomunistycznym  rządem.  Był  to  rząd  z

pierwszym  niekomunistycznym  premierem.  Ale  w  tym  rządzie  zasiadali  tacy

komuniści  jak  Czesław  Kiszczak  czy  Florian  Siwicki  i  to  na  bardzo  ważnych

miejscach. Wyraził zdanie, że z szacunku do prawdy historycznej, dla faktów, nie

powinniśmy tutaj  tego  apelu  podpisywać.  Dodał,  że  kwestia  języka  nienawiści  w

debacie publicznej,  to  ważne  tematy,  ale  mogłyby być  obiektem zainteresowania

innego oświadczenia, innego aktu, innej formy aktywności, być może również tej Izby

i  powinno  to  przebiegać  w  większym  porozumieniu,  szacunku,  zrozumieniu  dla

wszystkich.  Wyraził  opinię,  że  łączenie   wątków,  takich  jak  pamięć bohaterów z

wątkami bieżącej polityki jest niestosowne. Zaapelował, żeby wspólnie 1 września na
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Westerplatte oddać godnie cześć, pamięć, honor polskim bohaterom. Podkreślił, że

musimy patrzeć na historię rzetelnie, bo inaczej inni będą ją pisali  za nas, jak to

czynią rosyjskie służby, rosyjskie media i kłamliwe oświadczenia rosyjskiego MSZ, w

tym wysokiego rangą ministra. Cześć i chwała bohaterom, hańba katom, niech żyje

Polska – zakończył radny.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Powiedział, że jest zszokowany, pomysłem uchwalenia politycznego apelu na

okrągłą rocznicę wybuchu wojny. Zaznaczył, że jest w nim poruszonych wiele

ważnych  pozycji,  wiele  ważnych  rzeczy,  pod  którymi  również  mógłby  się

podpisać, ale są one wymieszane z bieżącą walką polityczną, stosowaniem

nowomowy, wszystko to powoduje, że apel traci sens, rozmydla się istota tej

uchwały czyli  upamiętnienie bohaterów,  obrońców naszej  ojczyzny,  oddanie im

hołdu, czci  i  przytoczenie podstawowych  faktów historycznych.  Wyraził  opinie,  że

forma -  apel  radnych,  ma na  celu  jakiś  manifest  polityczny.  Podkreślił,  że  radni

Prawa i Sprawiedliwości chcą godnie uczcić tych, którzy zginęli podczas II  Wojny

Światowej,  tych którzy przelewali  krew za naszą ojczyznę. Powiedział,  że dlatego

będzie  dzisiaj  głosowana  uchwała,  która  oddaje  jedynie  historyczne  fakty  i  jest

godnym upamiętnieniem, gdzie nie skojarzeń z bieżącą walką polityczną.  Wyraził

opinię, że nie godzi się mieszanie porządków, że jest nie na miejscu wplątywanie

śmierci  prezydenta  Adamowicza  przy  uchwale  upamiętniającej  ofiary  II  Wojny

Światowej. Zaznaczył, że nie może poprzeć takiego apelu. Przypomniał, że wątek

rządu Tadeusza Mazowieckiego już był poruszany, przy nazywaniu ronda na granicy

Sopotu i Gdańska. Wówczas wstrzymaliśmy się od głosu, z tego powodu. Nie był to

niekomunistyczny rząd tylko to był rząd, który był jeszcze w oparciu o konstytucję

PRL, w którym połowa stanowisk przypadała funkcjonariuszom PZPR, również ze

służb specjalnych państw komunistycznych. Wyraził opinię, że nie można fałszować

historii. 
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Katarzyna  Czerniewska-  Radna  Klubu  Radnych  Wszystko

dla Gdańska

Powiedziała,  że  jako przedstawiciel  wnioskodawcy  chciałaby nakreśli  wizję,  która

przyświecała konstruowaniu tego apelu. Rocznice różnych wydarzeń historycznych

wielokroć  były  podstawą  do  różnych  inicjatyw  o  charakterze  uniwersalnym,

charakterze ogólnym, które bazując na przeszłości, bazując na historii miały pomóc

upamiętnić wydarzenia historyczne, a jednocześnie pomóc uczyć się z tej historii.

Takim wydarzeniem była przywołana w apelu 200 rocznica uchwalenia Konstytucji 3

maja, podczas świętowania której padły ważne słowa papieża Jana Pawła II. Taką

inicjatywą  był  też  złożone  przez  Klub  Radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości

oświadczenie w sprawie 40 rocznicy przybycia do Polski Jana Pawła II. Te treści,

które  wówczas  zostały  zaproponowane  uznaliśmy,  jako  cała  Izba,  za  ważne  i

uniwersalne.  Radna  przytoczyła  fragment  tego  oświadczenia.:  „obchodząc  rok

wolności  i  solidarności  nie możemy zapominać komu tę wolność zawdzięczamy.”

Zaapelowała,  aby  treści  uniwersalne  ponad  podziałami  zostały  przegłosowane.

Odniosła się do wypowiedzi radnego Skiby i dopytywała dlaczego nie było inicjatywy

ani rozmowy ze strony PiS-u, próby wniesienia poprawek do treści apelu, dlaczego

nie było żadnej propozycji pracowania nad tym dokumentem wspólnie. Podkreśliła,

że  jedyne  co  zostało  zrobione,  to  w  pośpiechu,  następnego  dnia  złożone

oświadczenie bazujące na treści apelu,  w sposób oczywisty eksponujące te treści,

które  są  eksponowane  przez  partię,  również  w  polityce  centralnej.  Wyraziła

zaniepokojenie zarzutami, że apel dotyczy wątków bieżącej polityki. Zadała pytanie

czy apelowanie do powstrzymywania się od brutalizacji debaty publicznej, czy to jest

wątek bieżącej debaty publicznej. Wyraził opinię, że są treści uniwersalne na każdym

etapie dziejów, i  nie jest to wątek bieżącej polityki.  Podkreśliła, że agresja to jest

proces. Eskalacja tej agresji następuje najpierw od małego stopnia, później dopiero

wzrasta. II Wojna Światowa nie wybuchła z niczego. Napięcia narastały przez długi

czas. Powiedziała, że trzeba interweniować kiedy widoczne jest zagrożenie, a nie

czekać, aż ktoś wjedzie czołgiem, albo zacznie strzelać. Wyraziła opinię, że jest to

najwyższa pora, aby apelować byśmy byli razem i o to, abyśmy powstrzymywali się

od agresji.
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Cezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji

Obywatelskiej

Odniósł się do wypowiedzi radnego Skiby. Wyraził zdanie, że żadne z tych haseł nie

jest złe. Natomiast to, jak dzisiaj Muzeum II Wojny Światowej kładzie akcenty oraz  to

jak  są  te  akcenty  kładzione  w  debacie  publicznej,  wymaga  tego,  aby  akcenty

przenieść na hasło nigdy więcej wojny. Nikt nie chce tego, aby cierpienie, śmierć,

krew  były  tym,  co  buduje  się  między  wierszami  jako  swoistą  rycerskość,

romantyczną historię. Powiedział,  że takie ma odczucia jeśli  chodzi o wypowiedzi

części prawicy na dzisiejszej scenie politycznej,  dlatego zwraca uwagę, że trzeba

mówić dzisiaj wyraźnie nigdy więcej wojny. Przy dzisiejszych środkach technicznych

każdy ewentualny konflikt zbrojny to jest zagrożenie dla całej ludzkości. To nie jest

środek  taki  jaki  jakiś  czas  temu  był  w  prawie  międzynarodowym  rozstrzygania

konfliktów  między  sąsiadującymi  państwami.  Nie  można  traktować  wojny  jako

czegoś, czego się nie ocenia jako zło. Podkreślił, że wojna jest złem i o to trzeba

jasno nazywać. Powiedział, że ma wrażenie, że hasło nigdy więcej wojny jest przez

dyrektora Muzeum II Wojny Światowej omijane. Dodał, że trzeba to hasło podkreślać

i na jego znaczenie kłaść akcent. Wyraził opinie co do kwestii dwóch dokumentów

zgłoszonych z jednej strony przez naszego koalicjanta Klubu Wszystko dla Gdańska

–  Apelu  z  okazji  80  rocznicy  wybuchu  II  Wojny  Światowej  oraz  39  rocznicy

podpisania  Porozumień  Sierpniowych,  ale  też   Oświadczenia  Prawa  i

Sprawiedliwości w sprawie 80 rocznicy wybuchu II Wojny Światowej. Powiedział, że

w jego odczuciu,  dokument  złożony przez Klub PiS miał  być próbą zbudowania

dzisiaj  całkowicie  niepotrzebnego  konfliktu.  Zaznaczył,  że  apelowaliśmy  do

przewodniczącego Klubu Prawa i Sprawiedliwości, aby wskazał, co konkretnie nie

podoba się  radnym PIS-u w apelu zgłoszonym przez naszego koalicjanta.  Takiej

odpowiedzi  nie  uzyskaliśmy.  Powiedział,  że  była  gotowość  do  tego  aby ta  treść

finalna była wypracowana i akceptowalna dla wszystkich. Podkreślił, że nie można

zapominać, że wojna miała swój początek 1 września 1939 roku, ale o tym co było

dalej  i  jakie  to miało konsekwencje i  kiedy te konsekwencje zaczęły kończyć się

udało się odzyskać wolną Polskę. Wyraził opinię, że zdecydowanie należy podjąć

Apel z okazji 80 rocznicy wybuch II Wojny Światowej oraz 39 rocznicy podpisania

Porozumień Gdańskich, po to aby nie zapominać, nie urywać tej historii tylko na 1
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września, tylko pokazać cały obraz tragedii, który miał wówczas miejsce oraz drogę

jaka przebywaliśmy, aby dojść  do dzisiejszego stanu rzeczy. Nigdy więcej wojny.

Beata Dunajewska –  Przewodnicząca Klubu Radnych  Wszystko

dla Gdańska

Podkreśliła, ze była szansa, aby wspólnie popracować nad tym apelem przed sesją.

Powiedziała,  że  spór  o  to  czy  rząd  Tadeusza  Mazowieckiego  był  pierwszym

niekomunistycznym  rządem,  to  są  niuanse.  Najważniejsze  jest  to,  że  sami

stwarzamy  sytuację,  w  której  brutalizujemy  życie  publiczne.  Mamy  prawo  w

kontekście historii pamiętać i zauważać to co się dzieje dzisiaj, dlatego ten apel jest

skonstruowany  tak  szeroko.  Tak  jak  powiedziała  radna  Czerniewska  wojna  nie

wybuchła  jednego dnia,  to  narastało,  to  kroczyło.  Hejt  doprowadził  do  tragedii  w

naszym kraju, a my, albo wy, albo my wszyscy nadal nie zauważamy, ze coś złego

się z nami dzieje. Powiedziała, że ten apel jest właśnie o tym, że potępiamy wojnę.

Że cieszymy się z tego, że mamy demokrację, ale też zauważamy, że w naszym,

kraju dzieje się źle, że Polak nie kocha Polaka, że jeden hejtuje drugiego i że na

najwyższych szczeblach władzy pojawiają się ludzie, którzy do tego hejtu namawiają,

szczują jednych na drugich i jeszcze gdzieś w tle pojawiają się pieniądze. 

Karol Rabenda – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Odniósł  się  do  wypowiedzi  przewodniczącego  Śpiewaka-Dowbora,  z  której

zrozumiał,  że   radny  nie  chce  zestawiać  hasła  nigdy  więcej  wojny,  z  plakatem

Poland first  to  fight,  który  miał  przypomnieć  kto  pierwszy  stawił  opór  Hitlerowi.

Pokreślił,  że  odbiera  to  jako  próbę  wartościowania   i  zestawiania  tych  haseł  w

sposób  taki,  że  jedno  jest  szczytne,  drugiego  złe.  Wyraził  opinię,  że  hasła

pacyfistyczne  i  polityka  ustępstw  wobec  Hitlera  spowodowały  właśnie  II  Wojnę

Światową. Wyjaśnił, że jego zdaniem w haśle  Poland frist to fight nie chodzi o to,

żeby wywoływać wojnę, ale o podkreślenie, że to Polacy jako pierwsi stawili  opór

Hitlerowi.  Wyraził  zdanie,  że  zestawianie  tego  w  takim  kontekście  jako  hasła

niegodnego  jest  niegodne,  bo  obraża  polskich  lotników  walczących  w  Wielkiej

Brytanii,  marynarzy,  żołnierzy  wojska  polskiego,  którzy  z  tym  hasłem  walczyli  i

umierali. Powiedział, że wypadało by przeprosić.

45



Jan Perucki – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Wyraził zdanie, że historia ma ten walor, że uczy, że możemy być dumni z naszych

narodowych  bohaterów,  że  rozlewali  krew,  abyśmy żyli  w  wolnej  Polsce,  ale  na

pewno nie możemy być z tego powodu szczęśliwi. Dlatego hasło nigdy więcej wojny

jest  jak  najbardziej  na  miejscu  i  należało  je  uwypuklić,  żeby  w  przekazie  dla

wszystkich  gdańszczanek  i  gdańszczan  było  bardzo  wyraźnie  usłyszane.

Przypomniał historię powstawania apelu zaproponowanego przez Klub Wszystko dla

Gdańska.  Treść  projektu  została  opublikowana,  do  wspólnego  stołu  zostali

zaproszeni  wszyscy  radni,  żeby wnieść  swoje  uwagi,  poprawki.  Radni  PIS-u  nie

skorzystali z tego zaproszenia. Wyraził zdanie, że brak chęci współpracy to element

gry politycznej kandydatów na posłów, do której wykorzystano historię i przypadające

rocznice. Radny podkreślił, że pomimo iż apel uważany jest przez radny z PIS jako

dobry i właściwy, to do celów politycznych, konstruowane jest oświadczenie, które

jest  nie  do  przyjęcia,  bo  nie  zostało  z  radnymi  skonsultowane,  radni  nie  mieli

możliwości wyrazić swojej opinii. Przypomniał ponownie, że  radni PIS-u nie chcieli

skonstruować wspólnego pisma, wspólnego dokumentu, który upamiętni 80 rocznicę

II Wojny Światowej.

Andrzej  Stelmasiewicz  –  Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dla

Gdańska

Powiedział,  ze  apologetyka  wojny  jest  czymś  innym  niż  oddawanie  szacunku

bohaterom.  Zaznaczył,  że  odnosi  wrażenie,  że  zjednoczona  prawica  gloryfikuje

wojnę jako taką, a powinno się gloryfikować pokój. Nie ma wojny szczęśliwej,  na

każdej wojnie i ci,  co przegrali,  i  ci co wygrali  przegrywają, bo głównymi  ofiarami

zawsze  jest  ludność  cywilna.  Radny  odwołała  się  do  analizy  strat  związanych  z

Powstaniem  Warszawskim.  Podkreślił,  że  gloryfikowanie  wojny  jest  czymś

nagannym, że ważne jest rozumienie  skąd się wojny biorą. Wyraził opinię, że źródło

wojen tkwi w złym słowie, podziale ludzi na lepszych i gorszych, z czym mamy do

czynienia  dzisiaj  i  żadne słowa radnych  z prawicy tego nie  przykryją.  Dodał,,  że

powinniśmy się z wydarzeń historycznych uczyć. Powiedział, że odnosi wrażenie,  że

niektórzy sądzą, że sprawiedliwa wojna jest dobra. Nie nauczyli się, że dobry jest

tylko pokój i że za wszelką cenę trzeba się starać, by do wojny nie dopuszczać, co

nie  znaczy,  że  należy  likwidować  własną  armię  i  akceptować  wszystkie  wrogie
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działania.  Celem  jest  pokój.  Każdy  Polak  ma  wielki  szacunek  dla  Powstańców

Warszawskich,  ale  już  nie  każdy  Polak  ma szacunek  do  tych,  którzy  powstanie

ogłosili.  Toczą się niekończące dyskusje czy było słusznym czy niesłusznym jego

wywołanie,  co nie  zmienia  szacunku do bohaterów,  którzy  w powstaniu  walczyli.

Zwrócił się do radnych  zjednoczonej prawicy z prośbą, aby  nie manipulowali ani

faktami ani słowami i żeby byli uczciwi w tym co mówią. Odniósł się do pierwszego

wystąpienia radnego Płażyńskiego obciążające prezydenta Trzaskowskiego za to, że

nastąpiła awaria oczyszczalni ścieków. Ona mogła nastąpić niezależnie od tego, jaki

byłby prezydent.  Podkreślił,  że takich rzeczy nie wolno robić.  Należy trzymać się

prawdy.

Kacper  Płażyński-  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Zwrócił  się  do radnego Stelmasiewicza,  z  prośbą,  aby wskazał,  gdzie,  kiedy i  w

jakich słowach  gloryfikuje wojnę. Powiedział, że słowa radnego traktuje jako swego

rodzaju hejt. Podkreślił, że  zgadza się z hasłem nigdy więcej wojny, bo wojna to

ofiary,  to  śmierć,  wojna  to  ból,  to  cierpienie.  Wyraził  zdanie,  że  czasami  jednak

trzeba być gotowym na wojnę,  jeśli chce się pokoju i niepodległości. Radny wyjaśnił,

że  uchwała, która została przesłana do radnych miasta Gdańska w formie apelu

została  przesłana  po  godz.  17.00.  Dwie  godziny  wcześniej  zostali  powiadomieni

dziennikarze  o  uchwale  Klubu  Radnych  PiS   i  mailowo  została  zwołany  brifingu

prasowy na  dzień  później.  Powiedział,  że  nieprawdą jest,  że  uchwała  PiS-u  jest

odpowiedzią  na apel. Wyraził zdanie, że każdy nazywa mową nienawiści to co jest

mu  wygodnie  nazwać  w  danym  momencie.  Zaapelował,  aby  każdy  wymagał  od

siebie kultury wypowiedzi i tego, żeby szanować interlokutora. Z tej trybuny został

zaatakowany  jeden  z  radnych  Prawa  i  Sprawiedliwości  przez  radną  Dunjewską,

któremu zostało  zarzucone  niewłaściwe  zachowanie.  Przewodnicząca  Dunjewska

nie określiła, co jeden z radnych miał zrobić nie tak, natomiast obrzuciła go z tej

mównicy błotem nie wskazując na czym miałoby to polegać, tak naprawdę licząc

chyba na to, że coś się do jednego z radnych z mojego klubu po prostu przylepi i to

jest cyniczna gra. Wyraził  zdanie, że to jest  najlepszy argument za tym, żeby tej

uchwały  w  takiej  formie  nie  przyjmować,  natomiast  poprzeć  uchwałę,  którą  jest

zgodna z prawdą historyczną – zgłoszoną w formie oświadczenia radnych Prawa i
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Sprawiedliwości.  Na zakończenie podkreślił, że w 1989 połowa składu rządu to byli

działacze PZPR z takimi osobami jak Kiszczak, obowiązywała konstytucja PRL i nie

był to pierwszy niekomunistyczny rząd. Wyraził zdanie, że prawda jest jedna, że nikt

nie odbiera zasług premierowi Mazowieckiemu, jego zasług do doprowadzenia do

wolnej Polski, ale mówienie o tym, że z panami Kiszczakami cały rząd był rządem

demokratycznym  jest nieprawdą.

Cezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Kolacji

Obywatelskiej

Odniósł  się  do  wypowiedzi  radnego  Rabendy.  Podkreślił,  że  powiedział,  że  pod

oboma hasłami można się zdecydowanie podpisać. Wyraził opinię, że problemem

jest to jak Muzeum II Wojny Światowej stawia dziś akcenty. Dopytywał, dlaczego nie

ma bilbordów fundowanych  przez Muzeum  z  napisem nigdy więcej  wojny,  albo

nawet  z obydwoma hasłami.   Dlaczego dyrektor  Nawrocki  ucieka od hasła nigdy

więcej wojny. Dlaczego miedzy wierszami wplata romantyczną historię rycerskości

wojennej, z którą się nie można zgodzić. Patrząc w przyszłość musimy dziś mówić

przede  wszystkim  nigdy  więcej  wojny.  Odnosząc  się  do  wypowiedzi  Kacpra

Płażyńskiego zaproponował o apel do dyrektora Nawrockiego, aby uwypuklić hasło

nigdy więcej wojny. 

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla

Gdańska 

Ad vocem. Powiedziała, że nie podając szczegółów chciała uniknąć kompromitacji

radnego z PiS-u. Przywołała cytaty z mediów społecznościach, na których oparła

swoja prośbę o nieobrażanie przewodniczącej Wasilewskiej.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Zaapelowała,  aby  przenieść  dyskusje  nad  tym  wątkiem  do  punktu  oświadczenia

osobiste. Przypomniała, że trwa dyskusja na temat apelu.

Karol Rabenda – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Głos ad vocem. Wyraził opinię, że jest gigantyczny problem z polityka historyczną i

zakłamywaniem  historii  przez  naszych  sąsiadów,  gdzie  rola  Polski  w  II  Wojnie
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Światowej  jest  przeinaczana.  Dokładnie  wiemy,  że  jest  gigantyczny  problem  na

świecie z pojęciami obozów śmierci, z przypisywaniem odpowiedzialności Polsce za

te  obozy,  co  jest  straszne  i  jest  wynikiem  zaniedbań  polityki  historycznej  rządu

Platformy i  PSL-u.  Przez lata  tematy historyczne nie  były  traktowane poważnie i

mamy gigantyczny problem  na świecie z tym, jak jest postrzegana rola Polski w II

Wojnie Światowej. 

Bogdan Oleszek – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedział, że bardzo ubolewa, że nie doszło do porozumienia  i stworzenia jednego

apelu. Wyraził opinię, że  apel to bardzo dobra forma. Podkreślił, że apelujemy do

wszystkich o wspólne godne uczczenie, natomiast oświadczenie oznacza, że my-

radni  oświadczamy  mieszkańcom.  Apel  pozwala  zwrócić  się  do  mieszkańców  z

prośbą   o  godne uczczenie  bohaterów walk  II  Wojny Światowej  oraz  bohaterów

sierpnia 80 roku. Przypomniał, że są to rocznice znaczące w dziejach Polski. Wyraził

zdanie, że znaleźliśmy się w takiej sytuacji, że nie możemy dwóch apeli w jednym i

drugim temacie podejmować,  w związku z czym w jednym apelu te  dwie  rzeczy

zostały  ujęte,  i  że  nie  przypomina  sobie  sytuacji,   by  w  jednym  temacie  były

podejmowane dwie różne uchwały.  Zaznaczył,  że w apelu jest  napisane,  że były

częściowo wolne wybory. Dopytywał  jakim rządem  jest dzisiejszy rząd, patrząc na

sposób rządzenia?

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że nie  ma historii  naszej  i  waszej,  historia  jest  jedna.  Zwrócił  się  do

radnego Stelmasiewicza  z pytaniem jakie złe słowo miał na myśli mówiąc, że od

tego  złego  słowa  wybuchła  II  Wojna  Światowa.  Zwrócił  się  również  do

przewodniczącego Śpiewaka-Dowbora, który krytykuje działania dyrektora Muzeum

II  Wojny  Światowej,  aby  doprowadził  do  tego  ,  by  urzędnicy  Urzędu  Miejskiego

przyjęli  zaproszenie  do  pracy  w  radzie  Muzeum.  Wyraził  opinię,  że  wówczas  w

dialogu,  będzie  możliwość  wypracowania  różnych  stanowisk.  Powiedział,  że  jego

zdaniem obecna sytuacja jest obstrukcją ze strony samorządu, która nie przyczynia

się w żaden sposób do dialogu.
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Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zadeklarował  swoją  obecność  na  uroczystościach  1  września  na  Westerplatte.

Powiedział,  że  przyjmuję  do  wiadomości  ocenę  przewodniczącego  Śpiewaka-

Dowbora na temat Muzeum II Wojny Światowej, ale się z nią nie zgadza. Wyraził

opinie, że  Muzeum robi świetna pracę, ponieważ pamięta o polskich bohaterach.

Powiedział, że sprawa rządu Tadeusza Mazowieckiego to nie niuanse, bo obecność

komunistycznych  ministrów  w  rządzie  pierwszego  niekomunistycznego  premiera

Tadeusza Mazowieckiego skutkowała chociażby użyciem przemocy wobec działaczy

opozycji  demokratycznej,  którzy  chcieli  zabezpieczyć  materiały  SB  przed

zniszczeniem.  Również  z  racji  działań  komunistycznych  ministrów  w  rządzie

Tadeusza Mazowieckiego niejedną demokratyczną demonstrację w Polsce po prostu

spacyfikowano. Wyraził opinię, że nie są to niuanse, ale rzeczy bardzo istotne przy

uchwale. Podkreślił, że radni tworzą prawo i wysyłają pewne komunikaty i są winni

mieszkańcom, aby odpowiadać w sposób zgodny z prawdą, zgodny z porządkiem

prawnym. 

Aleksandra Dulkiewicz – Prezydent Miasta Gdańska

Prezydent powiedziała, że nie chciała już zabierać głosu, ale ilość złych słów, które

pojawiają  się  pod  adresem  Tadeusza  Mazowieckiego  –  Honorowego  Obywatela

Gdańska, w 30 rocznice powołania jego rządu jest przerażająca. Przeczyta fragment

listu  prezydenta  Lecha  Kaczyńskiego  z  okazji  20  rocznicy  powołania  rządu

Mazowieckiego: „ rząd Tadeusza Mazowieckiego pozostanie znaczącym symbolem

wielkich i  złożonych czasów wielkiego przełomu i  wielkiej  nadziei.  O tym rządzie

mówi  się  pierwszy  niekomunistyczny  i  choć  w  pączkowym  składzie  gabinetu

znajdowali  się  ministrowie  z  PZPR  to  jego  znaczenie  było  wyjątkowe,  oznaczał

bowiem  zmianę  formuły  przyjętej  przy  Okrągłym  Stole  i  wielki  krok  ku  pełnej

demokracji.  Można  powiedzieć,  jak  chcą  niektórzy,  że  ten  zwrot  był  aksamitny,

można, że miękki, niepełny, trzeba jednak powiedzieć, bo taka jest prawda, był to

zwrot wielki – rzeczywisty przełom.” 

Katarzyna Czerniewska –  Radna Klubu Radnych Wszystko 

dla Gdańska
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Powiedziała, że chciałaby wrócić do istoty apelu płynącego z Gdańska, bo symbolika

miejsca jest wielka, żeby z Gdańska poszło mocne przesłanie NIE dla agresji, NIE

dla  brutalizacji  życia  zwłaszcza  publicznego,  bo  to  od  tych  małych  kroków

przechodzimy z biegiem lat do wojny. Ideą było, żeby cała Polska usłyszała wspólne

jednogłośne i donośne nigdy więcej wojny. Interes Polski wymaga, aby zachowywać

się  godnie.  Podkreśliła,  że  w  apelu  nie  ma  polityki,  tylko  zasady  wolnego

społeczeństwa, o które walczono w roku 1939 i w roku 1980. Celem jest oddanie

hołdu  bohaterom,  ofiarom,  ludności  cywilnej,  ale  również  przypomnienie  o  tych

wartościach. Powiedziała, że jeśli radni Prawa i Sprawiedliwości nie podzielają tych

wartości jest to powód do wielkiego smutku. Powiedziała, że odnosi wrażenie, że

głównym  zastrzeżeniem  radnych  PIS  co  do  treści  apelu  są  dwa  nazwiska

Mazowiecki  i  Adamowicz.  Odnośnie  premiera  Mazowieckiego  cytat  z  listu  Lecha

Kaczyńskiego  był  bardzo  doniosły.  Przypomniała,  że  to  ten  rząd  komunizm

zlikwidował a o reszcie przypomniała pani prezydent. Wyraziła przypuszczenie, że

gdyby  temat  rządu  Tadeusza  Mazowieckiego  się  zakończył  to  akcent  zostałaby

położony na prezydenta Adamowicza. Powiedziała, że przykre jest to, że tak jak w

polityce  państwowej  akceptuje  się  obecnie,  że  wszystko  jest  winą  Tuska,  tak  w

polityce miasta Gdańska wszystko było winą prezydenta Adamowicza. Odniosła się

do słów radnego Rabenda i  przypomniała,  że wojny nie  zostały wywołane przez

pacyfistyczne hasła, tylko był Adolf Hitler, a Zachód w porę nie rozpoznał zagrożenia.

Podkreśliła, że apel to reakcja na obecną sytuację, którą widzimy, na którą trzeba

reagować wcześniej, by nigdy nie doprowadzić do sytuacji, z która zatknęliśmy się w

ubiegłym stuleciu.

Joanna Cabaj – Radna Klubu Radnych Prawa I Sprawiedliwości

Wyraziła  opinię,  że koalicja nie zauważa rozbieżności  w swoich  tezach. Z jednej

strony cytujecie państwo słowa Jana Pawła 2 , podpieracie się jego autorytetem, a z

drugiej  strony  odrzucacie  naukę  kościoła  w  podstawowych  kwestiach,  chociażby

wobec „tęczowej  rzeczywistości”.  Przywołała  cytat  z  Jana Pawła II  „  w trosce o

prawdę historyczną, historię należy znać tak dobrze, by umieć ją bronić”. Podkreśliła,

że nie słyszała wypowiedzi, które w jakikolwiek sposób uderzałyby w osobę premiera

Mazowieckiego, jak również w dzisiejszych wypowiedziach radnych z naszego klubu

wypowiedzi, w których padłoby nazwisko zmarłego prezydenta miasta Gdańska.
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Kazimierz  Koralewski  -   R  adny  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Powiedział, że już pierwszy akapit apelu wymaga zastanowienia, bo jest to apel o

wspólne i godne uczczenie bohaterów walki i ofiar cywilnych II Wojny Światowej i

twórców sukcesu Sierpnia 80 roku . Powiedział, że razi  aluzja do ideologicznych i

politycznych  interpretacji,  że  zastanawia  się  czy  to  apel  do  siebie  samych,  by

przeciwdziałać  brutalizacji  debaty  politycznej.  Wyraził  zdanie,  że  przystępując  do

treści  apelu,  pamiętać  należy  o  gdańskim  motto:  odważnie,  z  rozwagą.  Jeśli

odważnie to na pewno nigdy nie będziemy uciekać, kiedy będziemy w zagrożeniu,

będziemy bronić i bliskich i obywateli, jak to robili żołnierze na Westerplatte czy na

Poczcie  Polskiej,   czy  ci,  którzy  ryzykowali  w  sierpniu  80  roku  i  wielu  innych

okolicznościach i żołnierze wyklęci, o których nie wspomniano w apelu. Powiedział,

że dzisiaj z odwagą w sercach też chcemy żyć dalej i  patrzeć w przyszłość, stąd

hasło  nigdy  więcej  wojny  jest  błogosławionym  życzeniem  dla  całego  naszego

narodu, naszego państwa. Podkreślił, że w związku z tym, że w tym apelu pisze się o

śp.  prezydencie  Pawle  Adamowiczu,  padają  pewne  sugestie,  aluzje,  mówi  się  o

agresji  w  życiu  publicznym,  złagodzeniu  języka  debaty,  jest  w  nim  mnóstwo

sprzeczności, w której z jednej strony padają apele, ale są jakim pokazuje życie albo

nieskuteczne, albo można powiedzieć obłudne więc nie może zgodzić się z takim

kształtem  dokumentu  i  jego,  który  z  jednej  strony  mówi  o  godnym,  wspólnym

uczczeniu a z drugiej zarzuca i bliższym i dalszym jakoby byli  źródłem zła, hejtu,

nienawiści. Podkreślił, że z treścią apelu zgodzić się nie może.

Piotr Dzik – Radny Klubu Radnych Platformy Obywatelskiej

Powiedział,  że ma wrażenie,  że przez tą dyskusję zaczyna się tworzenie czegoś

trzeciego, a prawda jest jedna. Przypomniał fakt, wspólnej pracy nad dokumentem w

sprawie Jana Pawła 2 i zaapelował o taką postawę wobec apelu i o to, aby każdy

przegłosował wg własnego uznania.

Zgłosił wniosek formalny o zamknięcie listy mówców.

Przystąpiono  do  głosowania  nad  wnioskiem  formalnym  o  zamknięcie  listy

mówców.
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                                                                      za                           - 13

                                                                     przeciw                   - 10

                                                                     wstrzymało się       -  4

Lista mówców została zamknięta. 

Powrócono do dyskusji.

Piotr Gierszewski – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził  opinię,  ze  90% wystąpień  dzisiejszych  nie  dotyczyło  omawianych  treści.

Powiedział, że nie może zgodzić się na mówienie o historii Polski w kategoriach –

niuanse, bo niuanse różnią i zacierają prawdę, Wyraził zdanie, że jeśli każdy apel

czy każde oświadczenie będzie oklejane niuansami trudno będzie dojść do wspólnej

treści.  Powiedział,  że jest zwolennikiem monotematycznego ukierunkowania treści

apeli, tak jak ma to miejsce w przypadku oświadczenia PIS na 80 rocznicę II Wojny

Światowej. Wyraził wątpliwość czy słusznym jest mówienie w tych samych akapitach

o solidarności  o  strajkach,  o   św.  Janie Pawle  II  czy  prezydencie Adamowiczu,

Solidarności, Wujku, górnikach, Radomiu, wrzucanie wszystkiego do jednego worka

pod  hasłem   apel  z  okazji  80  rocznicy  wybuchu  II  Wojny  Światowej.  Wyraził

przypuszczenie,  ze  gdańszczanie  oczekują  od  gdańskich  radnych  konkretnego

uczczenia  konkretnej  rocznicy  i  dlatego  należy  podjąć  apel  monotematyczny,  a

omawiany apel jest nie do przyjęcia. 

Teresa  Wasilewska  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Zwróciła  uwagę,  że obchodzimy jednocześnie 2 rocznice 80 rocznice wybuchu II

Wojny Światowej, ale też rocznicę Sierpnia 80. Zaznaczyła, że apel miał na celu nie

tylko upamiętnienie bohaterów wojny, ale również pokazania mechanizmu w jaki do

wojny dochodzi, mechanizmu mowy nienawiści i zaproponowania działań mającym

temu przeciwdziałać.  Wyraziła  opinię,  że  nastąpił  obrzydliwy,  nikczemny atak  na

prezydent  Dulkiewicz  ze  strony  p.Wyszkowskiego  i  p.Gwiazdy,  została  obrażona

prezydent naszego miasta. Dopytywała czy środowisko przewodniczącego Kacpra

Płażyńskiego potępi ten atak.
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Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

W odpowiedzi na zapytanie przewodniczącej Wasilewskiej powiedział, że bardzo nie

spodobał mu się styl  i sposób wypowiedzi wielkiego działacza opozycji Krzysztofa

Wyszkowskiego. Wyraził zdanie, że osoby publiczne muszą mieć grubą skórę, bo tak

to jest, że w świecie medialnym, w świecie Internetu, ataki, które wydarzają się non

stop,  musimy jako politycy  te  gruba skórę  mieć.  Podkreślił,  że  sam doświadczył

wielokrotnie ataków, że jest to chleb powszedni i, że nie zmienia to faktu, że sposób i

styl  w jaki  Krzysztof  Wyszkowski  zadawał  pytania  pani  Dulkiewicz  należy  ocenić

jednoznacznie  negatywnie.  Wyraził  opinie,  że  osoby  publiczne  mają  mniej  życia

prywatnego. Podkreślił, że tak samo negatywnie jak wypowiedz K. Wyszkowskiego,

tak  samo  ocenia  negatywnie  wypowiedź  Piotrusiewicza,  szefa  miejskich  spółek

komunalnych, jak i pani Dulkiewicz.

Więcej głosów w  dyskusji nie było.

 

Przystąpiono do głosowania.

Apel z okazji 80 rocznicy wybuchu II wojny światowej oraz 39 rocznicy podpisania
Porozumienia Gdańskiego                    
                                                                za -      19

przeciw -      10
wstrzymało się -        0

                                                     

                                                     Rada Miasta Gdańska 
       w głosowaniu podjęła

Apel
 z okazji 80 rocznicy wybuchu II Wojny Światowej 

oraz 39 rocznicy podpisania Porozumienia Gdańskiego
                                                z dnia 29 sierpnia 2019

Apel stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.
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Punkt 4A

Oświadczenie w sprawie 80 rocznicy wybuchu II Wojny Światowej

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Odczytał treść Oświadczenia.

Oświadczenie stanowi załącznik nr 5.

Dyskusja

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że w pełni popiera treść apelu.

Więcej głosów w dyskusji nie było.

 Przystąpiono do głosowania.

Oświadczenie w sprawie 80 rocznicy wybuchu II wojny światowej

za -      10
przeciw -      17
wstrzymało się -        0

                                                                          

Rada  Miasta Gdańska 

w głosowaniu nie podjęła 

Oświadczenia w sprawie 80 rocznicy wybuchu II wojny światowej.

Treść Oświadczenia, wyniki głosowania stanowią załącznik nr 5.

Punkt 5

Apel  w  sprawie  ogłoszenia  wyjątkowego  stanu  klimatycznego  i  pilnego
podjęcia  działań  na  rzecz  przeciwdziałania  kryzysowi  klimatycznemu  wraz
z autopoprawką
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Cezary Dowbór- Śpiewak – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji

Obywatelskiej

Zaznaczył,  że  omawiany  apel  to  bardzo  ważny  dokument,  którego  treść  została

przedyskutowana.  Autorami  treści  redakcyjnych  są  eksperci  zgromadzeni  wokół

Pomorskiej  Inicjatywy  Klimatycznej.  W  skutek  tych  rozmów  została  wniesiona

autopoprawką.  Wyraził  opinię,  że  Apel  jest  ważny  i  potrzebny  co  dostrzegają

eksperci, a niestety nie dostrzegają tego radni Miasta Gdańska z ramienia Prawa i

Sprawiedliwości.

Przewodniczący odczytał treść proponowanego apelu. 

Pełen tekst stanowi załącznik nr 6.

Dyskusja

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Potwierdził, że istnieje problem związany z ochroną środowiska i tematem ścieków

płynących  do  Gdańska  z  Warszawy.  Powiedział,  że  ten  apel  powinien  być

skierowany  do  prezydent  Dulkiewicz  o  natychmiastowe  zwołanie  sztabu

kryzysowego,  by  nie  doprowadzić  do  katastrofy  ekologicznej.  Zwrócił  się  do

przewodniczącego Klubu Koalicji  Obywatelskiej  o wskazanie możliwości  prawnych

do  ogłoszenia  wyjątkowego  stanu  klimatycznego.  Dopytywał  czy  taki  apel  też

zostanie złożony do władz w Chinach, które są pierwszym producentem CO2 na

świecie, czy do rządu Niemiec, państwa które przoduje w produkcji CO2 w Europie.

Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska
Przypomniał, że przez cała prezydenturę Lecha Kaczyńskiego 2002 -2006, każdego

dnia  aż  do  2012  roku,  kiedy  za  prezydentury  Hanny  Gronkiewicz-Waltz  została

uruchomiona  oczyszczalnia  Czajka  i  dwa  kolektory,  które  oczyszczają  ścieki  w

Warszawie. ścieki były zrzucane do Wisły. Wisła miała 5 klasę czystości, albo była

poza jakimikolwiek klasami. I wówczas nie było mowy o katastrofie ekologicznej, czy

stanie  zagrożeni.  Bo  to  naturalna  kolej  rzeczy,  że  do  czasu  budowy  pewnej

infrastruktury  ścieki w Wiśle lądowały. W chwili obecnej jesteśmy w stanie awarii. Od

wczoraj wszystkie służby są postawione w stan gotowości, są robione analizy  przez

Wydział Srokowska, dotyczące tego jak te ścieki mogą oddziaływać na Gdańsk, w

56



jaki sposób z biegiem Wisły mogą zostać rozcieńczone, w jaki sposób będzie działał

zbiornik  między  Płockiem a  Włocławkiem,  który  powinien  w  naturalny  sposób  je

oczyścić,  jaki  strumień  dotrze  do  Gdańska,  z  jakim natężeniem zanieczyszczeń.

Zaapelował,  aby  opierać  się  na  faktach,  a  nie  katastroficznych  wizjach.  Wyraził

zdanie, że nie każdy apel musi stanowić przyczynek do wielkiej wojny. Wiele ludzi w

Polsce  jest  zaniepokojonych  zmianami  klimatycznymi.  Jednocześnie  obserwują

politykę i działania obecnego rządu wobec zmian klimatycznych. Dopytywał na jakim

etapie są prace nad elektoromobilnością w Polsce? Na jakim etapie są prace nad

OZE, na jakim etapie jest Program Czyste Powietrze? Program w skali  Gdańska

wygląda tak, że rząd PIS z  35 miliardów euro na Program Czyste Powietrze,  w

Gdańsku  jest  zaproponował  udział  w  Programie  zabudowie  jednorodzinnej,

natomiast nie ma żadnych propozycji dla  15 tys. Kopciuchów,  które jeszcze są w

Gdańsku, a zwłaszcza dla  tych 6 tys. w zabudowie komunalnej. Podkreślił,  że jest

wola  współpracy, na otrzymane propozycje nie mogą zostać zaakceptowane – czyli

żebyśmy  obsługiwali  Program  bez  żadnych  kosztów  jego  obsługi  i  żeby  był

skierowany tylko  i  wyłącznie  do  jednorodzinnej  zabudowy,  a  nie  do  ludzi,  którzy

wymagają pilnej wymiany sposobu ogrzewania w naszym mieście. Kolejne działania

rządu lex szyszko, czy lex deweloper. Jak wygląda polityka energetyczna, polityka

dotycząca węgla, zwłaszcza węgla brunatnego. Zamiast rozwiązać problem to został

on zakopany w taki sposób, że zostały dopłaty żeby zniwelować podwyżki cen. Te

podwyżki wynikają z tego, że jako Polska nie spełniamy norm ekologicznych, za co

będziemy karani. To rząd Mateusza Morawieckiego postawił weto wraz z 4 innymi

krajami UE, żeby UE do roku 2050 była neutralna klimatycznie czyli nie wytwarzała

więcej CO2 niż jesteśmy w stanie z atmosfery je oczyścić., żeby nie była dodatkowa

emisja CO2. To są skutki polityki rządu PiS. Zaznaczył, że apelem apelujemy, żeby

zająć się tym na poważnie. Wszyscy martwimy się stanem klimatu i  oddziaływaniem

na  nasze  miasto.  Jesteśmy  miastem  nadmorskim.  Zaapelował  o  merytoryczną

rozmowę.  

Kamila Błaszczyk – Radna Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedziała,  ze nie tylko  na świecie,  ale lokalnie,  w Gdańsku też jest problem z

klimatem. Wyraziła zdanie, że obecny rząd nie dba o środowisko czego przykładem

są działania jak  wycinka puszczy, lex developer, lex Szyszko, ustawa likwidująca
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odnawialne źródła energii, masowy import śmieci jaki następuje do Polski z innych

państw, gdzie następnie są spalane, bo tak najprościej je zutylizować.

Krystian Kłos – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Wiele argumentów zostało wskazanych przez prezydenta Borawskiego, czy radna

Błaszczyk. Zwrócił uwagę, za gdy zacznie obowiązywać ustawa tzw. Lex developer

to  nikt  nie  będzie  sprawdzał  jakie  są  lokalne  plany  zagospodarowania

przestrzennego,  gdzie  są  tereny  zielone  poziom  gromadzenia  wody  na  danej

inwestycji, tylko budowy będą realizowane bez konsultacji. Podkreślił, że będzie to

możliwe  dzięki  rozwiązaniom  prawnym  przygotowanym  przez   obecny  rząd

Rzeczpospolitej  Polskiej.  Zwrócił  się  do  radnego  Płażyńskiego,  by  jeśli  zostanie

posłem podjął działania, by przepisy zostały zmienione tak, by gminy same mogły

decydować  o zagospodarowaniu  przestrzennym swojego rejonu.  Powołała  się  na

przepisy prawa , które zaprzeczają dbałości o środowisko, np. wierzba o obwodzie

200 cm za zgodę na jej  wycięcie trzeba zapłacić 10242 zł  – tak mówiły przepisy

obowiązujące do 2016 roku. Przepisy po 2016 roku zmieniły opłatę na 3000 złotych.

Lipa obwód 150 cm do 2016 opłata obowiązująca za wycięcie 50805 złotych,  po

zmianach 4500 złotych.  Żywotnik  zachodni  o obwodzie około 100 cm do 2016 –

81 836 po zmianach 17 tys.  złotych. Środki te były przekazywane na odtworzenie

zieleni. Dopytywał skąd decyzja o tak znacznym zmniejszeniu opłaty za wycinkę tych

drzew.  Wyraził  opinie,  że  nie  są  to  działania  prośrodowiskowe.  Odniósł  się  do

programu  czyste  powietrze.  Zaznaczył,  że  przeznaczone  pieniądze  zostałyby

należycie  spożytkowane,  tylko  nie  ma  do  nich  dostępu.  Program obejmuje  tylko

domki jednorodzinne i poziom zwrotu w wysokości 203 tys. złotych. Pokreślił, że wg

obowiązujących  przepisów  obowiązują  weksle,  które,  zdaniem  radnego,  nie

zachęcają ludzi do składania wniosków. 

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawo  i

Sprawiedliwość

Przypomniał, że Lech Kaczyński był prezydentem Warszawy dwa lata, a wcześniej

dwie kadencje był Święcicki i P. Piskorski - politycy Platformy Obywatelskiej i oni nie

zrealizowali  inwestycji  dotyczących  oczyszczalni  ścieków.  Wyjaśnił,  dlaczego jego

zdaniem jest sytuacja inna niż 10 lat temu. Podkreślił, że dobrze, że ta oczyszczalnia
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powstała, bo dzięki temu woda w Wiśle z roku na rok poprawia swoją jakość, awaria

w Warszawie może spowodować,  że jakość wody w Wiśle może powrócić do tej

sprzed  lat,  kiedy  Wisła  była  martwa  biologicznie.  Przypomniał  słowa  dyrektora

Dawidowskiego z Komisji  Budżetowej  nazwał  uchwałę,  którą za chwilę  będziemy

procedować,  master  planem  o  znaczeniu  strategicznym,  który  będzie  dawał

podstawę do ubiegania się o środki unijne, o środki krajowe właśnie na walkę ze

zmianami  klimatycznymi.  Powiedział,  że  Prawo  i  Sprawiedliwość  2  lata  temu

utworzyło możliwość tworzenia takich projektów nie tylko w Gdańsku, ale w każdej

gminie powyżej  100 tys.  mieszkańców w Polsce.  Wyraził  zdanie,  że apele to  są

miękkie deklaracje, które nie mają żadnego znaczenia z punktu widzenia twardego

prawa,  dzięki  zmianom w ustawie  wprowadzona  przez  PiS  można  tworzyć  takie

projekty jak za chwile będzie procedowany. Podkreślił, że Prawo i Sprawiedliwość

podchodzi bardzo roztropnie rozumiejąc materię i długofalowe skutki. Przygotowuje

coś co będzie mapą drogową, nie tylko na jedna kadencję, nie tylko na dwie, ale na

2,5  kadencji.  Wyraził  nadzieję,  że  władze  Miasta  Gdańska  będą  ściśle  z

Ministerstwem Środowiska współpracować, żeby ten plan realizować -plan dobry dla

Gdańska, plan dobry dla Polski.

Mateusz  Skarbek  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Wyraził  opinię,  że  mamy do czynienia  z  kryzysem,  a  nie  problemem.  Naukowcy

osiągnęli konsensus, że nasz czas się kończy i kończy się dużo szybciej niż nam się

do tej pory wydawało. Wyjaśnił dlaczego Koalicja Obywatelska zdecydowała się na

apel. Apel można przesłać do wszystkich najważniejszych osób w państwie, celem

uświadomienia  powagi problemu. Powiedział, że czasem warto spojrzeć na pewne

sprawy w sposób pragmatyczny,  a nie ideologiczny.  Jest kryzys  i to trzeba jasno

powiedzieć i można temu przeciwdziałać, zacząć od siebie, od małych rzeczy jak

segregacja  śmieci,  ograniczania  spożycia  pewnych  produktów  czy  ograniczania

pewnego  rodzaju  emisji.  Apel  płynie  z  Gdańska,  miasta,  które  widzi  swoja

przywódczą rolę wśród samorządów. Zaapelował o odrzucenie gierek politycznych i

wspólne działania na rzecz poprawy jakości życia tu i teraz, ale też w przyszłości,

prosił  radnych  o  poparcie  apelu,  wyrażając  przekonanie,  że  dzięki  temu  można

zrobić jeszcze więcej.
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Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Ad  vocem  do  wypowiedzi  przewodniczące  Płażyńskiego.  Z  protokołu  z  dnia  13

lutego  2015  roku  z  Ministerstwa  Środowiska  kierowanego  przez  Macieja

Grabowskiego. O zrównoważonym rozwoju i konieczności adaptacji zmian do zmian

klimatu  rozmawiali  dziś  przedstawiciele  Ministerstwa  Środowiska,  Ministerstwa

Infrastruktury  i  Rozwoju  oraz  samorządowcy.  Spotkanie  rozpoczęło  projekt

dotyczący adaptacji  do zmian klimatu w miastach, który zostanie zrealizowany ze

środków Operacyjnych  Programu  Infrastruktura  i  Środowisko  na  lata  2014-2020.

Dalej  jest  opis  wszystkich  działań.  Chwała  rządowi  Prawa  i  Sprawiedliwości,  że

kontynuuje  działania zapoczątkowane przez ministra  Grabowskiego w 2015 roku.

Podkreślił,  że  nie  zmienia  to  jednak  faktu,  ze  nadal  jesteśmy  w  kryzysie

klimatycznym. Apel nie ma na celu nikogo piętnować, tylko chodzi o to, by problem

został zauważony, bo to ma poważne znaczenie także w kontekście naszego miasta.

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził  opinię,  że apel  jest  pewnego rodzaju filozofią – czyli  formą pytań,  apelu.

Powiedział, że PIS ma konkretne odpowiedzi i konkretne działania. Zaznaczył,  że

dnia 29 lipca złożył interpelacje w sprawie zanieczyszczenia powietrza w dzielnicach

Nowy Port, Stogi i Brzeźno. W odpowiedzi była informacja, ze w dniach 28-29 lipca

Straż Miejska nie zanotowała żadnych sygnałów od mieszkańców o problemach ze

środowiskiem. Podkreślił, że miał masę telefonów i smsów od mieszkańców, którzy

mówili,  że  zgłaszali  ten  problem a  Straż  Miejska nie  podnosiła  telefonu.  Wyraził

opinię, że ta sytuacja pokazuje  praktykę działania władz miasta czy szerzej patrząc

Platformy  Obywatelskiej  odnośnie  klimatu.  Zdaniem  radnego  działania  PO

ograniczają  się  do  apeli,  zapytań.  ale  kiedy trzeba przystąpić  do  działania  kiedy

trzeba  powiedzieć  nie  republice  deweloperów,  nie  betonowaniu  przestrzeni

publicznej, kiedy trzeba powiedzieć tak dla zieleni, tak dla lasów, tak dla przestrzeni

zielonej  przyjaznej  mieszkańcom,  wówczas  państwo  kapitulują.  Rząd  polski

podejmuje konkretne działania na rzecz klimatu, na rzecz terenów zielonych o czym

była mowa na komisji Podkreślił, że radni Prawa i Sprawiedliwości rozpoczęli akcję

Zielony Gdańsk. Wyraził nadzieję. że radni podpiszą się pod deklaracją zainicjowaną

przez  radnych  Pis-u,  pod  którą  już  podpisało  się  200  mieszkańców  Gdańska.

Zaznaczył, że walka o zielony Gdańsk wymaga odwagi i powrotu do hasła Koalicji
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Obywatelskiej  koniec  republiki  deweloperów,  koniec  betonowania  przestrzeni

miejskiej, koniec niszczenia klimatu, jak również konsekwencji w działaniu, nie tylko

w intencjach i apelach. Zaapelował o poparcie inicjatywy Zielony Gdańska. Wyraził

zdanie, że działania na rzecz klimatu są już podjęte więc podejmowanie treści apelu

jest bezzasadne.

Kazimierz  Koralewski  –  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Zaznaczył,  że w apel  odebrał  jako apel  polityczny,  ponieważ  został  zgłoszony w

okresie  przedwyborczym.  Apel  mówi  o  tym,  o  czym  rok  temu w Katowicach  na

wielkiej konferencji w sprawie ochrony środowiska mówiono, gdzie uzgodniono trzy

kluczowe przesłania  do  wszystkich  krajów świata.  Technologia-  aby pokazać,  że

istnieją  nowoczesne przyjazne  dla  klimatu  rozwiązania,  tak  jak  elektor  mobilność

umożliwiający rozwój  obszarów miejskich, czyste powietrze i możliwość tworzenia

nowych  miejsc  pracy.  Podkreślił,  że  elektoromobilność  to  są  dwa  razy  droższe

samochody.  Gdyby  wprowadzić  prawo  elektromobilności,  to  koszty  musiałoby

ponieść społeczeństwo. Skutek podwyżek prądu to jest skutek parcia na Polskę, aby

prąd wytwarzać w sposób odnawialny,  a więc droższy.  Transformacja kosztuje. Z

jednej strony jest atak na PiS, że grożą  Polsce podwyżki prądu i one nadejdą, bo

będziemy  wytwarzać  prąd  coraz  bardziej  ekologicznie,  a  więc  coraz  bardziej

kosztownie.  Wyraził  zdanie,  że  apel  jest  wezwaniem,  aby Polacy  jak  najszybciej

ponosili  koszty  transformacji,  która  jest  nieunikniona  i  w  powolnym  procesie

następuje.  Drugie przesłanie  konferencji  -  człowiek-  czyli  potrzeba wprowadzenia

zmiana wraz z ludźmi poprzez solidarność i sprawiedliwą transformację regionów i

sektorów  przemysłowych.  Transformacja  w  części  publicznej  już  kosztuje,  np.

Gdańsk  ma  zamiar  budować  spalarnię  odpadów,  koszty  muszą  ponieść

mieszkańców.  Trzecie  -  przyroda  –  wielofunkcyjna  i  zrównoważona  gospodarka

leśna  jako  element  neutralności  klimatu  i  rola  lasów  jako  pochłaniaczy  gazów

cieplarnianych  oraz  wsparcie  dla  synergicznego  spojrzenia  na  trzy  kluczowe

konwencje ONZ dotyczące klimatu, różnorodności biologicznej i pustynnienia. Polska

tak jak inne kraje się na to zgodziła. Radny powiedział,  że w gospodarce leśnej w

Polsce rokrocznie przyrasta masa drewna w  lasach, więcej sadzimy niż wycinamy.

Rolnikom  opłaca  się  zalesiać  tereny,  by  nie  płacić  podatków  od  nieużytków

Powiedział, że odbiera apel jako presję na zwiększenie kosztów, które mają ponosić
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obywatele w Polsce, a obciążenie i winę za te wyższe koszty planuje się obciążyć

rząd  Rzeczpospolitej.  Podkreślił,  że  wierzy,  że  działania  rządu  będą  racjonalne,

natomiast  poparcie  apelu byłoby odebrane jako presja  na rząd,  aby podwyższać

koszty  szybciej  niż  w  tempie,  którym  społeczeństwo  jest  w  stanie  przejść

transformację.

Anna  Golędzinowska  –  Radna  Klubu  Radnych  Kolacji

Obywatelskiej

Powiedziała, ze pierwszy pozytywny wynik apelu jest już widoczny, że tyle czasu na

sesji poświęcone jest wyzwaniom związanym z ochrona środowiska. Podkreśliła, że

adaptacja i przeciwdziałanie to są dwa różne pojęcia związane z rozwiązaniem tego

samego problemu. Odniosła się do zarzutu, że ten apel to polityka. Powiedziała, że

jeśli  polityka  rozumiana w myśl  antycznej  filozofii  dążenia  do realizacji  dobra,  to

zgoda,  bo  z  takim  założeniem  przyjęcia  apelu  oczekują  społecznicy  i  eksperci

zgromadzeni  w  Pomorskiej  Inicjatywie  Klimatycznej.  Powiedziała,  że  apel

podejmowany jest w trosce o przyszłe pokolenia z pełnym rozumieniem złożonych

uwarunkowań  społecznych  i  ekonomicznych.  Podkreśliła,  że  w  apelu  wyraźnie

wskazano potrzebę dialogu na ten temat oraz oczekiwanie deklaracji władz RP, że

przeciwdziałanie zmianom klimatycznym stanie się priorytetem władz. Zaznaczyła,

że Polska już ponosi koszty importując energię z Niemiec. Przypomniała, że miasto

nie ma kompetencji  w sprawie stanowienia prawa energetycznego.  Dodała. że w

apelu  zostało  podkreślone,  żeby  solidarnie  przeciwdziałać  problemowi  zmian

klimatycznych  poprzez  dialog  ponad  podziałami  partyjnymi  zarówno  w  polityce

wewnętrznej, jak i w polityce międzynarodowej.

Karol Rabenda – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przypomniał,  że  dzisiaj  wchodzi  w  życie  pakiet  rozwiązań  przyjęty  przez  Sejm

miesiąc temu – Energia Plus, dzięki któremu prywatni właściciele będą mogli stać się

producentami energii, będą mieli niższe opłaty za prąd, z systemu energetycznego

będzie trafiało więcej energii niż do tej pory. Pakiet zmian przeprowadziła minister

Emilewicz. W Sejmie te propozycje uzyskały poparcie opozycji. Wyraził zdanie, że

zamiast skupiać się na apelach lepiej byłoby skupić się na konkretnych rzeczach.

Podkreślił, że funkcjonuje program Mój prąd – dotacje na instalacje fotowoltaiczne.

Analitycy twierdzą, że w połączeniu z programem Energia plus w Polsce powstanie
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w ciągu roku 200 tys.  instalacji  fotowoltaicznych prywatnych, coś czego w Polsce

dotąd nie było.

Katarzyna  Czerniewska  –  Radna  Klubu  Radnych  Wszystko  dla
Gdańska
Powiedziała, że zaskoczyła ja wypowiedź przewodniczącego Klubu PiS, że opozycja

zarzuca  rządowi,  że  nic  nie  robi  dla  środowiska  naturalnego.  Przypomniała,  że

premier  Morawiecki  w  Brukseli  zablokował  plan  Unii  Europejskiej   dotyczący

gospodarki zeroemisyjnej do roku 2050. Przypomniała również o fakcie przekazania

firmie Geotermi Toruń- spółce ojca Rydzyka 20 milionów złotych. Spółka miała się

zająć ogrzaniem miasta wodami geotermalnymi, ale według późniejszych ekspertyz

okazało  się,  że  wody  mają  zbyt  niska  temperaturę,  a  instalacja,  która  miałaby

podgrzać wodę do potrzebnej temperatury będzie emitować tyle dwutlenku węgla ile

45 tys. samochodów w ciągu jednej godziny. Program czyste powietrze - spośród 50

miast najbardziej zanieczyszczonych aż 36 to miasta polskie, co tylko pokazuje jak

bardzo konieczne jest wdrażanie tego rodzaju programów już teraz. Wyraziła opinię,

że  tym bardziej  kompromitująca jest  dla  rządów PIS sytuacja,  że Polska została

pozbawiona 4 milionów złotych na wymianę pieców węglowych tylko z tego powodu,

że rząd nie zgodził się, aby środki były dystrybuowane na poziomie samorządów,

żądał tej dystrybucji na poziomie centralnym. Dopytywała o konkretne działania – ile

drzew wycięto w ramach przekopu Mierzei Wiślanej, ile drzew padło w skutek lex

Szyszko, a ile zostało wyciętych w Puszczy Białowieskiej. Powiedziała, że nie ma

wątpliwości,  że wszyscy radni mówią tak dla zieleni. Dopytywała skąd miasto ma

wziąć  pieniądze  na  nowe  parki,  skoro  wskutek  działań  rządu  budżet  samorządu

zostanie obcięty o 160 milionów złotych.

Łukasz Bejm – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedział,  ze nie należy ignorować problemu, a ma wrażenie,  że radni  z Klubu

Prawa i  Sprawiedliwości  próbują to robić.  Powołała się na dane które mówią,  że

poziom Morza Jawajskiego podniósł się w ostatnim roku o 25 cm, trzeba przenosić

stolicę Indonezji, bo obecna jest zalewana. Zwrócił uwagę na działania rządu, które

doprowadziły  do  wycinki  drzew,  importu  śmieci,  trucie  węglem.  Zaapelował  do

radnych z Klubu PiS, by wspólnie podjęli apel,  jeżeli uważają, że problem istnieje i

stan jest nadzwyczajny.
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Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Podkreślił, ze nie powiedział, że nie ma problemu. Wyraził opinię, że apel ma na celu

nie walkę o klimat, ale wywołanie poczucie, że polski rząd Prawa i Sprawiedliwości

nie  miał  na  celu  ochrony  klimatu,  poprawy  warunków  przyrodniczych  w  Polsce,

poprawy jakości powietrza, co potwierdza moment złożenia tego apelu – w okresie

przedwyborczym. Podkreślił, że uważa to za element walki politycznej a nie działania

na rzecz ochrony klimatu. Zaprzeczył opiniom, że rząd PiS-u nie podejmuje działań

na rzecz klimatu. Wszystkie rządy podejmują starania. Wspomniał,  że w zeszłym

roku w Katowicach odbył się szczyt klimatyczny. Powiedział, że w obecnej kadencji

Sejmu politycy z Platformy Obywatelskiej głosowali za przekopem Mierzei Wiślanej,

a projekt przekopu wspierają autorytety i specjaliści, m.in. aktualny rektor Politechniki

Gdańskiej.

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przywołała głosowanie w Sejmie na temat ustawy o inwestycjach w zakresie drogi

łączącej  Zalew Wiślany z Zatoką Gdańską za podjęciem której głosowało 113  ze

118  posłów  z  Platformy  Obywatelskiej.  Przytoczył  dane  na  temat  Oczyszczalni

Ścieków „Czajka”, która powstała w 1991 roku, została zmodernizowana w 2012.

Zaapelował, żeby zajmować się sprawami lokalnymi, zgodnie z kompetencjami Rady

Miasta,  poczynić  działania,  które  mają  uchronić  Gdańsk  przed  negatywnymi

skutkami,  które  płyną  z  szeroko  pojętego  środowiska.  Wyraził  zdanie,  że  trzeba

pochylić się na dokumentem, który w dalszej kolejności będzie procedowany, a który

jest drogą do adaptacji do zmian klimatu i problemami mogących dotyczyć Gdańska.

Wyraził  zdanie,  że władze miasta nie są dostatecznie przygotowane na radzenie

sobie z awariami oczyszczalni ścieków, podtopieniami – w ubiegłym roku zginęły 2

osoby ratując swój dobytek. Miasto nie jest przygotowane na kataklizmy, które niesie

przyroda.  Wyraził  opinię,  że  władze  miasta  nie  podejmują  działań  mogących

uchronić społeczeństwo przed niszczycielskim żywiołem przyrody. 

Karol Ważny – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Dopytywała  dlaczego  radni  z  PIS-u  nie  chcą  poprzeć  apelu,  który  ma  wymiar

ponadpartyjny  i  dotyczy  ważnych  dla  obu  stron  kwestii.  Podkreślił,   że  każde
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działanie,  które ma na celu ochronę klimatu jest  istotne, a apel  wpisuje się w tę

retorykę.  Wskazał  na  konkretne  działania  Urzędu  Miejskiego  mające  na  celu

długofalowe działania na rzecz ochrony klimatu. Podkreślił, że coraz więcej terenów

zielonych  i  rekreacyjnych  pojawia  się  na  mapie  miasta  dzięki  budżetowi

obywatelskiemu,  trwają  pracę  nad  utworzeniem  od  2020  zielonego  budżetu

obywatelskiego. Od kilku lat funkcjonuje system dofinansowań w wysokości 7,5 tys.

złotych  na  wymianę  źródeł  ciepła  we  wszystkich  domach  jednorodzinnych  jak  i

wielorodzinnych.  Powiedział,  że każde działanie, także apel,  który podkreśli  wagę

problemu,  uświadomi  społeczeństwo,  mieszkańców Gdańsk,  ale  także  rząd,  jest

potrzebne.

Teresa  Wasilewska  –  Zastępca  Przewodniczącej  Radny  Miasta

Gdańska; radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Złożyła wniosek formalny o zamkniecie listy mówców.

Agnieszka Owczarczak-     Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przystąpiono  do  głosowania  nad  wnioskiem  formalnym  za  zamknięciem  listy

mówców.

Za -      17
przeciw -        9
wstrzymało się -        2

                                                                                          
Lista mówców   została zamknięta  .

Powrócono do dyskusji:

Krystian Kłos – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Zaapelował, żeby nie odbierać radnym prawa do zabierania głosu w sprawach, które

dotyczą  całej  Polski,  nie  tylko  Gdańska.  Gdańsk  jest  częścią  Polski,  a  sprawa

dotyczy całego kraju. Przypomniał, ze w planach jest powstanie zielonego budżetu

obywatelskiego - środki dedykowane wyłącznie na miejską zieleń, na jej rozbudowę i

modernizację. Pokreślił, że rząd wycina puszcze, sprowadza śmieci i pali rosyjskim

węglem  w  elektrowniach  polskich.  Są  to  działania  które  nie  sprzyjają  ochronie

środowiska. Wskazał na sprzeczność w tym co mówi a tym co robi rząd, m.in. elektro
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mobilność  miała  być   priorytetowym  działaniem  rządu  Morawieckiego,  a  teraz

zarzuca się, że są to działania kosztowne, które narażą na koszty obywateli polskich.

Powiedział, że są podejmowane działania, które sprzyjają klimatowi, ale jest wiele

działań  podejmowanych,  które  ochronie  klimatu  nie  służą.  Wyraził  życzenie  aby

miasto Gdańsk jako miasto wolności i  solidarności, lider samorządności w Polsce

mogło zabierać głos w sprawach nie  tylko  ważnych dla  miasta Gdańska, ale  dla

Polski, której jest częścią.

Mateusz  Skarbek  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej;

Podkreślił,  że  treść  apelu  zaprasza do  wspólnego działania,  współpracy,  dialogu

ponad podziałami. Dzięki apelowi można konkretnym działaniom na rzecz klimatu

nadać  większy  rygor,  najbliższą  dekadę  nazwać  dekadą  walki  o  klimat.  Zwrócił

uwagę, że pojęcia adaptacja do zmian klimatu i przeciwdziałanie zmianom klimatu

nie są  pojęciami tożsamymi. Powiedział, że da się zrobić na rzecz klimatu wiele,

szybciej, więcej. W tym celu powstał apel, aby samorządy, rząd, prezydent mogły

wspólnie zrobić szybciej, lepiej, więcej.

Joanna Cabaj – Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Odniosła się do inwestycji  Firmy Geoterm. Powiedziała, że inwestycja ta miała na

celu ukazanie jak wielkimi zasobami źródeł geotermalnych dysponuje nasz kraj. To

zostało pokazane, że są to alternatywne formy pozyskiwania energii. 

Andrzej Skiba - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  ze najważniejsze jest po pierwsze nie szkodzić. Odniósł się do planu

zagospodarowania  w  rejonie  Zakoniczyna,  gdzie  jest  wiele  drzew  w  związku  z

planem przeznaczonych  do  wycinki.  Zachęcał  do  poparcia  głosów mieszkańców,

którzy chcą tam zieleni a nie kolejnej betonowej inwestycji. Wymieniał wydatki miasta

Gdańska (m.in. zlot youtuberek), które w opinii radnego można by przeznaczyć na

wydatki  w  postaci  parków,  np.  parku  kieszonkowego  w  Nowym  Porcie  na

skrzyżowaniu  ulic  Wyzwolenia  i  Oliwskiej,  którego  koszt  jest  rzędu  250-300  tys.

złotych. Przeznaczanie 4 milionów złych na propagandowy, zdaniem radnego, serwis
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gdansk.pl, czy sprzedawanie gruntów miejskich za zbyt niską cenę deweloperom jest

działaniem nie w interesie mieszkańców lecz w interesie republiki deweloperów.

Kazimierz  Koralewski  –  Radny  Klubu  Radnych  Klubu  Prawa  i

Sprawiedliwości

Powiedział, że proponowane działania są obciążające dla mieszkańców finansowo i

trzeba  zmiany  wprowadzać  stopniowo.  Wyraził  opinie,  że  głosowanie  za  apelem

byłoby  głosowaniem  za  wzrostem  kosztów,  które  obciążyłyby  z  dnia  na  dzień

społeczeństwo, a no to zgodzić się nie może.

Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Powiedział,  że we  wszystkich  krajach UE, gdzie funkcjonuje elektromobilność do

wszystkich  zakupów  związanych  zwłaszcza  z  administracją  rządowa  czy

samorządowa,  ale  także  do  zakupów  indywidualnych  stosowane  są  dopłaty.

Przypomniał, że już od kliku lat we flocie Urzędu Miejskiego, a także niektórych jego

spółek są samochody elektryczne i są plany dalszych zakupów tego typu pojazdów.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała, że lista mówców została wyczerpana.

Przystąpiono do głosowania.
Apel  w  sprawie  ogłoszenia  wyjątkowego  stanu  klimatycznego  i  pilnego  podjęcia
działań na rzecz przeciwdziałania kryzysowi klimatycznemu wraz z autopoprawką

                                                                                       za                        - 19 
                                                                           przeciw              -  11 
                                                                           wstrzymało się  -  0 

                                                      Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

 Apel w sprawie ogłoszenia wyjątkowego stanu klimatycznego 
i pilnego podjęcia działań na rzecz przeciwdziałania 

kryzysowi klimatycznemu
z dnia 29 sierpnia 2019 r.

Apel stanowi załącznik nr 6 do niniejszego protokołu.
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Punkt 6

UCHWAŁY

Druk 255
W sprawie przyjęcia „Planu adaptacji do zmian klimatu dla miasta
Gdańska”

Opinie Komisji:
Komisja Zrównoważonego Rozwoju - pozytywna
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej - pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna
Komisja Sportu i Turystyki - pozytywna

Referenci występujący w imieniu wnioskodawcy:

Piotr Borawski – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Poinformował, że kwestia adaptacji do zmian klimatycznych to kwestia podnoszona

od 2013 roku kiedy rozpoczęły się prace rządowe, a w 2015 rozpoczęły się spotkania

z samorządowcami. Wyraził zadowolenie, że po kilku latach prac nad dokumentem

w  zespole  miejskim  we  współpracy  z  wyłonionym  w  przetargu  konsorcjum  pod

przewodnictwem  Instytutu  Meteorologii  i  Gospodarki  Wodnej,  we  współpracy

z  organizacjami  pozarządowymi,  po  konsultacjach  społecznych  udało  się  taki

dokument wypracować. Zaznaczył, że przyjęcie planu to początek dyskusji i działań.

Prezydent poinformowała, że powstanie przy Wydziale Środowiska referat dotyczący

zmian klimatycznych, że obecnie traw konkurs na kierownika referatu. Po uchwaleniu

omawianego dokumentu są planowane dalsze prace nad jego ewaluacją. Przewiduje

się pracę w trybie ciągłym. Prezydent zaapelował, by sprawa klimatu była sprawą

ponad polityczną.

Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych

Przedstawił Miejski plan adaptacji miasta do zmian klimatu do roku 2020.

Prezentacja stanowi załącznik nr 7.
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Dyskusja

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości 

Zgłosił wniosek formalny o przerwę w obradach.

Anna Golędzinowska- Radna Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Podkreśliła, że omawiany temat jako szczególnie ważny był dwukrotnie dyskutowany

na Komisji  Zrównoważonego Rozwoju.  Posiedzenia Komisji  spotkały się z dużym

zainteresowaniem  organizacji  pozarządowych.  W  wyniku  posiedzenia  Komisji  z

lutego wprowadzono do dokumentu dodatkowe udogodnienia. Wyraziła nadzieję, że

ten projekt to początek ewolucji w myśleniu o mieście, zarządzaniu strategicznym,

ale też dobre możliwości wdrażania tego programu.

Kazimierz  Koralewski  –  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał  o  powody  odrzucenia  wniosków  o  dofinansowanie  remontu  ulicy

Kartuskiej i związek z uchwałą w sprawie adaptacji do zmian klimatycznych.

Marcin Dawidowski - Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych

Podkreślił, że procedowana uchwała jest skromna, ale załącznik zawiera wszystkie

punkty i szczegółowe kroki planu. Wyjaśnił, że dobrze przygotowany projekt pozwala

uzyskać  środki  unijne.  Projekt  o  dofinansowanie  remontu  ulicy  Kartuskiej  po

pozytywnej ocenie merytorycznej został odrzucony z powodów formalnych, co było

bardzo zaskakujące. I  zdarzyło się po raz pierwszy.  Projekt Kartuskiej  był  bardzo

dobrze przygotowany.  

Piotr Borawski - Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska

Powiedział,  że  dokument,  który  przyjmiemy  zawiera  szereg  działań  i  twardych  i

miękkich.  Jest  on  przewidziany  na  kwotę  około  1  miliarda  złotych  o  sile

oddziaływania na kwotę około 2,5 miliarda złotych. Dokument miałaby być kluczem

do otwarcia środków zewnętrznych, które pozwolą wdrożyć adaptację do naszego

miasta. Podkreślił, że najważniejsze jest to, by za wnioskami i za tym planem poszły

konkretne działania, a środki zewnętrzne to umożliwią.
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Kazimierz  Koralewski  -  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Zapewnił,  że  radni  Prawa  i  Sprawiedliwości  podpisują  się  pod  każdą  inwestycją

miasta, która służy mieszkańcom pomimo częstych różnic. Wyraził żal, że doszło do

jakiś nieporozumień w związku z ulica Kartuską, co było odczuwalne. Powiedział, że

ze zdwojona siłą odbyła się walka o środki na wiadukt Biskupia Górka, bo taka rola

radnych,  by  służyć  i  lobbować  w interesie  mieszkańców Gdańska.  Podkreślił,  że

dyrektorowi  Dawidowskiemu  zawsze  radni  PIS-u  oddawali  szacunek  i  nigdy  nie

umniejszali jego roli.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

Sprawiedliwości

Wyraził  opinie,  że  skoro  wniosek  dotyczący  ulicy  Kartuskiej  nie  dostał

dofinansowania to znaczy, że gdzieś jakiś błąd musiał się wkraść. Wyraził uznanie

dla dotychczasowej pracy dyrektora Dawidowskiego.

Marcin Dawidowski - Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych

Odpowiedział,  że  dotychczas  wszystkie  wnioski  w  pierwszej  kolejności  były

weryfikowane  pod  względem  formalnym,  a  w  dalszej  kolejności  pod  względem

merytorycznym pod warunkiem, że przeszły weryfikację formalną. W tym przypadku

po  pełnej  merytorycznej  ocenie,  ponad  200  pytaniach  technicznych,  wrócono  do

oceny formalnej i stwierdzono, że to nie jest ten konkurs, w którym powinniśmy brać

udział. Podkreślił, że gdy zostanie uchwalony plan do adaptacji klimatu to zostaną

złożone wnioski o dofinansowanie.

Karol Ważny – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedział, że ocenę pracy dyrektora Dawidowskiego należy zostawić bezpośrednim

przełożonym, nie jest to rola radnych, by publicznie oceniać pracę dyrektora.

Cezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji

Obywatelskiej

Podziękował dyrektorowi Dawidowskiemu za bardzo solidną pracę.
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Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zwrócił  się  z  prośba o  informacje  ile  osób śledzi  obrady Rady Miasta  Gdańska.

Wyraził  opinię,  że  wypowiedzi  przedmówców  są  nie  na  miejscu  i  niezgodne  z

prawdą.

Agnieszka Owczarczak- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Powiedziała, że liczba osób śledzących obrady jest zmienna zależnie od godziny.

Dodała,że jeśli takie informacje będą to zostaną radnym przekazane. Poinformowała,

że więcej głosów w dyskusji nie ma.

Przystąpiono do głosowania. 
Druk 255
W sprawie przyjęcia „Planu adaptacji do zmian klimatu dla miasta Gdańska”

za -      29
przeciw -        0
wstrzymało się -        3

                        Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XII/349/19
Rady Miasta Gdańska

w sprawie przyjęcia „Planu adaptacji do zmian klimatu 
dla miasta Gdańska”

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, projekt uchwały, opinie Komisji stanowią 
załącznik nr 7.

Dawid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Doprecyzował wniosek formalny wnosząc o 45 minutową przerwę.

Przystąpiono do głosowania nad wnioskiem formalnym o zmianę w porządku obrad.

za -      11
przeciw -      16
wstrzymało się -        1

Wniosek formalny o 45 minutowa przerwę został oddalony.
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Powrócono do omawiania projektów uchwał.

DRUK 278 + autopoprawka
Zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  przyjęcia  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej Gminy Miasta Gdańska

Opinie Komisji:
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej - pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna
Komisja Sportu i Turystyki – pozytywna
Komisja Kultury i Promocji –nie opiniowała
Komisja Edukacji - pozytywna
Komisja Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna
Komisja Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy : 

Emilia Kosińska – Zastępca Skarbnika Miasta Gdańska

Wyjaśniła,  że autopoprawka dotyczy błędu w załączniku nr 1. Zmiany w uchwale

dotyczą nowego przedsięwzięcia „Najpierw mieszkanie” dotyczącego bezdomności

finansowanego  w 94% ze  środków Unii  Europejskiej. Wartość  projektu  to  jest  5

milionów 574 tysięcy 26 zł, wartość projektu dla miasta Gdańska 307 tys.625 złotych.

Parterem jest Towarzystwo  Pomocy Św. Brata Alberta, Stowarzyszenie z Lizbony,

miasto stołeczne Warszawa i miasto Wrocław. Kolejne przedsięwzięcia dodane do

Wieloletniej Prognozy Finansowej : to program budowy i modernizacja chodników –

kolejne  edycje,  dotyczą  lat  2020-2022,  łączna  wartość  45  milionów  złotych.

Rozbudowa  cmentarzy  komunalnych  w  Gdańsku  na  lata  2020-2025  -  wartość

przedsięwzięcia 25 milionów złotych 500 tys. złotych. Zwiększenie limitu wydatków w

bieżącym  roku  o  kwotę  2100000  zł  na  budowę  obiektu  szkolnego  przy  ulicy

Jabłoniowej.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
 DRUK 278 + autopoprawka
Zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy
Miasta Gdańska

Za -      18
przeciw -        0
wstrzymało się -        7
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Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/250/19
Rady Miasta Gdańska

Zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy
Finansowej Gminy Miasta Gdańska

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinie Komisji, druk wraz z autopoprawką stanowią 
załącznik nr 8.

DRUK 279 
Zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta 
Gdańska na 2019 rok.

Opinie Komisji:
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej - pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej - pozytywna
Komisja Sportu i Turystyki – pozytywna
Komisja Kultury i Promocji –pozytywna
Komisja Edukacji - pozytywna
Komisja Samorządu i Ładu Publicznego – pozytywna
Komisja Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Emilia Kosińska – Zastępca Skarbnika Miasta Gdańska

Poinformowała,  że  zmiana  dotyczy  uruchomienia  rezerwy  celowej  4786  zł  dla

jednostek pomocniczych oraz zwiększenie planu dochodów i jednocześnie planów

wydatków na zadanie 500+ na około 20 milionów złotych.  Największe zmiany to

podniesienie dodatkowych dochodów realizowanych przez Gdański Zarząd Dróg i

Zieleni kwota 1703205 złotych, która wynika z dodatkowych opłat za korzystanie ze

strefy płatnego parkowania, sprzedaży złomu, strefy podatku VAT oraz za naliczanie

kar za nienależyte  wykonanie umów.  Największą pozycje stanowi  sprzątanie ulic.

Jednocześnie Gdański Zarząd Dróg i Zieleni wystąpił o zwiększenie kwoty 1703000

zł planu wydatków na utrzymanie zimowe dróg, to jest 1500000 złotych i również na

zakup oprogramowania do rozpatrywania  reklamacji  z  tytułu  opłat  strefy płatnego
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parkowania kwota 159 tys. i na zatrudnienie 2 osób do obsługi windykacji należności,

Dochody – zwiększenie dochodów dla placówek oświatowych z programu Erasmus,

które  w  całości  są  przekazane  do  planu  wydatków  do  tychże  jednostek  na

zwiększenie kompetencji językowych nauczycieli. Zwiększamy dochody Gdańskiemu

Centrum Świadczeń o kwotę 420 tys. Jako zwrot nienależnie pobranych świadczeń

rodzinnych  i  opiekuńczych  i  ta  kwotę  w  całości  przekazujemy  do  Urzędu

Wojewódzkiego. Przesunięcia – 420 tysięcy dla Gdańskiego ZOO.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Wniósł o przerwę klubową – 30 minut.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 279 + autopoprawka
Zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2019 rok.

za -      18
przeciw -        0
wstrzymało się -        9

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/251/19
Rady Miasta Gdańska

Zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu
Miasta Gdańska na 2019 rok.

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinie Komisji, druk stanowią załącznik nr 9.

Druk 277
W  sprawie  zaciągnięcia  kredytu  długoterminowego  w
Europejskim  Banku  Inwestycyjnym  na  finansowanie
planowanego  deficytu  budżetu  Miasta  Gdańska  oraz  spłatę
wcześniej  zaciągniętych  zobowiązań  z  tytułu  zaciągniętych
kredytów i pożyczki.
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Opinie Komisji:
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Emilia Kosińska – Zastępca Skarbnika Miasta Gdańska

Zreferowała  uchwałę  upoważniająca prezydenta  miasta  Gdańska do zaciągnięcia

kredytu  długoterminowego  do  kwoty  550  milionów  złotych  na  lata  2020-2021.

Przypomniała, że w marcu została podjęta uchwała w sprawie kredytu tegorocznego

w kwocie 500 milionów złotych. Poinformowała, że do tej pory zostało wykorzystane

200 milionów. Omawiany projekt dotyczy lat 2020-2021.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
Druk 277
W  sprawie  zaciągnięcia  kredytu  długoterminowego  w  Europejskim  Banku
Inwestycyjnym na finasowanie planowanego deficytu budżetu Miasta Gdańska oraz
spłatę  wcześniej  zaciągniętych  zobowiązań  z  tytułu  zaciągniętych  kredytów  i
pożyczki.

Za -      18
przeciw -        0
wstrzymało się -       10

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/252/19
Rady Miasta Gdańska

W sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego w Europejskim
Banku Inwestycyjnym na finansowanie planowanego deficytu
budżetu Miasta Gdańska oraz spłatę wcześniej zaciągniętych

zobowiązań z tytułu zaciągniętych kredytów i pożyczki.
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 10.
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DRUK 254
Zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia  jednostki  budżetowej
„Gdańskiego  Centrum  Usług  Wspólnych”  poprzez  połączenie
Centrum Obsługi Placówek Oświatowych nr 1 w Gdańsku i Zespołu
Ekonomiczno - Administracyjnego Szkół w Gdańsku oraz nadania
jej statutu

Opinie Komisji:
Komisja Edukacji – pozytywna
Zarząd Związku Nauczycielstwa Polskiego Oddział w Gdańsku – nie zgłasza uwag
Komisja Międzyzakładowa Pracowników Oświaty i Wychowania NSZZ ”Solidarność” –  nie
wnosi uwag

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Emilia Kosińska – Zastępca Skarbnika Miasta Gdańska

Uchwała porządkowa co do nazewnictwa, jak również wprowadzająca obsługę kadr

do Przedszkola nr 51 i Przedszkola nr 57 na wniosek dyrektorów tych jednostek.

Dotyczy również Zespołu Szkolno- Przedszkolnego, który powstanie od 1 września z

połączenia Szkoły Podstawowej nr 42 i Przedszkola nr 73.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 254
Zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  utworzenia  jednostki  budżetowej  „Gdańskiego
Centrum  Usług  Wspólnych”  poprzez  połączenie  Centrum  Obsługi  Placówek
Oświatowych nr 1 w Gdańsku i Zespołu Ekonomiczno - Administracyjnego Szkół w
Gdańsku oraz nadania jej statutu

za -      25
przeciw -        0
wstrzymało się -        2

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/253/19
Rady Miasta Gdańska

Zmieniająca uchwałę w sprawie utworzenia jednostki budżetowej
„Gdańskiego Centrum Usług Wspólnych” poprzez połączenie

Centrum Obsługi Placówek Oświatowych nr 1 w Gdańsku i Zespołu
Ekonomiczno-Administracyjnego Szkół w Gdańsku 

oraz nadania jej statutu
z dnia 29 sierpnia 2019 roku
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Uchwała, wydruk głosowania, opinie Komisji i innych organów, druk stanowią 

załącznik nr 11.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Ogłosiła  30 minutową przerwę w obradach sesji na  wniosek  radnych  z  Klubu

Radnych Prawa i Sprawiedliwości.

DRUK 266
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Wyspa  Spichrzów  rejon  Stągwi  Mlecznych
w mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– opinia pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła  szczegółowo  plan  zagospodarowania  przestrzennego  Wyspy  Spichrzów

rejon Stągwi Mlecznych. Poinformowała, że projekt był  wykładany do publicznego

wglądu w maju bieżącego roku, w ustawowym terminie wpłynęło jedno pismo z 3

uwagami  od  jednego  z  podmiotów,  które  dotyczyło  szerokości  ciągu  pieszego,

wielkości  powierzchni  biologicznie czynnej  oraz gabarytów i  lokalizacji  bosmanatu

pływającego. Wyjaśniła, że w ramach partnerstwa publiczno-prywatnego powstaje na

tym terenie marina z bosmanatem pływającym z całym zapleczem i  te  wytyczne

wynikają z wytycznych  konserwatora oraz projektu budowlanego. Powiedziała,  że

podnoszona  też  była  zasadność  lokalizacji  przystanku  tramwaju  wodnego.  Plan

miejscowy dopuszcza taką lokalizację na przyszłość. Uwagi zostały odrzucone przez

prezydenta. 

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 266
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego
Wyspa Spichrzów rejon Stągwi Mlecznych w mieście Gdańsku
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za -      21
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/254/19
Rady Miasta Gdańska

W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego Wyspa Spichrzów rejon Stągwi Mlecznych

 w mieście Gdańsku
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk  stanowią załącznik nr 12.

DRUK 262
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Kokoszki  Mieszkaniowe  rejon  ulicy  św.  Brata
Alberta w mieście Gdańsku.

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego - pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel -Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła  szczegółowo  plan  zagospodarowania  przestrzennego  Kokoszki

Mieszkaniowe rejon ulicy  św. Brata Alberta. Powiedziała, że celem zmiany planu

była  likwidacja planowanego szybkiego tramwaju  przewidywanego w poprzednich

dokumentach  strategicznych,  która  jest  obecnie  bezprzedmiotowa  w  związku  z

realizacją PKM-ki. Omawiany projekt zmienia przeznaczenie terenu z usługowego na

usługowo-mieszkaniowe.  Nastąpiło  zwiększenie  obszarów  przeznaczonych  pod

infrastrukturę wodną, zlikwidowano zapisy limitujące maksymalna wielkość działki i

maksymalną powierzchnię usług. Zabudowa jednorodzinna, szeregowa, utrzymane

parametry  dla  Kościoła  Św.  Alberta.  Omówiła  plany  obszarów  zielonych.

Poinformowała, że w czerwcu bieżącego roku projekt był wyłożony do publicznego
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wglądu.  Wpłynęły  2  uwagi,  które  są  poza  kompetencjami  planu  miejscowego  i

niezgodne  z  prawem  obowiązującym.  Uwagi  dotyczyły  zakazu  stacji  bazowych

telefonii komórkowej oraz zakazu lokalizacji urządzeń 5G.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 262
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego
Kokoszki Mieszkaniowe rejon ulicy św. Brata Alberta w mieście Gdańsku.

za -      16
przeciw -        0
wstrzymało się -       10

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/255/19
Rady Miasta Gdańska

W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego Kokoszki Mieszkaniowe rejon ulicy św. Brata

Alberta w mieście Gdańsku
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk uchwały stanowią

załącznik nr 13.                    

Druk 261

W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Kiełpino  Górne  rejon  ulic  Nowej  Inżynierskiej  i
Gostyńskiej w mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– opinia pozytywna
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Edyta Damszel - Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła szczegółowo plan zagospodarowania przestrzennego Kiełpino Górne rejon

ulic  Nowej  Inżynierskiej  i  Gostyńskiej  w  mieście  Gdańsku.  Celem  zmiany  planu

zagospodarowania  jest  dopuszczenie  zabudowy  mieszkaniowej  ekstensywnej  na

obszarze  przeznaczonym  dotychczas  na  usługi,  ze  względu  na  odstąpienie  od

realizacji  wcześniej  planowanej  na  tym  obszarze  trasy  szybkiego  tramwaju.

Zabudowa  wolnostojąca  jedno  i  dwu  mieszkaniowa  oraz  usługi  bez  ustalania

proporcji.  Omówiła  plany  obszarów  zielonych.  Poinformowała,  że  w  czerwcu

bieżącego  roku  projekt  był  wyłożony  do  publicznego  wglądu.  Wpłynęło  7  uwag.

Powtórzyły się uwagi dotyczące zakazu stacji bazowych telefonii komórkowej oraz

zakazu  lokalizacji  urządzeń  5G.  Wprowadzono  szereg  zapisów  dotyczących

zagospodarowania  tarasowania terenu. 

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 261
W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Kiełpino 
Górne rejon ulic Nowej Inżynierskiej i Gostyńskiej w mieście Gdańsku

za -      18
przeciw -        0
wstrzymało się -        9

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/256/19
W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego Kiełpino Górne rejon ulic Nowej Inżynierskiej 

i Gostyńskiej w mieście Gdańsku
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk uchwały stanowią 

załącznik nr 14.
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Druk 263
W  prawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Kiełpino Górne rejon ulicy Mamuszki i Goplańskiej
w mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel -Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła szczegółowo plan zagospodarowania przestrzennego omawianego terenu.

Celem  planu  jest  zmiana  z  przeznaczenia  usługowego  na  mieszkaniowe  we

fragmentach  objętych  planem  w  związku  z  likwidacja  planowanej  linii  szybkiego

tramwaju. W czerwcu bieżącego roku projekt był wyłożony do publicznego wglądu.

Wpłynęła 1 uwaga, która dotyczyła zakazu stacji bazowych telefonii komórkowej oraz

zakazu  lokalizacji  urządzeń  5G.  Została  oddalona  z  powodów  identycznych  jak

omawiane przy poprzednich projektach.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 262
W  prawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego
Kiełpino Górne rejon ulicy Mamuszki i Goplańskiej w mieście Gdańsku

za -      18
przeciw -        0
wstrzymało się -       10

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/257/19
W prawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego Kiełpino Górne rejon ulicy Mamuszki i Goplańskiej
w mieście Gdańsku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk uchwały stanowią 

załącznik nr 15.
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Druk 264
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Zabornia  rejon  ulic  Cedrowej  i  Czereśniowej  w
mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła szczegółowo plan zagospodarowania przestrzennego omawianego terenu.

Celem  zmiany  planu  była  korekta  układu  komunikacyjnego  oraz  niewielka

intensyfikacja parametrów zabudowy związana z kierunkiem rozwoju, dopuszczenie

w  ramach  Wolnego  Miasta  usług  związanych  z  oświatą,  usług  społecznych,

lokalizacji  przedszkola.  W  ramach  planu  wyznaczono  nowy  zbiornik  retencyjny,

wskazano tereny zielone dla mieszkańców. Projekt planu był wykładany dwukrotnie.

Pierwsze wyłożenie odbyło się w marcu br. Wpłynęło 8 uwag, dwie uwagi zostały

uwzględnione,  pozostałe  nie  zostały  uwzględnione,  ponieważ  nie  odnosiły  się  do

stanu  istniejącego.  Po  ponownym  wyłożeniu  do  publicznego  wglądu  wpłynęły  2

uwagi  –  zawężenia  linii  rozgraniczającej  skrzyżowanie  z  ulicą  Kartuską,  druga

dotyczyła  możliwość  montowania  ekranów  akustycznych  od  ul  Armii  Krajowej  –

uwaga poza granicami i kompetencjami planu miejscowego.

Dyskusja

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał ile z terenów, które są własnością miasta Gdańska obejmujących ten plan

zostanie przeznaczone na tereny biologicznie czynne.

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Wyjaśniła,  że powierzchnie  biologicznie  czynne  ustalane są  również  na terenach

prywatnych.  Teren gminny przeznaczony pod zieleń publiczną jest  w sąsiedztwie

Straży Pożarnej,  zbiornik  retencyjny  o  powierzchni  0,68  hektara  jest  ustalony na

terenie prywatnym i ze względu na to wymaga wykupu jako cel publiczny.
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Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał ile może kosztować miasto ten teren w przypadku wywłaszczenia?

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Wyjaśniła, że koszt realizacji planu miejscowego jest znany, te informacje zawarte są

również w uchwale. Wielkość to około 5 milionów złotych , ale realizacja około 8, 3

miliona złotych. Wynika to z tego, że ustawa się zmieniła, nie tylko zieleń jest celem

publicznym ale też i ciągi piesze. Skutki uchwalenia tego planu miejscowego to jest

koszt około 13,4 mln złotych.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Doprecyzowywał  -  czyli  około  5  milionów będzie  kosztował  wykup  terenu,  gdzie

znajdzie się zbiornik retencyjny.

Agnieszka Owczarczak- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska
Powiedziała, że koszt dotyczy wykupu całego terenu.

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Wyjaśniła, że około 2 milinów złotych to wykup 0,69 hektara gruntów prywatnych i

0,14 hektara gruntów Skarbu Państwa pod funkcje drogowe. 2 miliony złotych to

wykup 0,7 hektara gruntów prywatnych pod zbiornik retencyjny, 0, 88 miliona wykup

0,4 hektara gruntów prywatnych pod ciągi piesze. Czyli te trzy elementy składowe

dają nam kwotę około 5 milionów.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał, czy 2 miliony na te 2 hektary pójdą pod zbiornik retencyjny, co przewidują

plany na tym terenie, gdzie ten zbiornik retencyjny ma się znajdować?

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Odpowiedziała, że mowa jest nie o 2 hektarach, a 0, 7 hektara. W ustalonym planie

jest przewidziana funkcja inwestycyjna, budowlana z zabudową do 11 metrów.

Więcej Głosów w dyskusji nie było.
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Przystąpiono do głosowania.
DRUK 262
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego
Zabornia rejon ulic Cedrowej i Czereśniowej w mieście Gdańsku

Za -      28
przeciw -        0
wstrzymało się -        1

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/258/19
W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania
przestrzennego Zabornia rejon ulic Cedrowej i Czereśniowej 

w mieście Gdańsku
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk  stanowią 

załącznik nr 16.

Druk275
W  sprawie  uchwalenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Oliwa Dolna rejon ulic Kołobrzeskiej i Szczecińskiej
w mieście Gdańsku

Opinia Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem i propozycja rozpatrzenia uwag.

Omówiła szczegółowo plan zagospodarowania przestrzennego omawianego terenu i

propozycję  rozpatrzenia  uwag.  Teren,  na  którym  znajduje  się  obecnie  obiekt

wielkopowierzchniowy OBI i zabudowa usługowa w sąsiedztwie ulicy Kołobrzeskiej.

Intencją podjęcia planu miejscowego było umożliwienie remontu istniejącego obiektu

84



wielkopowierzchniowego, bo zgodnie z obowiązującym prawem jakiekolwiek prace w

obiektach  wielkopowierzchniowych  handlowych  są  możliwe  tylko  na  podstawie

miejscowego  planu,  który  określa  tego  typu  obiekt.  Na  wniosek  właścicieli  tego

terenu  wprowadzono  element  nowej  funkcji  usługi  mieszkaniowej.  Projekt  planu

zakłada  zabudowę  usługowo-mieszkaniową  wielorodzinną.  Projekt  planu  był

dwukrotnie  wykładany  do  publicznego  wglądu.  Pierwsze  wyłożenie  przełom

listopad/grudzień 2018, wpłynęło 9 pism z 65 uwagami, w tym 8 uwag uwzględniono.

Większość uwag dotyczyła zapisów związanych z obiektem wielkopowierzchniowym,

wpłynęły uwagi od mieszkańców sąsiadujących, aby sporządzić plan całościowy. Do

takiego  planu  Rada  Miasta  Gdańska  przystąpiła  na  początku  roku.  Zostały

uwzględnione  postulaty  mieszkańców  i  Rady  Dzielnicy  o  obniżeniu  zabudowy.

Obecnie jest to 20 m. W maju bieżącego roku wyłożono ponownie do publicznego

wglądu, wpłynęło jedno pismo z 20 uwagami,  te uwagi  zostały powtórzone przez

właściciela terenu OBI.

Mateusz  Skarbek  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Zwrócił  się z prośbą o przybliżenie treści  korespondencji  właściciela,  który wysłał

pismo do radnych z informacją, że jego uwagi nie zostały uwzględnione.

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Powiedziała, że właściciel na Komisji nie był w stanie odpowiedzieć na pytanie jaka

jest  obecnie  powierzchnia  sprzedażowa  obiektu,  na  dzień  dzisiejszy  właściciel

utrzymuje, że jest to 5800-5900, czyli jest mniej niż w projekcie planu, który limituje

powierzchnię  sprzedaży  do  6000.  Plan  miejscowy  limituje  tylko  powierzchnię

sprzedaży natomiast inne usługi mogą być realizowane, nie ma przeciwwskazań, by

funkcje  usługowe się  rozbudowywały.  Potencjalnie  nie  ma roszczenia,  gdyż  plan

miejscowy  nie  odbiera  możliwości  powierzchni  sprzedażowej.  Wnioskodawca

potwierdził, że działalność mieszkaniowa wpisuje się w charakter i działalność firmy,

która  obecnie  ma  podpisaną  umowę  z  OBI.  Zgodnie  z  ustawą  właściciel  może

zaskarżyć plan miejscowy, jednak z wiedzy, która dysponujemy, nie ma podstaw do

tego.
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Dawid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Dopytywał kto jest właścicielem terenu o którym rozmawiamy?

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Pismo,  które  do  radnych  zostało  przesłane  26  sierpnia,  wpłynęło  od  spółki

FROMBOS spółka z ograniczona odpowiedzialnością.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Zapytał o ile wnioskowała Rada Dzielnicy w temacie  wysokości zabudowania na tym

terenie?

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Odpowiedziała, że Rada Dzielnicy wnioskowała, by wysokość zabudowań była do 20

metrów.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał  czy  były  inne oficjalne  wnioski  o  inne wysokości,  może pojedynczych

mieszkańców. Powiedział, że  z rozmów z mieszkańcami wynika, że nie chcieliby

zabudowy wyższej niż 12 metrów. 

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Wyjaśniła, że bardzo dużo uwag wpłynęło z obszaru graniczącego z tym obszarem –

ulica Szczecińska, gdzie jest zabudowa jednorodzinna. We wnętrzu tej  zabudowy

pojawia  się  zabudowa  wielorodzinna,  to  są  10  kondygnacyjne  bloki.  Wniosków

mieszkańców było dużo, różnych, o obniżenie do 12 m, także o obniżenie do 20 m z

40 m. Podkreślił, że plan miejscowy jest pewnego rodzaju kompromisem.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Dopytywał czy należy rozumieć, że wnioski mieszkańców o zabudowę do 12 metrów

od strony ulicy Szczecińskiej nie zostały zaakceptowane.
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Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska
Powiedziała,  że  z  tego  co  zostało  powiedziane  rozumie,  że  od  strony  ulicy

Szczecińskiej maksymalna wysokość jest 10 m - w pasie bezpośrednio przy ulicy

Szczecińskiej.

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Potwierdziła,  że  wysokość  zabudowy  10  m  wzdłuż  ulicy  Szczecińskiej  została

uwzględniona i ustalona.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 262
W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Oliwa
Dolna rejon ulic Kołobrzeskiej i Szczecińskiej w mieście Gdańsku

Za -      20
przeciw -        0
wstrzymało się -       10

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/259/19
W sprawie uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego Oliwa Dolna rejon ulic Kołobrzeskiej i Szczecińskiej
w mieście Gdańsku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 17.

Druk 258
W  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  Wrzeszcz  Górny,  rejon  tzw.
Wysepki przy al. Grunwaldzkiej w mieście Gdańsku
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Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła  projekt  uchwały.  Omówiła  szczegółowo  założenia  przystąpienia  do

sporządzenia miejscowego plan zagospodarowania przestrzennego we Wrzeszczu

Górnym.  Poinformowała,  że  obecnie  ten  teren  nie  ma  miejscowego  planu

zagospodarowania. Procedowany jest plan miejscowy w celu poprawy przestrzeni

ważnej  z  perspektywy  mieszkańców  Wrzeszcza  czyli  wypracowanie  lepszych

rozwiązań związanych z układem transportowym, komunikacyjnym. Podkreśliła, że

temat nie jest łatwy, ponieważ jest dużo kolizji zarówno z podziemną infrastrukturą,

jak  i  kolizji  związanych  z  transportem.  Stanowisko  Rady  Dzielnicy  -  opinia

pozytywna.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 262
W sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  Wrzeszcz  Górny,  rejon  tzw.  Wysepki  przy  al.  Grunwaldzkiej  w
mieście Gdańsku

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/260/19
W sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu

zagospodarowania przestrzennego Wrzeszcz Górny, rejon tzw.
Wysepki przy al. Grunwaldzkiej w mieście Gdańsku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 18.

88



Druk 259
W  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  Wrzeszcz  Górny  –  rejon  Alei
Grunwaldzkiej i Jana Matejki w mieście Gdańsku

Opinia Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego–  pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła  projekt  uchwały.  Omówiła  szczegółowo  założenia  przystąpienia  do

sporządzenia miejscowego plan zagospodarowania przestrzennego we Wrzeszczu

Górnym w rejonie Alei Grunwaldzkiej i ulicy Jana Matejki. Poinformowała, że obecnie

na ten teren nie obowiązuje  miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego i

sukcesywnie  sporządzane  są  plany  miejscowe  we  Wrzeszczu  Górnym  w  celu

wprowadzania  zapisów,  które  ochronią  historyczną  tkankę  zabudowy,  parametry

wysokości zabudowy, które są ważne dla tożsamości tej części miasta. Ponad to jest

obowiązek wynikający ze Studium, aby podjąć na tym obszarze plan miejscowy.

Projekt planu w węższych granicach czyli do ulicy Sobótki został wysłany do Rady

Dzielnicy, która postulowała, aby powiększyć granice, co zostało uwzględnione.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 259
W sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego Wrzeszcz Górny – rejon Alei Grunwaldzkiej i Jana Matejki w mieście
Gdańsku

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  
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Uchwałę Nr XIII/261/19
W sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu

zagospodarowania przestrzennego Wrzeszcz Górny – rejon Alei
Grunwaldzkiej i Jana Matejki w mieście Gdańsku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 19.

Druk 260
W  sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu
zagospodarowania  przestrzennego  rejonu  hali  widowiskowo-
sportowej przy Palcu Dwóch Miast w mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Przedstawiła  projekt  uchwały.  Omówiła  szczegółowo  założenia  przystąpienia  do

sporządzenia miejscowego plan zagospodarowania przestrzennego. Poinformowała,

że projekt uchwały jest konsekwencją porozumienia, które było głosowane na sesji

czerwcowej. Podejmujemy w granicach miasta Gdańska zmianę planu miejscowego

w granicach hali  widowiskowo-sportowej  z  terenami  przyległymi  w celu  ustalenia

przeznaczenia pod funkcje usługowe związane z rekreacją, sportem i działalnością

hali widowiskowo-sportowej. Sopot podjął taką uchwałę już w czerwcu, realizujemy

porozumienie, które zostało zawarte pomiędzy miastami.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 259
W sprawie  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania
przestrzennego  rejonu  hali  widowiskowo-sportowej  przy  Palcu  Dwóch  Miast  w
mieście Gdańsku

Za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0
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Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/262/19
W sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu
zagospodarowania przestrzennego rejonu hali widowiskowo-

sportowej przy Palcu Dwóch Miast w mieście Gdańsku
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 20.

Druk 257
W  sprawie  ogłoszenia  tekstu  jednolitego  uchwały  w  sprawie
wyznaczenia  obszaru  zdegradowanego  i  obszaru  rewitalizacji
w mieście Gdańsku

Opinie Komisji:
Komisja Zagospodarowania Przestrzennego– pozytywna
Komisja Zrównoważonego Rozwoju – pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Edyta Damszel – Turek – Dyrektor Biura Rozwoju Gdańska

Poinformowała, że procedowana uchwała jest czysta formalnością, ponieważ zmiana

uchwały została uchwalona w kwietniu 2019, gdzie chodziło o zmianę nomenklatury.

Obecnie  trwają  pracę  nad  Gminnym  programem  rewitalizacji  i  zasadne  byłoby

odnoszenie się w tym dokumencie do jednej uchwały.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 257
W sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru
zdegradowanego i obszaru rewitalizacji w mieście Gdańsku

Za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0
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Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/263/19
W sprawie ogłoszenia tekstu jednolitego uchwały w sprawie

wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji 
w mieście Gdańsku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała, wydruk głosowania, opinia Komisji, druk stanowią załącznik nr 21.

DRUK 280
W sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących
w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad
udzielania  pomocy w wynajęciu  lokali  mieszkalnych  w zasobach
Towarzystw Budownictwa Społecznego

Opinie Komisji:
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej–  pozytywna
Komisja Strategii i Budżetu -  pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
Poinformował, że projekt wprowadza zamiany związane ze zmianami w  ustawie o

ochronie  praw lokatorów,  które  weszły  w życie  w kwietniu  2019r.  Przedstawiona

uchwała wykonuje również obowiązek gminy do określenia warunków jakie powinny

spełniać  lokalne  wskazane  dla  osób  z  niepełnosprawnościami.  Zostały  również

określone  zasady  przekazywania  lokali  na  realizację  zadań  przewidzianych  w

ustawie  o  pomocy  społecznej  oraz  w  ustawie  o  wspieraniu  rodziny  i  pieczy

zastępczej.  Zostały  opisane  warunki  i  zasady  realizacji  Programu  Gdańskiego

Mieszkalnictwa  Społecznego na lata  2016-2023.  Celem zmian proponowanych  w

uchwale jest zwiększenie dostępności do lokali dla rodzin najbardziej zagrożonych

wykluczeniem  mieszkaniowym,  zwiększenie  rotacji  w  zasobie  gminnym,

zmniejszenie  ilości  lokali  zajmowanych  bez  tytułu  prawnego  i  sprawna realizacja

wniosków zakwalifikowanych do pomocy mieszkaniowej.
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Dyskusja

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Odniósł  się  do punktu  6 uchwały,  paragraf  23.  Wyraził  zadanie,  że  zawarte  tam

zapisy wskazują na możliwość udostępniania mieszkań służbowych na czas trwania

stosunku  pracy.  Powiedział,  że  odczuwa  brak  zapisów  regulujących  tę  kwestię.

Wyraził opinię, że korzystają z tego zapisu osoby, które mają dochody pozwalające

na wynajęcie na rynku mieszkania (dyrektor ECS), co jest sytuacją nieetyczną.

Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
Odpowiedział,  że  zapisy  zmian  w  uchwale  zmniejszają  ilość  lokali  z  takim

przeznaczeniem. 

Kazimierz  Koralewski  -  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Odniósł się do zapisu w rozdziale 7, paragraf 26, ustęp 3 prosząc o interpretację

tego zapisu. Dopytywał czy ten zapis oznacza, że wnioskodawca składa wniosek, a

miasto ma obowiązek wyrazić zgodę, bo tak jest zapisane w uchwale.

Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
Wyjaśnił, ze nie jest to automatyczna zgoda, o czym mówi ustęp 4, że w przypadku

nie  uzyskania  zgody  jest  możliwość  uzyskania  innego  lokalu  dostosowanego  do

potrzeb  mieszkaniowych.  Propozycja  brała  się  dokładnie  z  sytuacji,  że  w  wiele

przypadków dotyczy lokali niesamodzielnych, a celem jest, by zmniejszać ich ilość

poprzez wskazywanie lokali samodzielnych.

Joanna Cabaj – Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Na chwile obecną jest 1500 osób oczekujących na przyznanie lokalu socjalnego i

komunalnego.  Poinformowała,  że  złożyła  na  Komisji  wniosek  o  obniżenie  ilości

mieszkań  do  dyspozycji  prezydenta  miasta  Gdańska  do  5.  Dopytywała  jak  ten

wniosek został rozpatrzony.
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Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
Odpowiedział, że propozycja miasta jest niezmieniona. Pozostajemy na 10 lokalach,

które wskazaliśmy w projekcie. Dyrektor poinformował, że obecnie jest 1200 osób

oczekujących na lokale komunalne.

Kazimierz  Koralewski  -  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Wyraził  wątpliwość  czy  obecny  zapis  nie  spowoduje,  że  wnioskodawca  może

odwołać się od decyzji do sądu i będzie wyrok w tej sprawie, skoro jest zapis ze

Gmina Miasta Gdańska wyraża zgodę po złożeniu takiego wniosku. Dopytywał ile w

tej  chwili  jest  lokali  wydzielonych  jako  lokale  służbowe,  które  są  wynajmowane

osobom zatrudnionym na terenie miasta Gdańska.

 

Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
Takich lokali jest 3.

Joanna Cabaj-  Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Powiedziała,  że  przytoczone  dane  dotyczące  osób  oczekujących  na  lokale

komunalne pochodzą z informacji uzyskanych na Komisji Rodziny.

Kazimierz  Koralewski-  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Zaapelował, by w formie autopoprawki wprowadzić zmianę w postaci może wyrazić

zgodę, zamiast wyraża zgodę.

Piotr Grzelak – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska
Powiedział, że autopoprawka zostaje wniesiona i dopisane zostaje zamiast wyraża

zgodę - może wyrazić zgodę.

Katarzyna  Czerniewska  –  Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dla
Gdańska
Powiedziała się, że zastanawia się nad momentem  składania wniosków i numeracja

kolejności zgłoszeń. Dopytywała czy każdy kto zgłosi się z wnioskiem otrzymuje od

razu swój numer w kolejce bez względu na to czy wniosek jest kompletny czy nie.

Obawia  się  po  stronie  organizacyjnej  takiej  sytuacji,  że  przy  takiej  samej  ilości

punktów kolejność  zgłoszeń  będzie  decydująca  nawet  jak  wnioski  złożone  będą

niekompletne.
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Piotr Kryszewski – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej
W urzędzie funkcjonuje elektroniczne zarządzanie dokumentacją i  każdy wniosek

który wpływa do urzędu jest rejestrowany w momencie wpływu z dokładnością co do

sekundy.  Wnioski  są przyjmowane cały rok i  rozpatrywane.  Jeśli  okazuje się,  że

wniosek  nie  jest  kompletny  pod  względem  formalnym  to  zgodnie  z  zapisami  w

uchwale jest 14 dni na uzupełnienie braków formalnych.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 280
W  sprawie  zasad  wynajmowania  lokali  mieszkalnych  wchodzących  w  skład
mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad udzielania pomocy w
wynajęciu lokali mieszkalnych w zasobach Towarzystw Budownictwa Społecznego

Za -      19
przeciw -        0
wstrzymało się -       11

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/264/19
W sprawie zasad wynajmowania lokali mieszkalnych wchodzących
w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta Gdańska oraz zasad

udzielania pomocy w wynajęciu lokali mieszkalnych w zasobach
Towarzystw Budownictwa Społecznego

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem, opinie Komisji stanowią
załącznik nr 22.

DRUK 282
W  sprawie  zasad  nabywania,  zbywania,  obciążania  i
wydzierżawiania nieruchomości Gminy Miasta Gdańska

Opinie Komisji:
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej– pozytywna
Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna
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Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Tomasz Lechowicz- Dyrektor Wydziału Skarbu
Zreferował projekt uchwały , który dotyczy zasad nabywania, zbywania, obciążania i

wydzierżawiania  nieruchomości  powyżej  lat  3.  Poprzednia  uchwała  z  2011  roku

dawała  bardzo  szerokie  uprawnienia  prezydentowi  miasta  w  zakresie

gospodarowania  nieruchomościami.  Ten  projekt  reguluje  zasady  i  pozwala  na

większy  udział  Rady  Miasta  w  podejmowaniu  decyzji  o  gospodarowaniu

nieruchomościami gminnymi. Projekt zakłada, że wysokość bonifikat będzie zależała

od decyzji Rady. Zapis dotyczy to także zabytków. Druga zmiana dotyczy zamiany

nieruchomości, która będzie możliwa po uzyskaniu pozytywnej opinii odpowiedniej

Komisji  bądź,  przy  opinii  negatywnej,  decyzji  Rady  Miasta. Pozostałe  elementy

uchwały o zasadach, które obowiązują do dziś pozostają niezmienne. 

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 282
W sprawie zasad nabywania, zbywania, obciążania i wydzierżawiania nieruchomości
Gminy Miasta Gdańska

Za -      17
przeciw -        6
wstrzymało się -       4

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/265/19
W  sprawie  zasad  nabywania,  zbywania,  obciążania  i
wydzierżawiania nieruchomości Gminy Miasta Gdańska

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi 
załącznik nr 23.

DRUK 276
W sprawie nadania nazwy ulica gen. Władysława Andersa
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Opinia Komisji:
Komisja Kultury i Promocji–  pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:
Uchwała dotyczy ulicy położonej w Gdańsku-Jasieniu na północny zachód od ulicy

Myśliwskiej, której nadaje się nazwę ulica gen. Władysława Andersa. Z wnioskiem o

nadanie  nazwy  ulica  gen.  Władysława  Andersa  wystąpił  Zarząd  Wojewódzki  w

Gdańsku Ogólnokrajowego Stowarzyszenia Kombatantów Polskich Sił Zbrojnych na

Zachodzie. Powiedziała, że w 80 rocznicę wybuchu II  Wojny Światowej pamięć o

bohaterach walczących o wolność i niepodległość znajduje odbicie między innymi w

nadawaniu ich nazwisk obiektom publicznym. 

Dyskusja:

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Podziękował  Wydziałowi  Geodezji  Urzędu  Miasta  za  szybkie,  jak  na  proces

nadawania  nazwy,  zrealizowanie  projektu  nadania  nazwy  ulica  gen.  Władysława

Andersa. Przypomniał, że w poprzednich kadencjach projekt był dyskutowany i nie

udało  się  go  zrealizować.  Powiedział,  że  przekaże przedstawicielom Polskich  Sił

Zbrojnych  na  Zachodzie  oraz  pani  Annie  Marii  Anders,  że  w  Gdańsku  będzie

wreszcie ulica imienia gen. Władysława Andersa. Poinformował, że jest inicjatywa

Stowarzyszenia,  aby  jedno  z  rondo  przy  ulicy,  która  będzie  nosiła  imię  gen.

Władysława Andersa miało nazwę Bohaterów Monte Cassino. 

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 276
W sprawie nadania nazwy ulica gen. Władysława Andersa

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/266/19
w sprawie nadania nazwy ulica gen. Władysława Andersa

z dnia 29 sierpnia 2019 roku
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Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem, opinią Komisji stanowi załącznik
nr 24.

DRUK 269
W sprawie wskazania podmiotu wykonującego zadania Centralnego
zamawiającego

Opinie Komisji:
Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna
Komisja Polityki Gospodarczej i Morskiej– pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna
Komisja Edukacji – pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Marek Komorowski – Dyrektor Biura Zamówień Publicznych

Zreferował projekt uchwały wyjaśniając, że wskazanie Centralnego zamawiającego

powinno  przynieść  dla  miasta  korzyści  w  postaci  niższych  cen  na  zakupowane

towary  i  usługi,  zwiększenie  aktywności  na  rynku  wspierania  małych  i  średnich

przedsiębiorstw  oraz  wspomóc  działania  proekologiczne  i  prospołeczne  w  rynku

zamówień  publicznych.  Podkreślił,  że  wskazanie  Centralnego  zamawiającego

odbywa  się  bezkosztowo,  bo  jest  to  tylko  zwiększenie  zadań  Biura  Zamówień

Publicznych.

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Powiedział,  że  w  pełni  popiera  projekt.  Zwrócił  się  z  pytaniem  do  prezydenta

Grzelaka  i  prezydenta  Aleksandrowicza  o  losy  zgłaszanego  w  trakcie  kampanii

wyborczej  stworzenia  miejskiej  spółki,  która  zajmowała  by  się  budową  prostych

odcinków dróg i naprawy dróg w Gdańsku.

Alan Aleksandrowicz – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska
Skupiliśmy  się  na  uporządkowaniu  całego  procesu  inwestycyjnego  czyli  etapu

inicjowania  projektów  inwestycyjnych,  projektowania,  programowania,  realizacji

wykonawstwa  i  przekazania  do  końcowego  użytkownika.  Rola  inwestora

zastępczego, bo taki był pomysł, by powołać spółkę na wzór Gdańskiej Infrastruktury

Komunalnej,jest na etapie analiz. Rozważamy czy powoływać kolejny podmiot czy

Dyrekcja Rozbudowy Gdańska, która jest mocno przytłoczona,dlatego zastanawiamy
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się czy inwestorami  zastępczymi  mogły by być  Gdańskie Nieruchomości,  Zarząd

Dróg i Zieleni, Muzeum Gdańska, Hewelianum – funkcjonujące już jednostki, które

można by dociążyć zadaniami inwestycyjnymi. Odrębna spółka to dodatkowe koszty,

które obciążają budżet miasta. Rozważamy co będzie korzystniejsze, ale na dzień

dzisiejszy nowa spółka nie jest analizowana.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania. 
DRUK 269
W sprawie wskazania podmiotu wykonującego zadania Centralnego zamawiającego

za -      29
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/267/19
W sprawie wskazania podmiotu wykonującego 

zadania Centralnego zamawiającego
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała  wraz  z  wydrukiem  głosowania,  drukiem,  opiniami  Komisji  stanowi
załącznik nr 25.

DRUK 281
w sprawie określenia trybu i sposobu powoływania i odwoływania
członków  zespołu  interdyscyplinarnego  oraz  szczegółowych
warunków jego funkcjonowania

Opinia Komisji:
Komisja  Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Małgorzata  Niemkiewicz  –  Dyrektor  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy
Rodzinie
Poinformowała, że projekt uchwały jest aktualizacją, która wynika z przesłanego do

Rady Miasta Gdańska pisma prokuratora Piotra Przytuły,  który zwrócił  uwagę na
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powtarzalność  pewnych  zapisów,  a  od  2017  roku  czyli  roku,  w  którym  uchwała

została  podjęta,  zmieniła  się  interpretacja  orzecznicza.  Omówiła  zaktualizowane

zmiany.  

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 281
w sprawie określenia trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków zespołu
interdyscyplinarnego oraz szczegółowych warunków jego funkcjonowania

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/268/19
w sprawie określenia trybu i sposobu powoływania i odwoływania

członków zespołu interdyscyplinarnego 
oraz szczegółowych warunków jego funkcjonowania

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem, opinią Komisji stanowi 
załącznik nr 26.

Druk 284
Projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie określenia zadań,
na które zostaną przeznaczone środki  z  Państwowego Funduszu
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2019 roku

Opinie Komisji:
Komisja Strategii i Budżetu – pozytywna
Komisja Rodziny i Polityki Społecznej – pozytywna 

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Małgorzata  Niemkiewicz  –  Dyrektor  Miejskiego  Ośrodka  Pomocy
Rodzinie
Omówiła projekt uchwały i proponowane zmiany w rozdysponowaniu środków.
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Dyskusja:

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Zachęcał radnych do głosowania za omawianą uchwałą.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania. 
DRUK 284
projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie określenia zadań, na które zostaną
przeznaczone  środki  z  Państwowego  Funduszu  Rehabilitacji  Osób
Niepełnosprawnych w 2019 roku

Za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/269/19
zmieniająca uchwałę w sprawie określenia zadań, na które zostaną

przeznaczone środki z Państwowego Funduszu Rehabilitacji 
Osób Niepełnosprawnych w 2019 roku

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała  wraz  z  wydrukiem  głosowania,  drukiem,  opiniami  Komisji  stanowi
załącznik nr 27.

DRUK 256
Projekt  uchwały  zmieniający  uchwałę  Rady  Miasta  Gdańska  w
sprawie określenia źródeł  dochodów własnych gromadzonych na
wydzielonym rachunku i  ich przeznaczenia oraz sposobu i  trybu
sporządzania  planów  finansowych  dla  wydzielonych  rachunków
dochodów własnych samorządowych jednostek budżetowych

Opinie Komisji:
Komisja Edukacji – pozytywna
Komisja Strategii i Budżetu - pozytywna
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Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju
Społecznego
Omówił  zmiany,  które wprowadza projekt procedowanej  uchwały.  Zmiany dotyczą

uaktualnienia załącznika, który należy dostosować do obowiązującej od 1 września

sieci placówek oświatowych.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 256
projekt uchwały zmieniający uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia
źródeł  dochodów  własnych  gromadzonych  na  wydzielonym  rachunku  i  ich
przeznaczenia  oraz  sposobu  i  trybu   sporządzania  planów  finansowych  dla
wydzielonych  rachunków  dochodów  własnych  samorządowych  jednostek
budżetowych

za -      29
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/270/19
zmieniająca uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia

źródeł dochodów własnych gromadzonych na wydzielonym
rachunku i ich przeznaczenia oraz sposobu i trybu sporządzania

planów finansowych dla wydzielonych rachunków dochodów
własnych samorządowych jednostek budżetowych

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem, opinie Komisji stanowi
załącznik nr 28.

DRUK 268
projekt  uchwały  zmieniający  uchwałę  w  sprawie  przyjęcia
Regulaminu przyznawania jednorazowego stypendium Prezydenta
Miasta  Gdańska  dla  uczniów  szczególnie  uzdolnionych  oraz
maturzystów  osiągających  najwyższy  wynik  z  egzaminu
maturalnego  w  ramach  lokalnego  programu  wspierania  edukacji
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uzdolnionych dzieci  i  młodzieży pobierających naukę na  terenie
Gminy Miasta Gdańska

Opinia Komisji:
Komisja Edukacji – pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju
Społecznego
Omówił  proponowane  zmiany,  które  dotyczą  terminów  składania  i  rozpatrywania
wniosków.

Dyskusja:

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził opinię, że zapis w paragrafie 7, ustęp 9 może wprowadzić zamieszanie kto

jest osobą uprawnioną do złożenia takiego wniosku.

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju

Społecznego

Powiedział,  że  przyjmuje  wniosek  radnego.  Poinformował,  że  Regulamin  już

funkcjonuje  i  dotychczas  nie  stwarzał  problemów.  Jedyna  zmiana  jaka  jest

proponowana dotyczy zmiany dat składania wniosków.

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził nadzieję, że będzie czas na dyskusję nad pewnymi zmianami, które będą

wprowadzać jasno opisane zasady, tak aby nie budziły wątpliwości.

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju

Społecznego

Powiedział, że nawet gdyby pojawiały się wątpliwości co do tego czy osoba, która

składa wniosek jest uprawniona do tego, to jest to pierwszy etap składania wniosku –

szkolny.  Szkoła weryfikuje prawidłowość wniosku i w dalszej kolejności składa  w

systemie elektronicznym. Stąd może nigdy takiego problemu nie było.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 
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Przystąpiono do głosowania.
DRUK 256
projekt uchwały zmieniający uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania
jednorazowego stypendium Prezydenta  Miasta  Gdańska dla  uczniów szczególnie
uzdolnionych  oraz  maturzystów  osiągających  najwyższy  wynik  z  egzaminu
maturalnego w ramach lokalnego programu wspierania edukacji uzdolnionych dzieci
i młodzieży pobierających naukę na  terenie Gminy Miasta Gdańska

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/271/19
zmieniająca uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania

jednorazowego stypendium Prezydenta Miasta Gdańska 
dla uczniów szczególnie uzdolnionych oraz maturzystów
osiągających najwyższy wynik z egzaminu maturalnego 

w ramach lokalnego programu wspierania edukacji 
uzdolnionych dzieci i młodzieży pobierających naukę 

na  terenie Gminy Miasta Gdańska
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała  wraz  z  wydrukiem  głosowania,  drukiem,  opinią  Komisji  stanowi
załącznik nr 29.

DRUK 267
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia na rok szkolny 2019/2020
planu  sieci  publicznych  szkół  ponadpodstawowych  oraz  szkół
specjalnych na terenie miasta Gdańska

Opinie Komisji:
Komisja Edukacji – opinia pozytywna

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz Krygier – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego
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Omówił proponowane zmiany i sieć szkół ponadpodstawowych i specjalnych na rok

szkolny 2019/2020.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 267
zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  ustalenia  na  rok  szkolny  2019/2020  planu  sieci
publicznych  szkół  ponadpodstawowych  oraz  szkół  specjalnych  na  terenie  miasta
Gdańska

za -      30
przeciw -        0
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
     w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/272/19
zmieniająca uchwałę w sprawie ustalenia na rok szkolny 2019/2020

planu sieci publicznych szkół ponadpodstawowych oraz szkół
specjalnych na terenie miasta Gdańska

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi załącznik
nr 30.

DRUK 271
Projekt  uchwały  w  sprawie  odrzucenia  w  całości  stanowiska
Komisji  Międzyzakładowej  Pracowników  Oświaty  i  Wychowania
NSZZ  Solidarność  w  Gdański  i  stanowiska  Zarządu  Oddziału
Związku  Nauczycielstwa  Polskiego  w  Gdańsku  dotyczących
zaopiniowania uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin  zajęć nauczycieli
pracujących  z  grupami  obejmującymi  dzieci  6  letnie  i  dzieci
młodsze zatrudnionych w szkołach i przedszkolach prowadzonych
przez Gminę Miasta Gdańska.

Opinia Komisji:
Komisja Edukacji – opinia nierozstrzygnięta
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Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziały  Rozwoju

Społecznego

Zaznaczył,  że  ten  projekt  uchwały  należy  rozpatrywać  w  połączeniu  z  kolejnym

drukiem, który będzie określał pensum dla nauczycieli pracujących w grupach dzieci

5  i  6  letnich   w  przedszkolach  i  oddziałach  przedszkolnych  w  szkołach

podstawowych.  Druk ten był  przekazany do zaopiniowania związkom zawodowym

zgodnie  z  przepisami  oświatowymi.  Związki  zawodowe  przedstawiły  opinię

negatywną do tego projektu. 

Dawid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że żałuje  ze nie ma na sali  prezydentów,  bo temat jest  ważny i  jest

związany ze strajkiem w oświacie. Wyraził opinię, że uchwała pokazuje, że miasto

nie  liczy się  ze  zdaniem nauczycieli,  mimo że podczas strajku  władze solidarnie

wspierały  nauczycieli  i  ich  postulaty.  Zdaniem  radnego  uchwała  jest  wyrazem

nieposzanowania grupy zawodowej jaką są nauczyciele.

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla

Gdańska

Przypominała,  że  prezydenci  nie  mają  obowiązku  być  na sesji.   Powiedziała,  że

uchwała  skupia  się  na  problemach  edukacyjnych  Gdańska,  które  jest  większym

miastem i  porównywanie do miast mniejszych jest nieadekwatne.  Zwróciła się do

dyrektora  Krygera,  by  wyjaśnił  od  strony  merytorycznej  z  czego  takie  ustalenia

pensum wynikają.

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju

Społecznego

Podkreślił,  że  współpraca  ze  związkami  zawodowymi  gminy  jako  organu

prowadzącego  i  Wydziałem  Rozwoju  Społecznego  układa  się  bardzo  dobrze.

Przypomniał,  że pensum w wysokości  22 godzin i  25 godzin wynika z przepisów

oświatowych. W Gdańsku pensum wynosi 22 dla pracujących w grupach 6- letnich.

Uchwała, którą omawiamy to kwestia znalezienia środka, by moc określić czy ktoś
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pracuje  z  grupą 5  czy 6  letnich.  Przyjmujemy uchwałę,  której  zapisy dotychczas

funkcjonowały i obowiązywały bez żadnych protestów.

Piotr  Gierszewski  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska;  Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Podkreślił,  że  związki  zawodowe  dziękowały,  że  gmina  Gdańsk  proponuje  za

wychowawstwo  300  złotych.  Przypomniał,  że  związki  zawodowe  podkreślają,  że

praca w grupie mieszanej jest trudniejsze niż w grupie jednolitej. Niezależnie ile jest

dzieci  w  grupie  nauczyciel  jest  zobowiązany  jednocześnie  prowadzić  zajęcia

opiekuńczo-wychowawcze  i  dydaktyczne.  Wyraził  obawę,  że  w  takiej  sytuacji

akcenty  zostaną  rozłożone  nierówno  i  położone  na  zajęcia  opiekuńczo-

wychowawcze kosztem dydaktycznych w grupach niejednorodnych. Wyraził żal, że

gmina Gdańsk nie zdecydowała się przykładem innych, mniejszych gmin i nie ustaliła

22 godzin dla wszystkich.

Krystian Kłos – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Potwierdził, że jako członek Komisji Edukacji, współpraca ze związkami zawodowymi

układa  się  dobrze.  Udało  się  zabezpieczyć  środki  na  zwrot  w  przypadku  osób

strajkujących,  by  w  jakiś  sposób  mogły  odrobić  wynagrodzenie,  którego  nie

otrzymały za czas strajku. Podkreślił, że miasto nikomu niczego nie zabiera, nie chce

niczego zwiększać, to jest usankcjonowanie tego, co od wielu lat było realizowane w

mieście Gdańsku i nie było uwag dotychczas.

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przypomniał, że zadaniem własnym gminy jest edukacja. Wyraził zdanie, że należą

się  podziękowania  rządowi,  że  wspiera  edukację  subwencją.  Wyraził  prośbę  o

odrzucenie uchwały jako gest i wyraz solidarności z nauczycielami, rozumienie ich

problemów i ich argumentów.

Piotr  Gierszewski  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że z wielkim szacunkiem podchodzi  do pieniędzy przeznaczonych na

oświatę  w  Gdańsku.  Zmiana  w  Karcie  Nauczyciela  nastąpiła  teraz,  wprowadziła
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zapis,  że organ prowadzący ma prawo określenia wymiaru  godzin pracy,  ale nie

większą niż 25.  Gmina Gdańsk zdecydowała się ustalić stawki maksymalne. Część

gmin ustaliła pensum na 22 godziny, Gdańsk na 25 godzin. Wcześniej nie można

było dyskutować i zmieniać, bo nie było takiej możliwości, zmiany są możliwe teraz w

związku ze zmianami w zapisach ustawy.

Krystian Kłos – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Podkreślił,  że  gmina  Gdańsk  umożliwiła  nauczycielom  uzyskanie  dodatkowych

środków  w  postaci  zajęć  dodatkowych,  które  miasto  rokrocznie  przeprowadza.

Kwoty, które nie zostały wykorzystane na wynagrodzenia zostały przeznaczone na

akcję  Lato.  Zaznaczył,  że  to  nie  rząd  dotuje  edukację  w  Gdańsku,  ale  to

gdańszczanie  dotują  edukację.  Rząd  przekazuje  te  środki,  które  wypracowali

gdańszczanie.

Bohdan Oleszek – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedział,  że  wiadomym  jest,  że  rząd  powinien  przekazać  duża  kwotę  gminie

Gdańsk  na  rzecz  edukacji.  Zaproponował,  by  poczekać,  aż  pieniądze  przyjdą  z

budżetu centralnego i wówczas wrócić do dyskusji.

Romuald Plewa- Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Dopytywał  o  termin zawarty w uzasadnieniu do uchwały 22 godziny tygodniowo.

Co oznacza termin godzina – czy godzina lekcyjna czy zegarowa.

Grzegorz  Kryger  -  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju
Społecznego
Pensum zawsze jest określone jako godzina lekcyjna czyli 45 minut. Zwrócił uwagę,

że dyskusja  skupiła  się  na finansach.  Powiedział,  że uchwała jest  potrzebna,  bo

istnieje obawa, że w przyszłym roku w każdej grupie 5-letniej będzie przynajmniej

jedno  dziecko  6-letnie.  Ważne  jest  tu  dobro  dzieci.  Wyraźnie  wskazujemy  w

kampaniach  prowadzonych  w  mieście,  że  dobrym  miejscem  do  odbycia

obowiązkowego przygotowania przedszkolnego jest szkoła podstawowa i w szkole

podstawowej. Stąd  właściwe jest tworzenie grup jednorodnych. Zwrócił uwagę, że

każde  dziecko  5-6-letnie  odbywające  roczne  przygotowanie  przedszkolne  w

przedszkolu  to  odpowiednio  mniej  miejsc  dla  dzieci  młodszych  w  przedszkolach
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samorządowych.  Wszystkie  działania  wyraźnie  wskazują,  że  tam,  gdzie  jest  to

roczne  obowiązkowe  przygotowanie  przedszkolne  to  pensum  zgodnie  z  ideą

ustawodawcy jest 22 godziny, tam gdzie mowa jest o typowej pracy przedszkolnej to

25 godzin. W tej chwili mamy 44 grupy mieszane, 19 z pensum 25 godzinnym, 25 z

pensum 22 godzinnym – to jest stan na obowiązujące przepisy. Dyrektor powiedział,

że z miliarda, który gmina Gdańsk wydaje na edukacje połowa pochodzi z budżetu

miasta.  Dzisiaj  subwencja  nie  pokrywa  wynagrodzeń  nauczycieli,  nie  mówiąc  o

zadaniach  dodatkowych.  14  milionów  jest  potrzebne  na  same  wynagrodzenia,

subwencja  zapowiedziana  to  9  milionów.  Zaznaczył,  że  w  listopadzie  będzie

potrzebna  korekta  dotacji  dla  placówek  niepublicznych  i  tu  braki  będą  znacznie

większe.

Joanna Cabaj – Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zwróciła  uwagę  na  argument  związków  zawodowych,  że  praca  w  grupach

mieszanych  jest  o  wiele  trudniejsza  niż  w  grupach  jednolitych  i  dlatego  związki

zawodowe bronią pensum 22 godzin w grupach mieszanych.

Więcej głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania. 
DRUK 271
Projekt  uchwały  w  sprawie  odrzucenia  w  całości  stanowiska  Komisji
Międzyzakładowej  Pracowników  Oświaty  i  Wychowania  NSZZ  Solidarność  w
Gdański  i  stanowiska  zarządu  oddziału  Związku  Nauczycielstwa  Polskiego  w
Gdańsku  dotyczących  zaopiniowania  uchwały  Rady  Miasta  Gdańska  w  sprawie
określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin   zajęć  nauczycieli
pracujących z grupami obejmującymi dzieci 6 letnie i dzieci młodsze zatrudnionych w
szkołach i przedszkolach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska.

Za -      18
przeciw -      10
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  
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Uchwałę Nr XIII/2723/19
w sprawie odrzucenia w całości stanowiska Komisji

Międzyzakładowej Pracowników Oświaty i Wychowania NSZZ
Solidarność w Gdański i stanowiska Zarządu Oddziału Związku

Nauczycielstwa Polskiego w Gdańsku dotyczących zaopiniowania
uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia tygodniowego
obowiązkowego wymiaru godzin  zajęć nauczycieli pracujących z

grupami obejmującymi dzieci 6-letnie i dzieci młodsze
zatrudnionych w szkołach i przedszkolach prowadzonych przez

Gminę Miasta Gdańska
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem, opinie Komisji stanowi załącznik
nr 31.

DRUK 270
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru
godzin  zajęć  nauczycieli  pracujących  z  grupami  obejmującymi
dzieci  6-letnie  i  dzieci  młodsze  zatrudnionych  w  szkołach  i
przedszkolach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska

Opinia Komisji:
Komisja Edukacji – opinia nierozstrzygnięta

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz Kryger- Zastępca Dyrektor Wydziału Spraw Społecznych
Zreferował  projekt  uchwały,  która  określa  pensum  w  grupach  mieszanych  -  22

godziny jeśli  grupa dzieci  6-letnich stanowi  co najmniej  50% dzieci  w grupie,  25

godzin jeżeli grupa dzieci 6-letnich stanowi mniej niż 50% dzieci w grupie.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 270
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć
nauczycieli  pracujących  z  grupami  obejmującymi  dzieci  6-letnie  i  dzieci  młodsze
zatrudnionych  w  szkołach  i  przedszkolach  prowadzonych  przez  Gminę  Miasta
Gdańska  .
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Za -      16
przeciw -      11
wstrzymało się -        0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/274/19
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru
godzin  zajęć  nauczycieli  pracujących  z  grupami  obejmującymi
dzieci  6-letnie  i  dzieci  młodsze  zatrudnionych  w  szkołach  i
przedszkolach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi  załącznik
nr 32.

DRUK 272
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru
godzin zajęć nauczycieli praktycznej nauki zawodu we wszystkich
typach  szkół  i  na  kwalifikacyjnych  kursach  zawodowych  w
szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska

Opinie Komisji: 
Komisja Edukacji - pozytywna

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału
Rozwoju Społecznego

Zreferował projekt uchwały.  Powiedział, że zmiana ustawy o Karcie Nauczyciela z

czerwca  2019  zobligowała  organ  prowadzący  do  określenia  wymiaru  godzin

wskazując, że może to być 20 godzin tygodniowe, dotychczas były to 22 godziny.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 272
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć
nauczycieli  praktycznej  nauki  zawodu  we  wszystkich  typach  szkół  i  na
kwalifikacyjnych kursach zawodowych w szkołach i placówkach prowadzonych przez
Gminę Miasta Gdańska 
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Za -      27
przeciw -       0
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/275/19
w  sprawie  określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru
godzin zajęć nauczycieli praktycznej nauki zawodu we wszystkich
typach  szkół  i  na  kwalifikacyjnych  kursach  zawodowych  w
szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Miasta Gdańska

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi  załącznik
nr 33.

DRUK 273
zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  regulaminu  wynagradzania
nauczycieli  szkół, dla których organem prowadzącym jest Miasto
Gdańsk 

Opinie Komisji:
Komisja Edukacji – pozytywna

Grzegorz  Kryger  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju

Społecznego

Zreferował projekt uchwały – konieczność zmian do uchwały podjętej w marcu 2019

przez Radę Miasta Gdańska wynikająca ze zmiany przepisów oświatowych. Zmiany

dotyczą dodatków za wychowawstwo.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 273
zmieniająca uchwałę w sprawie  regulaminu wynagradzania nauczycieli  szkół,  dla
których organem prowadzącym jest Miasto Gdańsk 
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Za -      29
przeciw -       0
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
  w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/276/19
zmieniająca uchwałę w sprawie regulaminu wynagradzania

nauczycieli szkół, dla których organem prowadzącym 
jest Miasto Gdańsk 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi  załącznik
nr 34.

DRUK 274
Projekt uchwały nadania imienia Przedszkolu nr 22 w Gdańsku przy
ulicy Kartuskiej 104 a

Referent występujący w imieniu Wnioskodawcy:

Grzegorz  Krygier  –  Zastępca  Dyrektora  Wydziału  Rozwoju
Społecznego
Omówił  projekt  uchwały.  Organa  prowadzący  nadaje  imię  placówce  na  wniosek

Rady Rodziców i Rady Pedagogicznej placówki, w tym wypadku Przedszkola nr 22.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 274
Projekt uchwały nadania imienia Przedszkolu nr 22 w Gdańsku przy ulicy Kartuskiej
104 

Za -      28
przeciw -       0
wstrzymało się -       0
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Rada Miasta Gdańska
          w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/277/19
Projekt uchwały nadania imienia Przedszkolu nr 22 w Gdańsku

przy ulicy Kartuskiej 104 a
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinią Komisji stanowi  załącznik
nr 35.

DRUK 285 + autopoprawka
Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Młodzieżowej
Rady Miasta Gdańska

Opinie Komisji:
Komisja Samorządu i Ładu Publicznego-  pozytywna
Komisja Edukacji – pozytywna
Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag

Referent w imieniu wnioskodawcy:

Kamila Błaszczyk - Radna Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Zreferowała projekt uchwały wprowadzającej zmiany w  Regulaminie Młodzieżowej

Rady Miasta Gdańska. Omówił proponowane zmiany.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 285
Uchwała  zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  powołania  Młodzieżowej  Rady  Miasta
Gdańska

Za -      29
przeciw -       0
wstrzymało się -       0
Rada Miasta Gdańska

 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/278/19
Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania Młodzieżowej

Rady Miasta Gdańska
z dnia 29 sierpnia 2019 roku
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Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinie Komisji stanowią załącznik
nr 36.

DRUK 286
w sprawie  wyodrębnienia  na  rok  2020  środków finansowych  na
działalność jednostek pomocniczych 

 Prezydent Miasta Gdańska – nie wnosi uwag 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Bogdan  Oleszek  –  Przewodniczący  Komisji  Samorządu  i  Ładu
Publicznego  
Omówił  projekt  uchwały  mającej  na  celu  wyodrębnienie  na  rok  2020  środków

finansowych  na  działalność  jednostek  pomocniczych.  Ustala  się,  że  stawka  na

jednego mieszkańca będzie wynosiła 12 złotych. Zachowane zostają wszelkie profity

z frekwencji w wyborach do jednostek pomocniczych. 

Dyskusja

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Radni w dzielnicach od momentu złożenia ślubowania wiedzą, że mają wyznaczony

budżet zależny od frekwencji wyborczej. Wyraził zdanie, że gdyby przyszedł pomysł

zmiany tego to byłoby to nie w porządku wobec rad dzielnic i dlatego zaproponował,

aby dziś podjęta uchwała obowiązywała do końca kadencji. Powiedział, że oczekuje

pomocy prawnej ze strony Biura Rady Miasta.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca  Rady Miasta Gdańska

Rozumiem, że  propozycja dotyczy tego by Rada podjęła zobowiązanie na kolejne

lata do przodu?

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Potwierdził, że do końca kadencji Rady Miasta Gdańska i kadencji Rad Dzielnic.

Karol Ważny – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedziała,  że w zapisach statutowych rad dzielnic jest  zapisane,  że uchwała o

wyodrębnieniu  środków finansowych  powinna być  podejmowana co roku.  Wyraził

wątpliwość czy nie trzeba zmieniać statutu dzielnicowego.

115



Andrzej Bodakowski – Radca prawny Biura Radny Miasta

W statuach jednostek pomocniczych, statuty mają jednolitą treść, w paragrafie 34

ustęp  1  został  wprowadzony  zapis  mówiący  o  tym,  że  wyodrębnienie  środków

finansowych na działalność jednostek pomocniczych następuje  co roku w odrębnej

uchwale Rady Miasta Gdańska.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Podsumowała, że gdyby zmienić zapis zgodnie z propozycją radnego Plewy trzeba

by zmienić statuty rad dzielnic.

Andrej Bodakowski – Radca prawny Biura Rady Miasta Gdańska

Potwierdził, że trzeba by zmienić zapisy statutowe. Powiedział, że w tej chwili  nie

potrafi wskazać czy jest możliwe podjęcie zobowiązań.

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla

Gdańska

Zwróciła uwagę,  że należy wziąć pod uwagę fakt,  że w danej dzielnicy może się

zmniejszać/zwiększać ilość mieszkańców i dlatego te budżety nie mogą być stałe, bo

są ściśle powiązane z ilością mieszkańców, ale także z budżetem miasta Gdańska,

który też jest przyjmowany i ustalany na rok.

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że podtrzymuje, że stawka na jednego mieszkańca powinna być stała i

obowiązująca do końca kadencji.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Przypomniała, że budżet miasta jest  podejmowany jest na rok.

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że rozumie i dlatego prosił o pomoc prawną jak to rozwiązać.
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Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Zaproponowała,  aby przyjrzeć  się  bliżej  problemowi  na  Komisji  Porządku  i  Ładu

Publicznego  oraz  Komisji  Specjalnej,  która  przeprowadza  reformę  jednostek

pomocniczych i  tam szukać konkretnego rozwiązania. Podkreśliła, że dzisiaj  radni

zobowiązani są głosować nad tym, co zostało przedstawione.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 286
w sprawie  wyodrębnienia  na  rok  2020  środków finansowych  na
działalność jednostek pomocniczych 

Za -      27
przeciw -       0
wstrzymało się -       1

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/279/19
w sprawie wyodrębnienia na rok 2020 środków finansowych 

 działalność jednostek pomocniczych 
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinie Komisji stanowią załącznik
nr 37.

Agnieszka Owczarczak- Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska
Poinformowała, że będzie omawiany pakiet uchwał Komisji Skarg Wniosków i Petycji.
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DRUK 287
w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia
wygaśnięcia mandatu Prezydenta Miasta Gdańska 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji   

Zreferował projekt uchwały, który uznaje się bezzasadny i odmawia się uwzględnia

wniosku  z  dnia  19  czerwca  z  2019  rok  w  przedmiocie  wygaśnięcia  mandatu

Aleksandry Dulkiewicz  – Prezydenta  Miasta Gdańska. Przewodniczący zreferował

uzasadnienie do uchwały.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 287
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu
Prezydenta Miasta Gdańska 

Za -      28
przeciw -       0
wstrzymało się -       1

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/280/19
w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia
wygaśnięcia mandatu Prezydenta Miasta Gdańska 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowań, drukiem, opinie Komisji stanowią załącznik
nr 38.

DRUK 288+autopoprawka
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zdymisjonowania
Prezydenta Miasta Gdańska 
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Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji   
Zreferował projekt uchwały, który uznaje się bezzasadny. Przewodniczący zreferował

uzasadnienie do uchwały. Poinformował, że autopoprawka ma techniczny charakter.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 288
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zdymisjonowania Prezydenta Miasta
Gdańska 

Za -      28
przeciw -       0
wstrzymało się -       1

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/281/19
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zdymisjonowania

Prezydenta Miasta Gdańska 
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

   

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 39.

DRUK 289
w sprawie rozpatrzenia  wniosku w przedmiocie  zawiadomienia  o
podejrzeniu popełnienia przestępstwa 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały dotycząca  wniosku,  który uznaje  się  za bezzasadny i

odmawia  się  uwzględnia  wniosku  z  dnia  12  lipca  z  2019  rok  w  przedmiocie

zawiadomienia o podejrzeniu popełnienia przestępstwa  Przewodniczący zreferował

uzasadnienie do uchwały.
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Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 289
w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  zawiadomienia  o  podejrzeniu
popełnienia przestępstwa 

Za -     28 
przeciw -       0
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/282/19
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia o

podejrzeniu popełnienia przestępstwa  
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała  wraz  z  wydrukiem  głosowania,  drukiem,  opinie  Komisji  stanowią
załącznik nr 40.

DRUK 290
w  sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia
wygaśnięcia funkcji członka rady nadzorczej 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji

Zreferował  projekt  uchwały.  Wniosek  uznaje  się  za  bezzasadny  i  odmawia  się

uwzględnia wniosku z dnia 16 czerwca z 2019 rok w przedmiocie utraty z mocy

prawa przez Aleksandrę Dulkiewicz - Prezydenta Miasta Gdańska  funkcji członka

rady  nadzorczej  spółki  Arena  Gdańsk  sp.  z  o.o..  Przewodniczący  zreferował

uzasadnienie do uchwały.

Dyskusja 

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zwrócił  uwagę na stronę techniczną obsługi stron internetowych spółek miejskich.

Zwrócił  uwagę,  że  opóźnienia  w  publikowaniu  aktualnych  informacji  w  Biuletynie

120



Informacji  Publicznej  spółek  komunalnych  wprowadzają  w  błąd  mieszkańców

Gdańska i powoduje, że składają takie skargi, co rodzi niepotrzebne problemy.

Teresa  Wasilewska  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Zwróciła uwagę, że opóźnienia w publikowaniu istotnych informacji publicznych są

na  poziomie  centralnym,  rządowym.  Wiele  ważnych  informacji  publicznych  nie

zostało przez rząd do dnia dzisiejszego opublikowane. 

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że mowa jest o dwóch różnych rzeczach. Pani  prezydent  nigdzie nie

zawiniła. Rada Miasta jest dla mieszkańców, a mieszkańcy są zaniepokojeni tym, że

coś się odbywa w nieposzanowaniu prawa, bo tak wynika z informacji w BIP-ie. A

informacje  zamieszczone  w  BIP-ie  są  niezaktualizowane  i  to  powoduje

niedoinformowanie. Brak aktualizacji w Biuletynie może wzbudzać w mieszkańcach

niepokój i generować skargi i uwagi. 

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Powiedziała, że na sali  jest prezydent Alan Aleksandrowicz i na pewno prośba o

aktualizację informacji w Biuletynie Informacji Publicznej  została odnotowana.

Teresa  Wasilewska  –  Zastępca  Przewodniczącej  Rady  Miasta

Gdańska; Radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Zwróciła uwagę, że brak informacji rządowej, brak publikacji na szczeblu centralnym

również  może  wzbudzać  duży  niepokój.  Podkreśliła,  że  społeczeństwo  również

czeka na informacje. 

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla
Gdańska
Doprecyzowała,  że  Wszystko  dla  Gdańska  nie  jest  partią  polityczną,  a

Stowarzyszeniem.

Więcej głosów w dyskusji nie było.
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Przystąpiono do głosowania
DRUK 290
w sprawie  rozpatrzenia  wniosku  w  przedmiocie  stwierdzenia  wygaśnięcia  funkcji
członka rady nadzorczej 

Za -      28
przeciw -      0
wstrzymało się -      0 

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/283/19
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie stwierdzenia

wygaśnięcia funkcji członka rady nadzorczej 
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 41.

DRUK 291
w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie
publicznym złożonym przez XXX 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji  
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  wniosek  uznaje  się   za  bezzasadny  i  odmawia  się  uwzględnienia

wniosku.

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 291
w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie publicznym złożonym
przez XXX

Za -    28  
przeciw -      0 
wstrzymało się -       0
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Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/284/19
w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie

publicznym złożonym przez XXX
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała  wraz  z  wydrukiem  głosowania,  drukiem,  opinie  Komisji  stanowią
załącznik nr 42.

DRUK 292
w  sprawie  rozpatrzenia   oświadczenia  i  wniosku  w  interesie
publicznym złożonym przez XXX 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji   
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada, że wniosek z dnia 16 czerwca 2019 uznaje się  za bezzasadny i odmawia

się uwzględnienia wniosku.

Głosów w dyskusji nie było. 

Przystąpiono do głosowania.
DRUK 292
w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie publicznym złożonym
przez XXX

Za -    27  
przeciw -      0
wstrzymało się -      0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/285/19
w sprawie rozpatrzenia  oświadczenia i wniosku w interesie

publicznym złożonym przez XXX  
z dnia 29 sierpnia 2019 roku
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Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 43.

DRUK 293
w sprawie rozpatrzenia  wniosku w przedmiocie  zawiadomienia  o
możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta
Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada, że wniosek uznaje się za bezzasadny i odmawia się uwzględnienia wniosku

z  dnia  1  maja  2019   o  możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie

Miasta Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania.

Za -      27
przeciw -       0
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/286/19
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia

 o możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie
Miasta Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 44.

DRUK 294
w sprawie rozpatrzenia  wniosku w przedmiocie  zawiadomienia  o
możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta
Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach  

 
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:
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Andrzej  Skiba  –  przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  wniosek  uznaje  się   za  bezzasadny  i  odmawia  się  uwzględnienia

wniosku  z  dnia  02.04.2019  o  możliwości  popełnienia  przestępstwa  przez  Pawła

Adamowicza poprzez narażenie Miasta Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach.

Za -   29   
przeciw -     0
wstrzymało się -     0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/287/19
sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia 

o możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie Miasta
Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach  

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 45.

DRUK 295
w sprawie rozpatrzenia  wniosku w przedmiocie  zawiadomienia  o
możliwości  popełnienia  przestępstwa  poprzez  narażenie  Miasta
Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach 

                      
Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada, że wniosek uznaje się za bezzasadny i odmawia się uwzględnienia wniosku

z dnia 01.03.2019  o możliwości popełnienia przestępstwa przez prezydenta miasta

Gdańska Pawła Adamowicza.

Za -  28    
przeciw -    0 
wstrzymało się -    0
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Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/288/19
w sprawie rozpatrzenia wniosku w przedmiocie zawiadomienia 

o możliwości popełnienia przestępstwa poprzez narażenie Miasta
Gdańska na szkodę w wielkich rozmiarach 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 46.

DRUK 296
w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Rodzinie w Gdańsku 

 Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

 Andrzej  Skiba – Przewodniczący Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  wniosek  uznaje  się   za  bezzasadny  skargę  na  działanie  Miejskiego

Ośrodka Pomocy Rodzinie z dnia 12.07.2019roku.

Za -   29   
przeciw -     0
wstrzymało się -     0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/289/19
w sprawie rozpatrzenia skargi na działanie Miejskiego Ośrodka

Pomocy Rodzinie  w Gdańsku   
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 47.
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DRUK 297
w sprawie rozpatrzenia pisma na negatywne rozpatrzenie wniosku
o  dofinansowanie  na  likwidację  barier  architektonicznych,  w
komunikowaniu  się  i  technicznych  ze  środków  Państwowego
Funduszu Osób Niepełnosprawnych                   

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Dodał,  że  podmiotem,  który

powinien rozpatrzyć skargę jest Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie w Gdańsku.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania.

DRUK 297
w  sprawie  rozpatrzenia  pisma  na  negatywne  rozpatrzenie  wniosku
o  dofinansowanie  na  likwidację  barier  architektonicznych,  w komunikowaniu  się  i
technicznych ze środków Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych

Za -   23   
przeciw -     0
wstrzymało się -     5

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/290/19
w sprawie rozpatrzenia pisma na negatywne rozpatrzenie

wniosku  o dofinansowanie na likwidację barier
architektonicznych, w komunikowaniu się i technicznych ze

środków Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych  
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 48.
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DRUK 298
w  sprawie  wprowadzenia  zakazu  organizacji  zgromadzeń
proaborcyjnych na terenie Gminy Miasta Gdańska 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:'

Andrzej  Skiba  –  Przewodniczący  Komisji  ds.  Skarg,  Wniosków  i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  odmawia  się  uwzględnienia  wniosku  z  dnia  13.06.2019  w  sprawie

organizacji zgromadzeń proaborcyjnych na terenie Gminy Miasta Gdańska.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania
DRUK 298
w sprawie wprowadzenia zakazu organizacji zgromadzeń proaborcyjnych na terenie
Gminy Miasta Gdańska 

Za -     17 
przeciw -       0
wstrzymało się -     11

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/291/19
w sprawie wprowadzenia zakazu organizacji zgromadzeń

proaborcyjnych na terenie Gminy Miasta Gdańska  
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 49.

DRUK 299
w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Gdańskiego
Zarządu Dróg  i Zieleni  

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i 
Petycji
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Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  uznaje  się  za  bezzasadną  skargę  z  dnia  22.07.2019  na  Dyrektora

Gdańskiego Zarządu Dróg i Zieleni.

Głosów w dyskusji nie było.

Przystąpiono do głosowania.

Za -    20  
przeciw -       0
wstrzymało się -       8

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/292/19
w sprawie rozpatrzenia skargi na działania Dyrektora Gdańskiego

Zarządu Dróg  i Zieleni   
z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 50.

DRUK 300  
w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut Praw
Głuchych  dotyczącej  nadania  tytułu  honorowego  obywatelstwa
Miasta Gdańska 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i 
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada,  że  nie  uwzględnienia  się  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  Praw

Głuchych  dotyczącej  nadania  tytułu  honorowego  obywatelstwa  Miasta  Gdańska

Prezydentowi  RP Lechowi  Kaczyńskiemu za wybitne  zasługi  dla  kraju;  Dodał,  że

uchwała został przegłosowana stosunkiem głosów 3 do 2, gdzie 3 głosy pochodziły

od radnych z Koalicji Obywatelskiej, 2 od radnych Prawa i Sprawiedliwości.
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Dyskusja

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że na temat zasług Lecha Kaczyńskiego dla Gdańska, Pomorza i kraju

można by pisać książki i organizować konferencje naukowe. Wyraził zdanie, że śp.

Lech Kaczyński był mężem stanu, jest drogowskazem, przykładem postępowania jak

dbać o ojczyznę. Wyraził oburzenie na tezy zawarte w uzasadnieniu wskazujące na

to jakoby prezydent Lech Kaczyński nie miał zasług dla Gdańska.  Powiedział, że to

skandal, który jest walką i grą polityczną wzniecająca podziały społeczne czy jest

wyrazem ignorancji, brakiem wiedzy i znajomości historii. Zwrócił się do radnych, abyZwrócił się do radnych, aby

jeszcze  raz  przemyśleli  swoją  decyzję.  Wyraził  opinię,  że  ta  decyzja  będziejeszcze  raz  przemyśleli  swoją  decyzję.  Wyraził  opinię,  że  ta  decyzja  będzie

świadczyła o tym czy szukamy konsensusu, porozumienia, merytorycznej dyskusji. świadczyła o tym czy szukamy konsensusu, porozumienia, merytorycznej dyskusji. 

Kacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  iKacper  Płażyński  –  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

SprawiedliwościSprawiedliwości

Powiedział, że uzasadnienie w jego odczuciu jest szokujące. Nie zgadza się z tezą,Powiedział, że uzasadnienie w jego odczuciu jest szokujące. Nie zgadza się z tezą,

że  Lech  Kaczyński  nie  ma  zasług  dla  miasta  Gdańska.  Był  prezydentemże  Lech  Kaczyński  nie  ma  zasług  dla  miasta  Gdańska.  Był  prezydentem

Rzeczypospolitej  bardzo  związanym  z  miastem  Gdańskiem  i  Sopotem,  stale  zRzeczypospolitej  bardzo  związanym  z  miastem  Gdańskiem  i  Sopotem,  stale  z

Gdańskiem współpracującym. Profesor Lech Kaczyński związany był z WydziałemGdańskiem współpracującym. Profesor Lech Kaczyński związany był z Wydziałem

Prawa  Uniwersytetu  Gdańskiego.  Podkreślił,  że  dorobek  naukowy  LechaPrawa  Uniwersytetu  Gdańskiego.  Podkreślił,  że  dorobek  naukowy  Lecha

Kaczyńskiego  jest  powszechnie  znany  i  szanowany.  Profesor  Kaczyński  i  prof.Kaczyńskiego  jest  powszechnie  znany  i  szanowany.  Profesor  Kaczyński  i  prof.

Cieślak  to  dwie  czołowe  postacie  Wydziału  Prawa  Uniwersytetu  Gdańskiego.Cieślak  to  dwie  czołowe  postacie  Wydziału  Prawa  Uniwersytetu  Gdańskiego.

Przypomniał,  że  Senat  UG  podziela  to  stanowisko,  bo  w  tym  roku  uznał  wPrzypomniał,  że  Senat  UG  podziela  to  stanowisko,  bo  w  tym  roku  uznał  w

głosowaniu  większością  głosów,  że  prezydent  prof.  Kaczyński  zasługuje  nagłosowaniu  większością  głosów,  że  prezydent  prof.  Kaczyński  zasługuje  na

upamiętnienie.  W  związku  z  obchodami  jubileuszu  tej  instytucji  powstała  tablicaupamiętnienie.  W  związku  z  obchodami  jubileuszu  tej  instytucji  powstała  tablica

pamiątkowa . Podkreślił, że często mówimy o święcie solidarności i wolności. Lechpamiątkowa . Podkreślił, że często mówimy o święcie solidarności i wolności. Lech

Kaczyński był jednym z czołowych działaczy ruchu Solidarność, a radni zastanawiająKaczyński był jednym z czołowych działaczy ruchu Solidarność, a radni zastanawiają

się czy Lech Kaczyński ma zasługi dla miasta Gdańska. Wyraził zdanie, że jest tosię czy Lech Kaczyński ma zasługi dla miasta Gdańska. Wyraził zdanie, że jest to

myślenie niezrozumiałe i nie wie skąd się bierze. Trzeba oddać zasługi i wznieść sięmyślenie niezrozumiałe i nie wie skąd się bierze. Trzeba oddać zasługi i wznieść się

ponad podziałami.ponad podziałami.

130



Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dlaBeata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla

GdańskaGdańska

Przypomniała,  że  była  próba  zmiany  Regulaminu  nadawania  tytułu  HonorowegoPrzypomniała,  że  była  próba  zmiany  Regulaminu  nadawania  tytułu  Honorowego

Obywatela,  ale  na  wniosek  radnych  PIS  projekt  uchwały  ze  zmianami  zostałObywatela,  ale  na  wniosek  radnych  PIS  projekt  uchwały  ze  zmianami  został

odesłany do komisji.  W efekcie dziś jest tak, że nie mamy prawa przyznać tytułuodesłany do komisji.  W efekcie dziś jest tak, że nie mamy prawa przyznać tytułu

honorowego obywatela osobie nieżyjącej.honorowego obywatela osobie nieżyjącej.

Piotr Gierszewski – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta; RadnyPiotr Gierszewski – Zastępca Przewodniczącej Rady Miasta; Radny

Klubu Radnych Prawa i SprawiedliwościKlubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że w przywołanym projekcie było więcej kuriozalnych błędów, dlatego jakPowiedział, że w przywołanym projekcie było więcej kuriozalnych błędów, dlatego jak

jest słabo przygotowany projekt uchwały warto poświecić mu więcej czasu. Powróciłjest słabo przygotowany projekt uchwały warto poświecić mu więcej czasu. Powrócił

do  procedowanej  uchwały,  po  wiedział,  że  głosowanie  nad  nią  nie  jestdo  procedowanej  uchwały,  po  wiedział,  że  głosowanie  nad  nią  nie  jest

decydowaniem czy prof. Lech Kaczyński otrzyma honorowe obywatelstwo. Emocjedecydowaniem czy prof. Lech Kaczyński otrzyma honorowe obywatelstwo. Emocje

budzi kwestia uzasadnienia.budzi kwestia uzasadnienia.

Dawid Krupej - Dawid Krupej -     Radny Klubu Radnych Prawa i SprawiedliwościRadny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że  podczas prac Komisji  ds Wniosków i  Petycji  złożony został  przezPowiedział,  że  podczas prac Komisji  ds Wniosków i  Petycji  złożony został  przez

radnych  z  PIS-u  wniosek  o  odstąpienie  od  rozpatrywania  tej  petycji  do  czasuradnych  z  PIS-u  wniosek  o  odstąpienie  od  rozpatrywania  tej  petycji  do  czasu

uzyskania ekspertyzy w sprawie czy osobom nieżyjącym można przyznawać tytułuzyskania ekspertyzy w sprawie czy osobom nieżyjącym można przyznawać tytuł

honorowego  obywatela.  Gdyby  prawdą było  to,  że  tylko  żyjącym  osobom możnahonorowego  obywatela.  Gdyby  prawdą było  to,  że  tylko  żyjącym  osobom można

nadawać obywatelstwo honorowe to Rada nie byłaby uprawniona do rozpatrywanianadawać obywatelstwo honorowe to Rada nie byłaby uprawniona do rozpatrywania

tej  petycji.  Dopytywał  na  jakiej  podstawie  prawnej  został  nadany  tytuł  w  1998r.tej  petycji.  Dopytywał  na  jakiej  podstawie  prawnej  został  nadany  tytuł  w  1998r.

Honorowego  Obywatelstwa  Miasta  Gdańska  dla  Obrońców  Poczty  Polskiej  iHonorowego  Obywatelstwa  Miasta  Gdańska  dla  Obrońców  Poczty  Polskiej  i

Obrońców Westerplatte. Wnioskujemy wraz z radnymi Prawa i Sprawiedliwości , żeObrońców Westerplatte. Wnioskujemy wraz z radnymi Prawa i Sprawiedliwości , że

uchwała daje możliwość przyznawania honorowego obywatelstwa również osobomuchwała daje możliwość przyznawania honorowego obywatelstwa również osobom

zmarłym. Wyraził zdanie, że potrzebna jest ekspertyza w jaki sposób interpretować tezmarłym. Wyraził zdanie, że potrzebna jest ekspertyza w jaki sposób interpretować te

przepisy.przepisy.

Beata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dlaBeata Dunajewska – Przewodnicząca Klubu Radnych Wszystko dla

Gdańska  Gdańska  Powiedziała,  że  zwyczajowo  nigdy  nie  był  przyznawany,  opróczPowiedziała,  że  zwyczajowo  nigdy  nie  był  przyznawany,  oprócz

tego  przypadku,  który  został  przytoczony,  tytułu  honorowego  obywatelatego  przypadku,  który  został  przytoczony,  tytułu  honorowego  obywatela

131



osobom  zmarłym,  stąd  rozmowy,  że  warto  by  zmienić  tę  uchwałę  w  tymosobom  zmarłym,  stąd  rozmowy,  że  warto  by  zmienić  tę  uchwałę  w  tym

względzie. względzie. 

Kacper  Płażyński  -   PrzewodniczącyKacper  Płażyński  -   Przewodniczący     Klubu  Radnych  Prawa  i Klubu  Radnych  Prawa  i

SprawiedliwościSprawiedliwości

Powiedział, że obowiązuje nas prawo, treść uchwały,  a nie prawo zwyczajowe. WPowiedział, że obowiązuje nas prawo, treść uchwały,  a nie prawo zwyczajowe. W

treści  uchwały nie  ma zapisu,  że nie  można osobom zmarłym przyznawać tytułutreści  uchwały nie  ma zapisu,  że nie  można osobom zmarłym przyznawać tytułu

honorowego  obywatelstwa.  Ale  sytuacja,  że  przyznawane  było  honorowehonorowego  obywatelstwa.  Ale  sytuacja,  że  przyznawane  było  honorowe

obywatelstwo osobom nieżyjącym miała miejsce.obywatelstwo osobom nieżyjącym miała miejsce.

Beata Dunajewska – Radna Klubu Radnych Wszystko dla GdańskaBeata Dunajewska – Radna Klubu Radnych Wszystko dla Gdańska

Powiedziała, że nie ma również zapisu, że możemy przyznawać osobie zmarłej.Powiedziała, że nie ma również zapisu, że możemy przyznawać osobie zmarłej.

Kacper  Płażyński  -  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  iKacper  Płażyński  -  Przewodniczący  Klubu  Radnych  Prawa  i

SprawiedliwościSprawiedliwości

Zaapelował,  by  skupić  się  na  lokalnych  sprawach,  samorządzie  lokalnym  a  nieZaapelował,  by  skupić  się  na  lokalnych  sprawach,  samorządzie  lokalnym  a  nie

wątkach ogólnopolskiej polityki.wątkach ogólnopolskiej polityki.

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i SprawiedliwościAndrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że są tu poruszane dwie kwestie:  jedna projekt uchwały,  który zostałPowiedział,  że są tu poruszane dwie kwestie:  jedna projekt uchwały,  który został

przegłosowany  na  Komisji,  a  następnie  do  którego  powstało  uzasadnienie  dziękiprzegłosowany  na  Komisji,  a  następnie  do  którego  powstało  uzasadnienie  dzięki

radnym Koalicji  Obywatelskiej.  Dopytywał czy uzasadnienie do tej uchwały,  że nieradnym Koalicji  Obywatelskiej.  Dopytywał czy uzasadnienie do tej uchwały,  że nie

wskazano  zasług  Lecha  Kaczyńskiego  dla  miasta  Gdańska  jest  uzasadnieniemwskazano  zasług  Lecha  Kaczyńskiego  dla  miasta  Gdańska  jest  uzasadnieniem

wystarczającym.  Druga  kwestia  to  podstawa  prawna.  Wyraził  opinię,  że  równieżwystarczającym.  Druga  kwestia  to  podstawa  prawna.  Wyraził  opinię,  że  również

pośmiertnie można przyznawać tytuł honorowego obywatela co miało  już miejsce.pośmiertnie można przyznawać tytuł honorowego obywatela co miało  już miejsce.

Jeśli coś wcześniej było legalne, a nie zmieniała się podstawa prawna, to dziś teżJeśli coś wcześniej było legalne, a nie zmieniała się podstawa prawna, to dziś też

możemy przyznać honorowe obywatelstwo osobie niężyjącej. Natomiast jeśli uznamymożemy przyznać honorowe obywatelstwo osobie niężyjącej. Natomiast jeśli uznamy

że  nie  można  przyznawać  tytułu  Honorowego  Obywatela  Miasta  Gdańskaże  nie  można  przyznawać  tytułu  Honorowego  Obywatela  Miasta  Gdańska

pośmiertnie, to przykre by było żeby usłyszeć, że Obrońcy Poczty Polskiej i Obrońcypośmiertnie, to przykre by było żeby usłyszeć, że Obrońcy Poczty Polskiej i Obrońcy

Westerplatte zostali odznaczeni niezgodnie z prawem.Westerplatte zostali odznaczeni niezgodnie z prawem.
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Katarzyna  Czerniewska  –  Radna  Klubu  Radnych  Wszystko  dlaKatarzyna  Czerniewska  –  Radna  Klubu  Radnych  Wszystko  dla

GdańskaGdańska

Wróciła  do  przedstawionej  jakiś  czas  temu  projektu  uchwały  o  honorowymWróciła  do  przedstawionej  jakiś  czas  temu  projektu  uchwały  o  honorowym

obywatelstwie. Wówczas została określona przez radnego Płażyńskiego jako bubelobywatelstwie. Wówczas została określona przez radnego Płażyńskiego jako bubel

prawny.  Celem  ówczesnego  projektu  było  uporządkowanie  materii  dotyczącejprawny.  Celem  ówczesnego  projektu  było  uporządkowanie  materii  dotyczącej

honorowego  obywatelstwa.  Nie  byłoby  tej  dyskusji  i  wątpliwości  dzisiaj,  gdyby  whonorowego  obywatelstwa.  Nie  byłoby  tej  dyskusji  i  wątpliwości  dzisiaj,  gdyby  w

sposób  rzetelni  i  merytoryczny  udało  się  poddać  ocenie  całej  Izby  tę  uchwałę.sposób  rzetelni  i  merytoryczny  udało  się  poddać  ocenie  całej  Izby  tę  uchwałę.

Podkreśliła, ze nikt nie twierdzi, że prezydent Kaczyński nie miał zasług dla Gdańska.Podkreśliła, ze nikt nie twierdzi, że prezydent Kaczyński nie miał zasług dla Gdańska.

Podkreśliła, że aby przyznać Honorowy Tytuł Obywatelstwa Miasta Gdańska należyPodkreśliła, że aby przyznać Honorowy Tytuł Obywatelstwa Miasta Gdańska należy

się wykazać wybitnymi zasługami dla tego miasta.się wykazać wybitnymi zasługami dla tego miasta.

Bogdan Oleszek – Rdny Klubu Radnych Koalicji ObywatelskiejBogdan Oleszek – Rdny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Podkreślił, że wniosek procedowany to nie jest wniosek o przyznanie honorowegoPodkreślił, że wniosek procedowany to nie jest wniosek o przyznanie honorowego

obywatelstwa. Dyskusja skupiła się na tym czy pośmiertnie można czy nie możnaobywatelstwa. Dyskusja skupiła się na tym czy pośmiertnie można czy nie można

nadać  tytuł  honorowego  obywatela,  a  uzasadnienie  dotyczy  odrzucenianadać  tytuł  honorowego  obywatela,  a  uzasadnienie  dotyczy  odrzucenia

rozpatrywania  petycji.  Zaznaczył,  że  padają  często  apele,  żeby  zajmować  sięrozpatrywania  petycji.  Zaznaczył,  że  padają  często  apele,  żeby  zajmować  się

sprawami Gdańska i jego mieszkańców, nie zajmować się ogólnopolską polityka, asprawami Gdańska i jego mieszkańców, nie zajmować się ogólnopolską polityka, a

dzisiejsza sesja zaczęła się od ścieków warszawskich.dzisiejsza sesja zaczęła się od ścieków warszawskich.

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i SprawiedliwościAndrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przypomniał, że projekt o honorowym obywatelstwie nie został odrzucony tylko trafiłPrzypomniał, że projekt o honorowym obywatelstwie nie został odrzucony tylko trafił

do komisji i słuch o nim zaginął. Wyraził opinię, że gdyby wnioskodawcom zależało,do komisji i słuch o nim zaginął. Wyraził opinię, że gdyby wnioskodawcom zależało,

żeby zmienić prawo w tym zakresie to wykazali by większą inicjatywę. Powiedział, żeżeby zmienić prawo w tym zakresie to wykazali by większą inicjatywę. Powiedział, że

jeśli nie są dostrzegane wybitne zasługi Lecha Kaczyńskiego dla Gdańska to możejeśli nie są dostrzegane wybitne zasługi Lecha Kaczyńskiego dla Gdańska to może

trzeba przygotować konferencję naukową na ten temat, podczas której te argumentytrzeba przygotować konferencję naukową na ten temat, podczas której te argumenty

i zasługi mogłyby zostać przestawione. Jeśli jedyną przeszkodą w uznaniu petycjii  zasługi mogłyby zostać przestawione. Jeśli jedyną przeszkodą w uznaniu petycji

jest  brak wyszczególnionych zasług Lecha Kaczyńskiego dla Gdańska, to ufa,  żejest brak wyszczególnionych zasług Lecha Kaczyńskiego dla Gdańska, to ufa,  że

jeśli taka petycja wpłynie to nie będzie już nic powstrzymywało przed zagłosowaniemjeśli taka petycja wpłynie to nie będzie już nic powstrzymywało przed zagłosowaniem

za honorowym obywatelstwem dla Lecha Kaczyńskiego.za honorowym obywatelstwem dla Lecha Kaczyńskiego.

Andrzej  Stelmasiewicz  –  Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dlaAndrzej  Stelmasiewicz  –  Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dla

GdańskaGdańska
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Powiedział,  że  aby  zostać  honorowym  obywatelem  trzeba  się  miastu  zasłużyć.Powiedział,  że  aby  zostać  honorowym  obywatelem  trzeba  się  miastu  zasłużyć.

Miasto Gdańsk ma szczęście do wspaniałych  obywateli,  których są setki  a możeMiasto Gdańsk ma szczęście do wspaniałych  obywateli,  których są setki  a może

tysiące,  którzy ciężko pracują  dla  miasta  i  powodują,  że jest  ono kochane przeztysiące,  którzy ciężko pracują  dla  miasta  i  powodują,  że jest  ono kochane przez

mieszkańców  i  podziwianie  przez  miliony  ludzi  w  Polsce  i  na  świecie.  Trzebamieszkańców  i  podziwianie  przez  miliony  ludzi  w  Polsce  i  na  świecie.  Trzeba

naprawdę się wyróżnić w zasługach dla miasta. Wyraził opinię, że prezydent Lechnaprawdę się wyróżnić w zasługach dla miasta. Wyraził opinię, że prezydent Lech

Kaczyński  takiego  warunku  nie  spełnia  i  to  nie  jest  ujma  na  jego  honorze,  byłKaczyński  takiego  warunku  nie  spełnia  i  to  nie  jest  ujma  na  jego  honorze,  był

prezydentem  Polski  należy  mu  się  szacunek,  ale  to  nie  powód  by  otrzymywałprezydentem  Polski  należy  mu  się  szacunek,  ale  to  nie  powód  by  otrzymywał

obywatelstwo  honorowe  miasta  Gdańska.   Podkreślił,  że  w  petycji  była  zawartaobywatelstwo  honorowe  miasta  Gdańska.   Podkreślił,  że  w  petycji  była  zawarta

opinia autorów petycji, że Lech Kaczyński powinien zostać honorowym  obywatelem.opinia autorów petycji, że Lech Kaczyński powinien zostać honorowym  obywatelem.

Tam  nie  było  racjonalnych  argumentów,  listy  zasług,  była  tylko  opinia.  ZgłosiłTam  nie  było  racjonalnych  argumentów,  listy  zasług,  była  tylko  opinia.  Zgłosił

wniosek o  zamknięcie listy mówców.wniosek o  zamknięcie listy mówców.

DaDa    wid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwościwid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zgłosił  wniosek  formalny  o  przesłanie  do  Komisji  Kultury  tej  petycji,  do  czasuZgłosił  wniosek  formalny  o  przesłanie  do  Komisji  Kultury  tej  petycji,  do  czasu

zorganizowania  konferencji  naukowej  na  temat   zasług  śp.  Prezydenta  Lechazorganizowania  konferencji  naukowej  na  temat   zasług  śp.  Prezydenta  Lecha

Kaczyńskiego. Celem konferencji  miało by być aby wszystkim osobom wątpiącymKaczyńskiego. Celem konferencji  miało by być aby wszystkim osobom wątpiącym

wskazać zasługi Lecha Kaczyńskiego.wskazać zasługi Lecha Kaczyńskiego.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta GdańskaAgnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała, że głosowanie odbędzie się w następującej kolejnościPoinformowała, że głosowanie odbędzie się w następującej kolejności

o zamknięcie listy mówców, a w dalszej kolejności o odesłanie projektu uchwały doo zamknięcie listy mówców, a w dalszej kolejności o odesłanie projektu uchwały do

komisji.komisji.

Przystąpiono do głosowania na d wnioskiem formalnym o zamknięcie listy mówcówPrzystąpiono do głosowania na d wnioskiem formalnym o zamknięcie listy mówców

Za -                    13Za -                    13

Przeciw -              9Przeciw -              9

wstrzymało się -    2wstrzymało się -    2

Lista mówców w glosowaniu została zamknięta.Lista mówców w glosowaniu została zamknięta.

Przystąpiono głosowania nad wnioskiem formalnym o odesłanie projektu uchwały doPrzystąpiono głosowania nad wnioskiem formalnym o odesłanie projektu uchwały do

komisji.komisji.
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Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta GdańskaAgnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Doprecyzowała,  że rozumie,  że radny Krupej  miał  na myśli  odesłanie do KomisjiDoprecyzowała,  że rozumie,  że radny Krupej  miał  na myśli  odesłanie do Komisji

Skarg  Wniosków  i  Petycji.  Przypomniała,  że  projekty  uchwał  z  Komisji  SkargSkarg  Wniosków  i  Petycji.  Przypomniała,  że  projekty  uchwał  z  Komisji  Skarg

Wniosków  i  Petycji  może  rozpatrywać  tylko  ta  Komisja.  Jeśli  wniosek  zostajeWniosków  i  Petycji  może  rozpatrywać  tylko  ta  Komisja.  Jeśli  wniosek  zostaje

podtrzymany to można odesłać tylko do Komisji Skarg Wniosków i Petycji.podtrzymany to można odesłać tylko do Komisji Skarg Wniosków i Petycji.

Dawid Krupej - RDawid Krupej - R    adny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwościadny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Podtrzymał  wniosek  formalny  o  odesłanie  projektu  uchwały  do  komisji  SkargPodtrzymał  wniosek  formalny  o  odesłanie  projektu  uchwały  do  komisji  Skarg

Wniosków i  Petycji,  gdzie  Komisja  podejmie  stosowne  działania  w  związku  z  tąWniosków i  Petycji,  gdzie  Komisja  podejmie  stosowne  działania  w  związku  z  tą

petycją.petycją.

Przystąpiono do głosowaniaPrzystąpiono do głosowania

                                                                                                                                                                            za -                    10  za -                    10

                                                                           przeciw -            14                                                                           przeciw -            14

                                                                          wstrzymało się -   0                                                                          wstrzymało się -   0

                                                                                                                                      Wniosek Wniosek nie zostałnie został odesłany do komisji. odesłany do komisji.

Powrócono do dalszego procedowania i dyskusji.Powrócono do dalszego procedowania i dyskusji.

Kazimierz  Koralewski-  RKazimierz  Koralewski-  R    adny  Klubu  Radnych  Prawa  iadny  Klubu  Radnych  Prawa  i

SprawiedliwościSprawiedliwości

Powiedział,  że  argumenty,  że  Lech  Kaczyński  nie  zasłużył  sobie  na  honorowePowiedział,  że  argumenty,  że  Lech  Kaczyński  nie  zasłużył  sobie  na  honorowe

obywatelstwo,  takie  argumenty  prowokują  pytania  czym  zasłużył  sobieobywatelstwo,  takie  argumenty  prowokują  pytania  czym  zasłużył  sobie

współczesnym gdańszczanom Ginter Grass – tym,  że coś naskrobał  na papierzewspółczesnym gdańszczanom Ginter Grass – tym,  że coś naskrobał  na papierze

gęsim  piórem  czy  swoją  przeszłością,  co  do  której  było  mnóstwo  wątpliwości.gęsim  piórem  czy  swoją  przeszłością,  co  do  której  było  mnóstwo  wątpliwości.

Praktycznie kiedy porównamy te dwie postaci to musimy się opowiedzieć po którejPraktycznie kiedy porównamy te dwie postaci to musimy się opowiedzieć po której

stronie stajemy - czy po stronie Gintera Grassa z całą jego przeszłością i dorobkiemstronie stajemy - czy po stronie Gintera Grassa z całą jego przeszłością i dorobkiem

artystycznym  czy  po  stronie  Lecha  Kaczyńskiego.  Fakt,  że  Ginter  Gras  jestartystycznym  czy  po  stronie  Lecha  Kaczyńskiego.  Fakt,  że  Ginter  Gras  jest

honorowym  obywatelem miasta  Gdańska pokazuje  po której  stronie  stanęli  radnihonorowym  obywatelem miasta  Gdańska pokazuje  po której  stronie  stanęli  radni

miasta  Gdańska.  Dzisiaj  jeszcze  nie  stajemy  w  obliczu  decyzji  o  honorowemiasta  Gdańska.  Dzisiaj  jeszcze  nie  stajemy  w  obliczu  decyzji  o  honorowe

obywatelstwo dla Lecha Kaczyńskiego, ale niektóre głosy, które dewaluują tę postaćobywatelstwo dla Lecha Kaczyńskiego, ale niektóre głosy, które dewaluują tę postać
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są  bulwersujące.  Dzisiaj  debatujemy  o  tym,  że  petycja  jest  niewystarczającosą  bulwersujące.  Dzisiaj  debatujemy  o  tym,  że  petycja  jest  niewystarczająco

uzasadniona i taka jest w większości opinia radnych. Nie trzeba wiele napisać. Touzasadniona i taka jest w większości opinia radnych. Nie trzeba wiele napisać. To

czym  dla  Lecha  Kaczyńskiego  był  Gdańsk.  To  Lech  Kaczyński  ma  zasługi  dlaczym  dla  Lecha  Kaczyńskiego  był  Gdańsk.  To  Lech  Kaczyński  ma  zasługi  dla

Gdańska  a  nie  Gdańsk  dla  Lecha  Kaczyńskiego.  Gdyby  został  HonorowymGdańska  a  nie  Gdańsk  dla  Lecha  Kaczyńskiego.  Gdyby  został  Honorowym

Obywatelem Gdańska byłby  to  adekwatny gest  w stosunku do zasług człowieka,Obywatelem Gdańska byłby  to  adekwatny gest  w stosunku do zasług człowieka,

który  został  Prezydentem  Polski.  W  panteonie  Honorowych  Obywateli  byłaby  toktóry  został  Prezydentem  Polski.  W  panteonie  Honorowych  Obywateli  byłaby  to

jedna z ważniejszych postaci.jedna z ważniejszych postaci.

Jan Perucki- Radny Klubu Radnych Koalicji ObywatelskiejJan Perucki- Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Podkreślił,  że uzasadnienie pod uchwałą nie jest jego osobisty,  ale jest konkluzjąPodkreślił,  że uzasadnienie pod uchwałą nie jest jego osobisty,  ale jest konkluzją

wynikającą  z  prac  Komisji  Skarg  Wniosków  i  Petycji.  Wyraził  opinię,że  kwestiewynikającą  z  prac  Komisji  Skarg  Wniosków  i  Petycji.  Wyraził  opinię,że  kwestie

zasługi  lub  ich  braku  nie  ma  sensu  dziś  rozważać,  bo  w  petycji  nie  użytozasługi  lub  ich  braku  nie  ma  sensu  dziś  rozważać,  bo  w  petycji  nie  użyto

argumentów,  które mogłoby wskazywać  dlaczego ten szczególny zaszczytny tytułargumentów,  które mogłoby wskazywać  dlaczego ten szczególny zaszczytny tytuł

miał by być nadany. W związku z powyższym uzasadnienie, nie zawiera ani jednegomiał by być nadany. W związku z powyższym uzasadnienie, nie zawiera ani jednego

słowa,  że  ten  tytuł  nie  należy  się  śp.  prezydentowi.  Jedynym  i  kończącym  całąsłowa,  że  ten  tytuł  nie  należy  się  śp.  prezydentowi.  Jedynym  i  kończącym  całą

kwestię argumentem w uzasadnieniu jest to, że wnioskodawca nie użył argumentów,kwestię argumentem w uzasadnieniu jest to, że wnioskodawca nie użył argumentów,

a wydał opinie. Każdy z nas w ramach głosowania będzie mógł wydać swoją opinięa wydał opinie. Każdy z nas w ramach głosowania będzie mógł wydać swoją opinię

czy  ta  petycja  mieści  się  w  ramach  naszych  norm  moralnych.  Powiedział,  żeczy  ta  petycja  mieści  się  w  ramach  naszych  norm  moralnych.  Powiedział,  że

potrzebna  jest  nowa  uchwała  w  sprawie  honorowego  obywatelstwa,  która  teżpotrzebna  jest  nowa  uchwała  w  sprawie  honorowego  obywatelstwa,  która  też

jednoznacznie może uregulować kwestie pośmiertnego nadawania tego tytułu.jednoznacznie może uregulować kwestie pośmiertnego nadawania tego tytułu.

Cezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych KoalicjiCezary Śpiewak- Dowbór – Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji

ObywatelskiejObywatelskiej

Powiedział, że utożsamia się z głosem Andreja Stelmasiewicza, który trafnie wyłożyłPowiedział, że utożsamia się z głosem Andreja Stelmasiewicza, który trafnie wyłożył

sedno tej dyskusji. Wyraził opinię, że cała dyskusja przypomina powiedzenie, że imsedno tej dyskusji. Wyraził opinię, że cała dyskusja przypomina powiedzenie, że im

mniej  ktoś  ma  do  powiedzenia,  tym  dłuższe  pisma  procesowe  pisze.  Podczasmniej  ktoś  ma  do  powiedzenia,  tym  dłuższe  pisma  procesowe  pisze.  Podczas

dyskusji nie usłyszeliśmy nic więcej oprócz szefowania w Katedrze Prawa Pracy jakodyskusji nie usłyszeliśmy nic więcej oprócz szefowania w Katedrze Prawa Pracy jako

zasługi  dla  Gdańska  śp.  Lecha  Kaczyńskiego,  nie  usłyszeliśmy  o   zasługachzasługi  dla  Gdańska  śp.  Lecha  Kaczyńskiego,  nie  usłyszeliśmy  o   zasługach

konkretnie dla Gdańska. Wyraził zdanie, że uzasadnienie jest trafne, bo w petycji teżkonkretnie dla Gdańska. Wyraził zdanie, że uzasadnienie jest trafne, bo w petycji też

nie  ma  żadnych  wymienionych  konkretnych  zasług  Lecha  Kaczyńskiego  dlanie  ma  żadnych  wymienionych  konkretnych  zasług  Lecha  Kaczyńskiego  dla

Gdańska. Podkreślił, że przekonanie jest czym innym niż fakty. Dzisiaj zastanawiamyGdańska. Podkreślił, że przekonanie jest czym innym niż fakty. Dzisiaj zastanawiamy

się  nad  tym  czy  zostały  wskazane  zasługi  Lecha  Kaczyńskiego  dla  Gdańska,się  nad  tym  czy  zostały  wskazane  zasługi  Lecha  Kaczyńskiego  dla  Gdańska,

konkretnie dla Gdańska. Powiedział, że w rozmowach z wieloma mieszkańcami niekonkretnie dla Gdańska. Powiedział, że w rozmowach z wieloma mieszkańcami nie
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uzyskał odpowiedzi na temat konkretnych dla Gdańska zasług Lecha Kaczyńskiego,uzyskał odpowiedzi na temat konkretnych dla Gdańska zasług Lecha Kaczyńskiego,

nie  umniejszając  jego  pozycji  państwowej.  Dziś  procedujemy  kwestię  petycjinie  umniejszając  jego  pozycji  państwowej.  Dziś  procedujemy  kwestię  petycji

dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatela, który wymaga tego, by wykazać,dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatela, który wymaga tego, by wykazać,

ze dana osoba ma konkretne zasługi dla Gdańska nie ujawniły się w toku tej długiejze dana osoba ma konkretne zasługi dla Gdańska nie ujawniły się w toku tej długiej

dyskusji. Uchwała która mówi, że nie uwzględnia się petycji jest trafna.dyskusji. Uchwała która mówi, że nie uwzględnia się petycji jest trafna.

Lista mówców została wyczerpana.Lista mówców została wyczerpana.

Przystąpiono do głosowaniaPrzystąpiono do głosowania

DRUK 300DRUK 300
w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  Praw  Głuchychw  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  Praw  Głuchych
dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatelstwa Miasta Gdańska dotyczącej nadania tytułu honorowego obywatelstwa Miasta Gdańska 

za -     14 
przeciw -     10
wstrzymało się -       0

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/293/19
w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut

Praw Głuchych dotyczącej nadania tytułu honorowego
obywatelstwa Miasta Gdańska 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 51.

DRUK 301 
w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut praw
Głuchych dotyczącej zniesienia odpłatności za usługi przewozowe
środkami lokalnego transportu zbiorowego 

Referent występujący w imieniu wnioskodawcy:

Andrzej Skiba – Przewodniczący Komisji ds. Skarg, Wniosków i
Petycji
Zreferował  projekt  uchwały  wraz  z  uzasadnieniem.  Poinformował,  że  uchwała

zakłada, że nie uwzględnienia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut Praw Głuchych

dotyczącej   Dodał,  że uchwała został  przegłosowana stosunkiem głosów 3 do 2,
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gdzie 3 głosy pochodziły od radnych z Koalicji Obywatelskiej, 2 od radnych Prawa i

Sprawiedliwości.

Dyskusja

Andrzej Skiba – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości 

Zaapelował o głosowanie przeciwko. Wyraził opinię,że należy wychodzić naprzeciw

środowiskom  niepełnosprawnych.  Wymaga  tego  od  nas  nie  tylko  solidaryzm

społeczny,  le  także  pewna  ludzka  przyzwoitość  i  troska  o  osoby  słabsze,  które

potrzebują pomocy. W takim duchu był projekt prawa i sprawiedliwości, był jeszcze

szerszy jeśli chodzi o realną pomoc dla słabszych dla naszych rodaków. Argumenty,

które są przedstawiane przez autora petycji-   Stowarzyszenie  Praw Głuchych są

warte rozważenia. A Gdańsk jako miasto zamożne, Gdańsk jako miasto nie tylko

wolności, ale też solidarności stać na taki solidarnościowy gest. Nie zgadzam się z

uzasadnieniem jeśli chodzi o bilet metropolitalny, przy dobrej woli i chęci można by

coś dla  niepełnosprawnych  zrobić.  Tego projektu nie  poparli  radni  PiS,  a poparli

radni PO, wniósł o głosowanie przeciw.

Dawid Krupej – Radny Klubu  Radnych  Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że przyjęcie  petycji  czyli  odrzucenie uchwały nie  sprawi,  że nastąpią

jakiekolwiek  problemy z konstruowaniem biletu  metropolitalnego.  Przyjęcie  petycji

będzie znakiem solidarności z osobami niepełnosprawnymi, wsłuchaniem się w ich

głos, potrzeby. Uwzględnienie petycji jest jak najbardziej zasadne wręcz konieczne

dla naszego miasta, społeczeństwa.

Kamila Błaszczyk - Radna Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Uświadomić  przedmówcom  pewną  różnice  pomiędzy  biletem  metropolitalnym,  z

którego  teraz  możemy  korzystać,  a  czym  innym  są  wspólne  taryfy  za  przejazd

komunikacją miejska na terenie szerszym niż Gdańsk. Gdańsk posiada najbardziej

rozbudowaną taryfę ulg i przejazdów bezpłatnych i to jest niejako przeszkoda, by

jeden bilet był w całej aglomeracji trójmiejskiej albo jeszcze szerzej. Zaapelowała o

niezakłamywanie  rzeczywistości,  bo  to  nie  jest  rozwiązanie,  którego  oczekują

mieszkańcy.  Mieszkańcy  oczekują  wspólnego  biletu,  którego  teraz  nie  ma.
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Powiedziała, że nie wie co ma myśleć o wypowiedziach radnych z formacji, która

zignorowała w ordynarny sposób strajk osób niepełnosprawnych, którzy prosili o tak

niewiele,  a  byli  odgradzani  w  Sejmie,  rozliczani  za  posiłki  i  doświadczali  innych

szykan.

Dawid Krupej – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Powiedział,  że  przygotuje  zestawienie  co  zrobił  rząd  Rzeczpospolitej  Polskiej  tej

kadencji  dla  osób  niepełnosprawnych  z  tym  co  zrobił  rząd  PO-PSL  dla

niepełnosprawnych.  Wielokrotnie  podkreślane  jest,  także  w  21  ogłoszonych

postulatach, że tu jest samorząd. Zaapelował, by nie patrzeć co się dzieje w innych

miejscach,  tylko  być  przykładem  decydującym  o  lokalnej  społeczności,  a  nie

spoglądać na to co jest u innych. Jeżeli miasto Gdańsk ma takie możliwości a przede

wszystkim  taką  potrzebę  i  mieszkańcy  tę  potrzebę  wysuwają,  to  jesteśmy

zobowiązani, by wysłuchać i postarać się ją zrealizować. Powiedział, że nie zauważył

ze strony koalicji chęci pochylenia się nad ta petycją. Podkreślił, że dobrze, że  są w

Gdańsku największe ulgi.

Andrzej Skiba - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział, że zauważył, że jak koalicja nie ma argumentów merytorycznych to sięga

po argumenty ogólnopolskie. W chwili przyzwoitości należy powiedzieć, że to rząd

PIS-u wspomógł w ostateczności  osoby niepełnosprawne. Rozwiązania konkretnych

problemów osób niepełnosprawnych w Gdańsku, to jest kwestia tego czy jesteśmy

za  solidarnością  w  działaniu  czy  tylko  w  retoryce.  PIS  jest  za  solidarnością  w

działaniu i tradycji.

Jan Perucki – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Powiedział, że projekt biletu metropolitalnego ma znamiona solidarności, na tym się

opiera 14 samorządów, by wejść we wspólną komitywę na rzecz pasażerów, tak by

jeździli w najbardziej komfortowych warunkach. Ze względu na zaawansowanie prac

nad biletem metropolitalnym nie możemy poszerzyć katalogu zniżek z 50% na 100%.

W ramach solidarności wszystkie samorządy zaangażowane w bilet metropolitalny

muszą  mówić  jednym  głosem  i  wprowadzić  wspólne  taryfy.  I  dlatego  też  to

uzasadnienie do tej uchwały tak brzmi.
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Karol Ważny – Radny Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej

Przyjmując apel i oferując zniżki wprowadzamy się w trudną sytuację negocjacyjną z

innymi samorządami. Nie sposób w trybie szybkim zrealizować tego projektu jeśli

będzie  przez  kolejne  miesiące  przeciągany  temat.  Należy  uniknąć  sytuacji,  żeby

zaoferować  zniżki,  a   potem  z  nich  rezygnować  z  powodu  negocjacji  z  innymi

samorządami.  Być  może takie  będą twarde realia  ekonomiczne,  a  też byłoby to

niesprawiedliwe społecznie, że zniżki zostałby zaoferowane a potem okazałoby się

ze trzeba je odebrać. Zaapelował o racjonale podejście do tematu.

Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Prosił o wyjaśnienie czy ceny biletów metropolitalnego obowiązują w Gdańsku czy

też nie. Mamy bilet metropolitalny czy tylko mówimy, że jest skoro można go kupić i

funkcjonuje możliwość płacenia.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Powiedziała,  że trudno odpowiedzieć kto miał jakie intencje używając tego hasła.

Wyjaśniła,  że bilet  metropolitalny rozumiemy jako jeden bilet  na wszystkie  środki

komunikacji miejskiej w całym Związku Metropolitalnym Zatoki Gdańskiej.

Andrzej  Stelmasiewicz  -Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dla
Gdańska
Przypomniał,  że  na poprzedniej  sesji  prezydent  Borawski  tłumaczył  na  czym ma

polegać bilet metropolitalny.  Przyszła sytuacja biletu metropolitalnego różni się od

dzisiejszej  sytuacji.  Wyraził  oburzenie,  że  radni  PIS  wyrażają  taką  troskę  o

mieszkańców Gdańska reprezentują formację, która samorządom dokłada wydatków

i odbiera dochody. Powiedział, że trudno to zrozumieć.

Kamila Błaszczyk – Radna Klubu Radnych Koalicji Obywatelskiej
Przypomniała, że jest są ulgi ustawowe i są ulgi,  które rada gminy może ustalać.

Stąd te różnice pomiędzy poszczególnymi gminami wchodzącymi w skład Metropolii.

Więcej głosów w dyskusji nie było
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Przystąpiono do głosowania
DRUK 301 
w  sprawie  rozpatrzenia  petycji  Stowarzyszenia  Polski  Instytut  praw  Głuchych
dotyczącej  zniesienia  odpłatności  za  usługi  przewozowe  środkami  lokalnego
transportu zbiorowego 

Za -      16
przeciw -       10
wstrzymało się -       

Rada Miasta Gdańska
 w głosowaniu p r z y j ę ł a  

Uchwałę Nr XIII/294/19
w sprawie rozpatrzenia petycji Stowarzyszenia Polski Instytut

praw Głuchych dotyczącej zniesienia odpłatności za usługi
przewozowe środkami lokalnego transportu zbiorowego 

z dnia 29 sierpnia 2019 roku

Uchwała wraz z wydrukiem głosowania, drukiem stanowią załącznik nr 52.

Punkt 7

INTERPELACJE
ZAPYTANIA RADNYCH

Andrzej Skiba   – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Zgłaszał  trzy  kwestie  pochodzące  głównie  od  rad  dzielnic.  Pierwsze  zapytania

związane  z  uroczystościami  1  września,  czy  będzie  dla  radnych  dzielnicowych

przestrzeń  tak  jak  dla  radnych  miasta.  Kolejne  pytanie  dotyczy  tego  czy  będą

przewidziane legitymacje dla radnych dzielnicowych, którzy nie pełnią żadnej funkcji.

Posił o imienne wyniki głosowania.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Poinformowała,  że  jeśli  chodzi  o  imienne  wyniki  głosowania  to  są  na  bieżąco

drukowane podczas sesji, są na bieżąco dostępne.
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Romuald Plewa – Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Dopytywał  czy  są  zabezpieczone  środki,  by  wszyscy  radni  dzielnicowi  takie

legitymacje  otrzymali,  czy będą to legitymacje ze zdjęciem, bo to zdjęcie można

wykorzystać na stronach rad dzielnic w celu zwiększenia ich rozpoznawalności i tym

samy podniesienia skuteczności działania.

Kazimierz  Koralewski  -  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Powiedział,  że  PIS  jest  konstruktywną  opozycją,  która  nie  blokuje  mównic,  jest

przykładem dobrej koegzystencji w trzymaniu się zasad współżycia społecznego.

Punkt 8

WNIOSKI 
 OŚWIADCZENIA OSOBISTE

Joanna Cabaj - Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Poinformowała, że w dniu 17 lipca tego roku otrzymała pismo przedprocesowe od

Piotra  Kowalczuka-  zastępcy  prezydenta  miasta  Gdańska,  który  zarzuca  radnej

kłamstwo.  W  dniu  27  czerwca  na  posiedzeniu  Komisji  Edukacji  powszechne

oburzenie  rodziców  wywołało  informacje  o  braku  rzetelnych  kompletnych  i

wszechstronnych informacji co do zakresu tematycznego warsztatów prowadzonych

w ramach programu Zdrowe Love. Podawana przez prezydenta strona nie może być

traktowana jako podanie publicznej informacji, gdyż tytuł wskazuje, że jest to jedynie

zawiadomienie  o  konkursie.  Powiedziała,  że  jako  radna  miasta  Gdańska  ma

ustawowe prawo do dostępu do przepisów gminnych, gdy mieszkańcy tego żądają.

W  tym  przypadku,  gdy  rodzice  wyrazili  głośno  swoje  zarzuty,  że  władze  miasta

Gdańska  nie  poinformowały  ich  wystarczająco  i  wyczerpująco  zakresie  wyżej

wymienionego  programu  to  była  zobowiązana  ustawowo  do  pomocy  tym

mieszkańcom. Powiedziała, ze pismo prezydenta traktuje jako próbę wywarcia presji

i ograniczenia kompetencji jako radnej, aby odstąpiła od pomocy rodzicom, którzy

wyrażają  krytyczne  stanowisko  co  do  działań  władz  miasta  Gdańska  w zakresie

142



wyżej wymienionego programu. Powiedziała, że odmawia złożenia oświadczenia o

jakie wnioskuje wiceprezydent Piotr Kowalczuk.

Andrzej Skiba - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Odniósł się do wypowiedzi przewodniczącej Dunajewskiej w sprawie hejtu - wpisów

na mediach społecznościowych.  Zaapelował,  by brać odpowiedzialność za słowo.

Zachęcał radną Dunajewską do większej aktywności w działalności rad dzielnic.

Cezary Śpiewak- Dowbór - Przewodniczący Klubu Radnych Koalicji
Obywatelskiej
Odniósł  się  do  wypowiedzi  radnego Skiby  zachęcając,  by  radny zwrócił  większą

uwagę  na  swoje  wypowiedzi,  które  może  są  zgodne  z  prawem,  ale  z  kulturą

wypowiedzi  niewiele  mają  wspólnego.  Często  są  to  wypowiedzi  prześmiewcze,

złośliwe, ale wszystkie w granicy prawa.

Katarzyna Czerniewska - Radna Klubu Wszystko dla Gdańska

Określiła, że kwestionowanie mówienia o prawdzie to jest stały element wypowiedzi

radnego  Skiby.  Przytoczyła  dyskusję  w  mediach  społecznościowych  na  temat

obecności  i  nieobecności  radnych  PIS  na  uroczystościach  miejskich  w  rocznicę

wybuchu  Powstania  Warszawskiego.  Zaapelowała  o  więcej  konsekwencji  w

wypowiedziach radnego.

Agnieszka Owczarczak - Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Zaapelowała, aby ten punkt potraktować jako wnioski i oświadczenia osobiste a nie

dyskusję między radnymi.

Beata Dunajewska - Przewodnicząca Klubu Wszystko dla Gdańska

Powiedziała,  ze  sytuacja  wygląda  tak,  że  radny  Skiba  potraktował

wiceprzewodnicząca  Wasielwską  bardzo  grubiańsko  i  że  nie  ma zgody  na  takie

traktowanie  innych,  zwłaszcza  osób  starszych.  Powiedziała,  ze  wystarczy  słowo

przepraszam. Podkreśliła,że kultura wymaga tego, by szanować ludzi starszych.

Andrzej Skiba - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Wyraził opinię, że radna Dunajewska stosuje propagandę w stylu rzucajmy błotem a

nuż się coś przyczepi. Potwierdził, że z radną Czerniewską odbył wyminę opinii na
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tema  obecności  podczas  obchodów  miejskich  rocznicy  wybuchu  Powstania

Warszawskiego. Wyraził przekonanie,że postąpił słusznie, ze 1 sierpnia 2019 r był w

Warszawie  na  obchodach  kolejnej  rocznicy  wybuchu  Powstania  Warszawskiego.

Podkreślił,  że  ma  prawo  brać  udział  w  obchodach  w  innym  miejscu,  a  styl

wypowiedzi pani Czerniewskiej sugerował, że radni PIS-u nie pamiętali o obchodach

co nie jest prawdą. Powiedział, że Klub złożył  interpelację w sprawie tego co się

stało z kwiatami, które radni PIS-u złożyli o godz. 16 pod pomnikiem,  a o godz. 17

tych kwiatów nie było.

Dawid Krupej- Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Wyraził  opinię,  że  na  Sali  dochodzi  do  dyskryminacji  ze  względu  na  wiek  i  ze

względu na płeć. Zaapelował do wszystkich radnych, aby nie rozliczać nikogo z tego

gdzie kto był podczas danej uroczystości i pozwolić, by każdy decydował o sobie

gdzie chce świętować.

Joanna Cabaj - Radna Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Przypomniała, że na ostatniej sesji miało miejsce wystąpienie mieszkańców, którzy

mogli  wypowiedzieć  się  na  temat  raportu  o  stanie  miasta.  Wyraziła  opinię,  że

podczas tej sesji prezydent Piotr Kowalczuk obraził mieszkankę Gdańska, naruszył

jej  dobra  osobiste  dyskredytując  jej  wykształcenie.  Przypomniała,  że  pani  Alina

Strzałkowska  jest  jednym  z  najlepszych  specjalistów  do  spraw  wychowania

seksualnego, jest nagrodzona przez Ministerstwo Edukacji,  jest autorką programu

wychowania  seksualnego i  od  20 lat  kształci  nauczycieli,  którzy  chcą podjąć  się

zawodu  nauczyciela  do  spraw wychowania  do  życia  w  rodzinie.  Powiedziała,,że

Złożyła w tej sprawie skargę do Aleksandry Dulkiewicz i  do dnia dzisiejszego nie

uzyskała odpowiedzi.

Romuald Plewa - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Powiedział,  że  radna  Czerniewska  stwierdziła,  ze  radni  PIS  nie  uczestniczyli  w

obchodach  rocznicy  wybuchu  Powstania  Warszawskiego.  Poinformował,  że  w

imieniu grupy i Klubu Prawa i Sprawiedliwości składaliśmy wiązankę o godzinie 16

przy pomniku wraz z europoseł Anna Fotygą, posłami i kombatantami, a około godz.

12.00  wiązanki  składali  wojewoda  pomorski,  Stowarzyszenie  Godność,  służby

mundurowe,  kombatanci.  Parę  minut  po  godzinie  16  wszystkie  wiązanki  sprzed
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pomnika zostały usunięte. O 17.00 większość z radnych PIS była na obchodach w

Muzeum II Wojny Światowej, gdzie zostali zaproszeni zanim pojawiła się informacja

o uroczystościach miejskich. Powiedział, że z interpelacji dowiedział się, że  wiązanki

z należytymi honorami wróciły na miejsce.

Jan Perucki – Radny Klubu Radnych Kolaicji Obywatelskiej

Wyraził opinię, że gdyby tak wielu kandydatów do Sejmu nie zasiadało na Sali Obrad

wiele  komentarzy  zapewne  by  nie  miało  miejsca.  Zaapelował,  aby  na  kolejnych

sesjach  skupić  się  na  procedowanych  uchwałach  i  powstrzymywać  się  od

komentarzy politycznych.

Andrzej  Stelmasiewicz-  Radny  Klubu  Radnych  Wszystko  dla
Gdańska
Wyraził zdanie, że zasiadający na Sali kandydaci do Sejmu potraktowali wybory do

Rady Miasta Gdańska jako trampolinę do większej  kariery politycznej.  Jeśli  takie

mieli intencje to byłoby to oszukiwaniem tych, którzy na nich głosowali.

Katarzyna  Czerniewska  -  Radna  Klubu  Radnych  Wszystko  dla
Gdańska
.Powiedziała, że w żaden sposób nie stwierdziła, że radni z PIS-u nie upamiętnili

rocznicy  wybuchu  Powstania  Warszawskiego.  Wyjaśniła,  że  post  i  wypowiedź

brzmiała  tak,  że  nikt  z  radnych  PIS-u  nie  wziął  udziału  w  miejskich  oficjalnych

uroczystościach. Powiedziała, że podpisuje się pod słowami radnego Krupeja i też

apeluje o to, by nie rozliczać nikogo kto gdzie chodzi. Podkreśliła,że to co zabolało ją

najbardziej   w  wypowiedzi  radnego  Skiby,  który  stwierdził,  że  specjalnie  nie

przyjechał  na  uroczystości  miejskie  bo  „wstydzi  się  koło  nas stanąć”.  To  był  ten

element wypowiedzi, który uważam za niezasadny.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Ponownie  zaapelowała,  aby  trzymać  się  porządku  sesji  i  punktu  oświadczenia  i

wnioski osobiste. Podkreśliła, że nie jest to czas dyskusji pomiędzy radnymi.
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Kazimierz  Koralewski  -  Radny  Klubu  Radnych  Prawa  i
Sprawiedliwości
Zaapelował, aby zastanowić się o czym jest rozmowa na Sali Obrad. Powiedział, że

wszystkim  radny  życzy  osobistych  sukcesów,  osobistej  kariery.  Przypomniał,  że

gdańszczanie na postawili  na radnych i  zaapelował,  aby sprawić się najlepiej  jak

potrafimy  oraz  aby  nie  obrzucać  się  inwektywami.  Powaga  miejsca  i  miasta  o

tysiącletniej tradycji  wymaga pewnych standardów, które powinniśmy przestrzegać

nawet  wtedy  kiedy  ponoszą  nas  emocje.  Powiedział,  że  zwłaszcza  wtedy  może

wtedy warto nabrać przysłowiowej wody w usta.

Dawid Krupej - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości
Powiedział,  że  chciałby  we  wniosku  poprosić,  aby  radni  Koalicji  Obywatelskiej  i

Stowarzyszenia Wszystko dla Gdańska nie byli zazdrośni o to, że 5 radnych z PiS-u

staruje do parlamentu. Podkreślił,  że to wyborcy decydują o tym,  kto ma być ich

przedstawicielem.

Romuald Plewa - Radny Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości

Powiedział,  że  w Radzie  były  trzy  osoby z  Platformy,  które  przez chwilę  były  w

Radzie Miasta, a potem zostały posłami.

Agnieszka Owczarczak – Przewodnicząca Rady Miasta Gdańska

Powtórzyła,  że  wypowiedź  radnego  Stelmasiewicza  dotyczyła  nie  radnego

Koralewskiego, który jest wieloletnim radnym, a dotyczyła nowych radnych, którzy

nie pracowali w  Radzie nawet rok. Na koniec przewodnicząca przypomniała o dniu

otwartym Rady Miasta .

Punkt 7
ZAKOŃCZENIE OBRAD

Obrady zakończono o godzinie 20:20.

Przewodnicząca
Rady Miasta Gdańska

Agnieszka Owczarczak
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Protokół sporządziła
na podstawie zapisu w formie cyfrowej

Podinspektor BRMG 
Ewa Dudek-Kuźmicka
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